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NA POCITNICE
* M orda bo naslov izzvenel neko liko  

banalno in  ru tinsko, vendar je  tako. V  času po le tn ih  
poč itn ic  se tu d i naš lis t s to številko za dva tedna posla
v lja  od svo jih  b ra lcev in  so tru d n iko v . To je  p a č  že 
ustcdjena navada in  p ra v  je , da jo  spoštujemo. Sicer pa  
smo na vse to vezani še s tehničnega v id ika , sa j im a jo  
tu d i tiska rne  svoj le tn i počitek.

N avadno v lada prepričan je , da se ita k  p o le ti n ič  a li  
zelo m alo  dogaja. L judje so ta mesec b o lj a li  m a n j na 
počitn icah, ja v n i  obrati, indus trije  in  trgovine  precej 
zaprte itd. V I ta l i j i  se je  še posebej usta lilo  že trad ic io 
nalno p raznovan je  avgustovskih počitnic, k i  b i j ih  lahko  
im e n o v a li tu d i sredpoletne. To je  t.i. fe rragosto , iz  
nekdanjega latinskega izraza  “Feriae Augusti ” iz  zlate  
dobe starega Rima. Potem ita k  sledi september in  z  n jim  
začetek ob iča jn ih  vsakodnevnih dejavnosti.

Res p a  je, da se tu d i p o le ti včasih m a rs ika j dogaja, 
tako dobro ko t slabo. Naravne i t i  druge nesreče ne gre
do na počitnice. Ceste, gore, m orje  in  vode sploh vsako 
leto te rja jo  svoje žrtve. Podobno p o lit ič n i terorizem , 
nasilje  a l i  p a  vojne, k i  tu d i ne počivajo . Enako še po tre 
si, p o v o d n ji in  druge katastrofe.

M orda je  večje zatiš je  na splošnem po litične m  p o 
dročju, sa j npr. sredi po le tja  n i k a k ih  volitev, večjih p o 
lit ič n ih  m anifestacij, s trankarsk ih  kongresov in  druge
ga. Tudi d ržavn išk ih  a li  v ladn ih  obiskov v tem času na
vadno ni.

Poleti m orda po  svoje bo lj z a ž iv i ku ltu ra . Tradicio
na lna  um etniška dejavnost, z las ti g ledališka in  koncert
na oz. glasbena sploh pa  se v vročih  dneh rada preseli v 
k a k e  večje tu ris tične  centre in  tu  so n a  vrs ti p o le tn i fe 
stiva li. Kot p r im e r lahko om enim o središča, ko t so Du
brovn ik, Stresa, Salzburg a li  Bled. Tudi L ju b ljana  im a  
svo j z n a n i p o le tn i fe s tiv a l. Tako se p r i je tn o  d ru ž i  
um etn išk i už itek s poč itn iško  atmosfero in  postankom  
ob m irn i g la d in i kakega jezera, p o d  g o rsk im i vršaci a li  
ob vabečih m orskih  valovih...

Prav tako  so na sporedu potovan ja. Človek s i navad
no že li spoznavati nove k ra je  in  l ju d i in  naš čas je  v 
tem o z iru  gotovo že dosegel višek v tu ris tičnem  p re 
m ikan ju . D anašn ja  prevozna sredstva p a  vedno bo lj 
omogočajo h itre  p rem ike  iz  k ra ja  v kra j, iz  države v 
državo, s ko n tin en ta  na kontinen t. Če smo se nekoč 
zadovo ljili, recimo, s p o č itn ica m i k je  v Žabn icah  a li  
Ukvah, pa  so danes seveda na vrs ti velike tu je  plaže, 
za n im ivo s ti in  umetnost. Angleži a l i  A m eričan i oble
gajo Firence in  m orda bolje pozna jo  kake srednjeveške 
a li renesančne za n im ivo s ti od sam ih Ita lijanov. Sloven
ci, z las ti iz  matice, ra d i le tijo  v eksotične kra je  ob d a lj
n ih  oceanih...

P r i vsem tem p a  se velja zam is liti. So tu d i ljudje, k i si 
ne m orejo p riv o š č iti počitn ic. Dalje  so tisti, k i  z a ra d i 
bolezni p ra v  tako ne m orejo na daljše pa  tu d i krajše 
potovanje. s t r a n  2
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"PRAVIČEN MOŽ, ZAVEZAN 
CERKVI IN NARODU"

JURIJ PALJK

Neverjetno veliko število 
ljudi, ki se nas je zbralo v pe
tek, na praznik Porcijunkule, 
2. t.m., v Križu na Vipavskem 
najlepše priča, kako velik mož 
je bil eden od tistih primorskih 
duhovnikov, ki so zaslužni, da 
smo še danes Slovenci.

Duhovnik Ivan Rejec je bil 
namreč v današnjem V ipa
vskem Križu, nekdanjem Sve
tem Križu in za domačine od 
nekdaj samo Križu, župnik od 
leta 1914 do leta 1931, ko so 
ga fašisti najprej zaprli in takoj 
nato konfinirali v Montefusco 
ter kasneje v Avellino. Bil je 
prvi slovenski duhovnik, ki je 
doživel in te rnac ijo  v času 
fašizma in to zato, ker je veljal 
za odličnega organizatorja 
slovenskega duhovnega in 
kulturnega dela, saj je tudi v 
Križu in okoliških vaseh na Vi
pavskem ustanavljal Marijino 
družbo ter zgledno skrbel za 
duhovno in kulturno življenje 
slovenskih ljud i. Bil je po
končen in pošten človek, pra
vičen do vseh in predvsem pa 
eden tistih velikih primorskih 
duhovnikov, katerim moramo 
še danes biti hvaležni, da so

nam ohranili 
slovenski je 
z ik in sloven
sko kulturo tu
di v najtežjih 
časih, ko so 
naše stare star- 
še in starše 
učjli materin
ščine in zve
stobe sloven
skemu narodu 
vse do muče-

ništva. Kako si 
sicer moremo 
razlagati, da se 
nas je v Križu 
ob župn ijsk i 
cerkvi v petek 
zvečer zbralo 
to liko , da bi 
prisostvovali 
odkritju  spo
menika pokoj
nemu duhov
niku Ivanu Rej

cu? Bili smo mladi, ljudje sred
njih let in starejši, ki so pokoj
nega duhovnika poznali, se 
pri njem učili, tudi taki, ki so 
leta 1958 v težkih časih šli z 
vlakom v Zalošče na njegov 
pogreb. Predvsem pa smo se 
v Križu ob župnijski cerkvi in 
lepem Rejčevem spomeniku 
zbrali vsi tisti kristjani in kul
turni ljudje, ki smo tako ali 
drugače sinovi in hčere teh ve
likanov Primorske, predvsem 
pa vsi tisti, ki smo od mlade
ga poslušali naše starše in sta
re starše, kako velik je bil po
kojnik.

V Križu smo se zares zbrali 
vsi tisti, ki še danes čutimo, da 
je bila odločitev pokojnega du
hovnika Ivana Rejca "za narod 
in Cerkev" pravilna takrat in je 
živa še danes. Okrog Rejčeve
ga spomenika smo bili v Križu 
predstavniki vseh stanov: od 
kmeta do profesorja, od arhi
varja do zdravnika, od proda
jalke do duhovnika, od delavca 
do učiteljice, od gospodinje do 
časnikarja, kar samo še kaže na 
to, kako bogato so takrat seja
li naši duhovniki, ko so nago
varjali s Kristusovo besedo vse 
ljudi.
....................STRAN 5

IT A LIJA N S K A  N O TR A N JA  P O LIT IK A

BERLUSCONIJEVA VLADA SE TRDNO V SEDLU
DRAGO LEGISA

Kot je bilo pričakovati, je se
natna zbornica konec prejšnje
ga tedna odobrila zakonski 
predlog, ki tako dopolnjuje ka
zenski postopnik, da obtože
nec lahko zaprosi za prekinitev 
kazenske obravnave pred t.i. 
"naravnim sodnikom", če me
ni, da obstaja upravičen sum 
o nepristranskosti omenjenega 
sodnika. Kasacijsko sodišče pa 
lahko njegovo prošnjo sprejme 
in v tem primeru določi nove
ga sodnika v novem sodnem 
okraju ali pa prošnjo zaradi 
neutemeljenosti zavrne.

Levosredinska opozicija je 
v senatu skušala preprečiti o- 
dobritev tega zakona, ker je po 
njenem pisan na kožo predsed

niku vlade Berlusconiju in nje
govemu strankarskemu tovari
šu ter tesnemu sodelavcu Pre- 
vitiju. Oba se že dalj časa mo
rata zagovarjati pred pristoj
nim sodnikom v Milanu, ker sta 
obtožena, da sta podkupila 
sodnika v Rimu in tako dobila 
pravdo večmilijardne vredno
sti. Obravnava v Milanu po
teka že dolgo, saj sta oba ob
toženca iz najrazličnejših razlo
gov mnogokrat odsotna, tako 
da je sodišče pred kratkim  
sklenilo postopek v vsakem pri
meru zaključiti konec prihod
njega meseca.

Levosredinska opozicija je 
očitala vladi in njeni večini v 
senatu, da hočeta za vsako 
ceno čimprej odobriti novi za
kon, ker bi slednji utegnil preki

niti kazensko obravnavo v M i
lanu in jo  predati v presojo 
novemu sodniku. Tako bi nam
reč moglo razsoditi kasacijsko 
sodišče. Berlusconi in njegovi 
namreč javno očitajo veliki ve
čini sodnikov v Milanu, da so 
ne le pristranski, temveč da se 
gredo tudi politike, da hočejo 
torej biti akterji tudi na zako
nodajnem področju. Predsed
nik vlade namreč venomer na
vaja dogodek iz leta 1994, ko 
je v Neaplju kot predsednik vla
de vodil zelo pomembno med
narodno srečanje, a mu je bilo 
kljub temu uradno dostavljeno 
sodno obvestilo. To dejanje 
ima Berlusconi za predrzno 
žalitev in za nekakšen "zače
tek sovražnosti". V podkrepi
tev svojega ravnanja je opozi-

Listnica uredništva

Bralke in bralce obveščamo, da bo prihodnja številka 
Novega glasa izšla po poletnem odmoru 

v četrtek, 29. t.m. Sodelavce prosimo, naj pošljejo 
prispevke najkasneje do ponedeljka, 26. avgusta - 

Uprava bo zaprta od 12. do 16. avgusta.
Uradi bodo spet odp rti od 19. avgusta dalje.
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cija v senatu navajala nekate
re zakonske ukrepe, ki jih je 
bila že odobrila Berlusconije
va parlamentarna večina, od 
katerih so že imeli korist Ber
lusconi in družabniki v njego
vih številnih gospodarskih po
d je tjih . Od teh ukrepov se 
omenjajo predvsem ponever
janje poslovnih knjig, medna
rodna sodna zaslišanja in vra
čanje kapitalov iz tujine, ki po 
novem niso več kazniva deja
nja. Lastniki velikih imetij so 
po zaslugi sedanje večine tudi 
prosti davka na dedovanje! 
Vse to naj bi neovržno doka
zovalo da se danes v Ita liji 
nekateri zakoni pišejo na kožo 
Berlusconiju in njegovim go
spodarskim partnerjem.

STRAN 2
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PRIPRAVLJA BUSH 
NAPAD NA IRAK?
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Kot vse kaže, bodo ZDA za
res v pozni jeseni ali v začetku 
zime napadle Irak in skušale str
moglaviti samodržca Sadama 
Husseina, ki pa na vse grožnje 
odgovarja s trmastim vztraja
njem na svojih stališčih in o ra
zorožitvi svoje vojske noče niti 
slišati. Vse kaže, da bo prej ali 
slej do 2. zalivske vojne prišlo, 
česar ne zanikajo ne v VVashing- 
tonu ne v ameriškem senatu. 
Med opazovalci vlada prepriča
nje, da bodo ZDA tako ali dru
gače v kratkem strmoglavile ira
škega tirana, vprašanje pa je, ali 
bodo v zalivski spopad uspeli 
pritegniti tudi svoje zaveznike, 
saj jih v Evropski uniji ni malo, 
ki se z vojaškim spopadom v 
arabskem svetu ne strinjajo.

George Bush, ki je te dni na 
daljših in za Američane nera
zumljivo dolgih počitnicah v ro
dnem Teksasu, kjer z očetom 
igrata golf pred televizijskimi 
kamerami, pa ima doma hujše 
skrbi, kot je lahko še tako velik 
samodržec v arabskih deželah. 
Ameriško gospodarstvo nam
reč ni več tisti paradni konj, s 
katerim bi se še lahko ponašal, 
saj je ameriško ekonomijo zaje
la recesija, ki so jo  sicer gospo
darski analitiki že pred leti na
povedovali. Takrat so previdni 
znanstveniki, ki poznajo gospo
darske procese in vedo, da je 
eden temeljev kapitalizma prav

nepredvidljivost in nestabil
nost, opozarjali, da gospodar
ska rast devetdesetih let ne mo
re biti neskončno dolga. Eden 
od temeljev kapitalizma je nam
reč tudi nestabilnost tega siste
ma, ki sicer res omogoča go
spodarsko rast, a obenem tudi 
padce in hude krize gospodar
stva, istočasno po vsaki krizi po
novno rojevanje novih gospo
darskih čudežev. Preprosto bi 
temu rekli, da po obdobju de
belih krav pridejo zagotovo tudi 
leta suhih krav.

Kaže, da se ameriško gospo
darstvo tokrat ne bo pobralo ta
ko zlahka, saj je zlasti polom 
velikanske družbe Enron poka
zal na temno plat ameriškega 
ekonomskega uspeha, ki je v 
divjih gospodarskih špekula
cijah in tudi v naravnost krimi
nalnih, nečistih poslih, ki so s 
pomočjo prekoračevanja vseh 
ali skoraj vseh zakonskih okvi
rov sicer res prinašali velikan
ske dobičke, a so se izkazali za 
sleparijo, in je bil samo zato po
lom Enrona in drugih napihnje
nih velikanov neizbežen.

Ameriški srednji sloj, na ka
terem slonita ameriška družba 
in bogastvo, ne zaupa več ame
riški borzi, ki je v zadnjem času 
doživela veliko hudih udarcev, 
saj seje prav na borzi zapravilo 
velikansko bogastvo in seveda 
predvsem denar ameriških de

lavnih ljudi srednjega sloja. 
Bush je sicer na začetku tedna 
v svojem javnem nastopu še en- 
krat potrdil, da je ameriško go
spodarstvo zdravo, a kaže, da 
mu ne verjamejo niti Američa
ni več. Devetsto dni je namreč 
že poteklo, odkar ameriška in z 
njo vse svetovne borze posluje
jo v minusu, dobesedno zažiga
jo gore denarja in zato vse sku- 

j paj že spominja na najbolj črno 
ameriško obdobje, na zlogla
sno gospodarsko krizo izpred 
druge svetovne vojne, ko so 
ZDA doživele eno najhujših kriz 
v vsej svoji zgodovini.

Od marca leta 2000 pa do 
danes so na ameriški borzi do
besedno uničili, izgubili, zapra
vili več kot sedem milijard do
larjev denarja in večina tega 
denarja je bila last srednjega 
sloja, ki zato predsedniku Bu
shu ne zaupa več. Samo italijan
ski varčevalci so v enem letu za
pravili na borzi več kot 200 mi
lijonov evrov...

Tudi zato je med opazovalci 
marsikdo, ki ameriškemu pred
sedniku ne zaupa več in pred

s 1. STRANI

BERLUSCONIJEVA 
VLADA ŠE TRDNO

V senatu je Berlusconijeva 
večina prejšnji teden postavi
la o p o z ic iji p rocedura lno  
past, s čimer je naredila konec 
njeni obstrukciji in je bil za
konski predlog odobren, še 
preden so se začele parlamen
tarne počitnice. Niso seveda 
manjkali prizori, ki nikakor ne 
spadajo v osrednji zakonodaj
ni zbor, ampak prej v boksar
ski ring. Zgodilo seje celo, da 
je nekdo zalučal v tržaškega 
senatorja Bordona dokaj de
belo mapo, ki ga je za srečo le 
oplazila po obrazu. Senator 
Bordon je namreč voditelj se
natorske skupine Marjetice in 
je  zato večkrat posegel v raz
pravo ter ostro grajal ne le

vsebino zakonskega predlo
ga, tem več tu d i ravnanje  

| predsednika senatne zbornice 
Pere, kateremu je očital, da sa
movoljno tolmači poslovnik.

Dom svoboščin pa ne skri
va želje in volje, da bi ta zakon 
čimprej odobrila tudi poslan
ska zbornica. V ta namen je 
njegov predstavnik že predla
gal, naj bi pristojna komisija 
poslanske zborn ice  začela 
proučevati vsebino zakonske
ga predloga med parlamen- 

| tarnim i počitnicami, tako da 
'< bi ga zbornica izglasovala že 
J na začetku septembra, to je 
pred koncem razvpite kazen
ske obravnave v Milanu. Vse 
to pa spet dokazuje, da je za- 

' kon bil pisan Berlusconiju na 
kožo. Zgodilo pa se je, da je 
predsednik spodnjega doma 
parlamenta Casini odredil, naj 
komisija začne proučevati za
kon 3. septembra, ko se bo ob

novila parlamentarna dejav- 
| nost.

Z razliko od dogajanja v 
j letu 1994 - torej v času prve 
Berlusconijeve vlade - Dom 
svoboščin kaže danes never
jetno enotnost, tako da v tem 
trenutku ni najmanjšega zna- 

i ka, ki bi napovedoval kakšno 
hujšo krizo sedanje vlade in 
njene parlamentarne večine. 
Zanimivo je, da je tokrat Se
verna liga z Bossijem na čelu 
med vsemi zavezniki še naj
bolj zvesta in ni torej na vidiku 
najmanjše možnosti, da bi se 
vladna večina razšla. Če hoče
mo biti nepristranski, pa bo
mo priznali, da tudi opozicija 
ne kaže tiste enotnosti in tiste 
volje, ki bi b ili nujni za po
vzročitev krize in prevzem vla
de. M irno zato lahko trdimo, 
da je Berlusconijeva vlada še 
vedno trdno v sedlu.
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kratkim se je tudi prvič zgodi
lo, daje George Bush na tisko
vni konferenci doživel, da so ga 
časnikarji prekinili, ko je govo
ril o tem, kako se ZDA uspešno 
borijo proti svetovnemu teroriz
mu, in ga navsezadnje prav pro
zaično in grobo vprašali, naj 
spregovori raje kaj o tem, kako 
misli on in njegov štab ljudi pre
broditi gospodarsko krizo, v ka
teri se ZDA in ves svet nahajajo.

Da ima sedanji ameriški 
predsednik resne težave tudi v 
Južni Ameriki, kjer je Argenti
na na kolenih, a za njo pokle
kajo že Brazilija, Mehika in po- 
malem vse južnoameriške drža
ve, priča mehki in varni prista
nek ameriškega državnega leta
la v Urugvaju, v katerega je le
talo v začetku tedna pripeljalo 
za milijardo in pol dolarjev ban
kovcev posojila in to samo zato, 
da ne bankrotira še ena država. 
—   j u p

S 7. STRANI

NA POCITNICE
In prav vsem tem bi morala 

družba pokazati svojo solidar
nost in pomoč.

Ob koncu tega kratkega raz
mišljanja o počitnicah pa želimo 
vsem našim bralcem in sotrudni- 
kom, da srečno preživijo svoj let
ni dopust in se potem okrepljeni 
jeseni spet vrnejo na svoja delov
na mesta oz. v vsakdanji življenj
ski ritem.

B L IŽ N JI V Z H O D  /  ATENTATI V JER U ZALEM U  
IN NA Z A H O D N E M BREGU

H A M A S  SEJE 
M AŠČEVAL

BREDA SUSIČ

Skrajna palestinska organi
zacija Hamas je uresničila svoje 
napovedi. V manj kot tednu dni 
je izvedla tri hude atentate, med 
katerimi sta dva povzročila več 
žrtev in sta močno odjeknila v 
svetovni javnosti. Šlo je za ma
ščevanje nad izraelskim noč
nim napadom na stanovanjsko 
hišo v Gazi, v katerem je umrlo 
petnajst ljudi, med njimi vodi
telj Hamasa Šalah Shahade in 
devet otrok. Hamas je udaril, 
prav ko so se zopet pojavili zna
ki zbliževanja in poskusov dia
loga med Izraelci in Palestinci.

Palestinski napad minuli to
rek je povzročil veliko ogorče
nje v svetu, saj je dokazal, da 
niti Palestinci, tako kot Izraelci, 
ne izbirajo svojih žrtev. Če je v 
izraelskem napadu 22. julija u- 
mrlo devet otrok, so tudi Pale
stinci udarili po mladih življe
njih, saj so nastavili peklenski 
stroj v kavarno v univerzitet
nem kampusu judovske univer
ze na gori Scopus. V teh dneh 
na univerzi, na kateri študira 
23.000 mladih, med katerimi 
tudi 5.000 Palestincev, ni bilo 
predavanj, saj so se študentje 
pripravljali na izpite. Zato je 
ravno po kampusu krožilo še 
posebno veliko študentov. Bom
ba v kavarni je eksplodirala ob 
času kosila, ko je bilo v lokalu 
veliko mladih. Sedem jih je iz
gubilo življenje, ranjenih je bilo 
okrog osemdeset. Med žrtvami 
so bili tudi trije Američani.

Kljub atentatu so konec mi
nulega tedna tiskovne agencije 
objavile vest, da ima izraelski 
premier Sharon namen srečati 
se s predstavniki Palestinske 
avtonomne oblasti. Novica je 
še toliko bolj razveseljiva, ker se 
je Sharon v vsem času svojega 
mandata odločno upiral kate
remukoli takemu srečanju.

Toda optimistično vzdušje ni 
trajalo dolgo. Že v nedeljo je

Hamas izvedel dva druga krva
va atentata. Samomorilec je 
sprožil bombo na avtobusu, ki 
je iz Haife peljal pretežno mla
de vojake, ki so se po soboti vra
čali v svoje vojašnice. Umrlo je 
devet oseb, petdeset jih je ra
njenih.

Nekaj ur kasneje pa je devet
najstletni Palestinec v Jeruzale
mu z avtomatično puško streljal 
na avto telekomunikacijske dru
žbe Bezeq. Poleg njega sta umr
li še dve osebi, Izraelec in Pale
stinec. Ranjenih pa je bilo okrog 
petdeset ljudi.

V odgovor na atentate je iz
raelska vojska v ponedeljek zo
pet popolnoma obkolila in blo
kirala pet palestinskih mest na 
Zahodnem bregu: Nablus, Je- 
nin, Tulkharem, Kalkilijo in Ra- 
malo. V noči na ponedeljek pa 
je izvedla vojaško akcijo v vasi 
Burka, v kateri sta padla dva Pa
lestinca.

Vzdušje je torej zopet zelo 
napeto in kljub mednarodnim 
pozivom za obnovo dialoga, je 
težko verjeti, da bo v kratkem 
prišlo do odločilnih korakov v 
smeri reševanja krize.

POVEJMO NA GLAS JANEZ POVŠE

PA SE NEZAUPANJE DO SODNIKOV
Vladajoča večina je  prejšnji teden v senatu 

izglasovala zakonski osnutek o "upravičenem 
sumu" v možno pristranskost sodnika. Praktič
no to pomeni, da se obtoženec lahko sklicuje 
na "nenaklonjenega" sodnika in doseže prenos 
sojenja na drugo sodišče, kjer mu ne bodo de
lali "krivice". Spet ena od vprašljivih potez sil 
desne sredine, ki je  podobno dvorezne odloči
tve predlagala ali izglasovala kar nekajkrat. 
Spomnimo se zaganjanja v neka tere televizijske 
voditelje oziroma odnosa do informiranja jav
nosti nasploh. Spomnimo se novega zakona o 
pribežnikih pa napovedanega načina reform v 
zdravstvu in šolstvu ter v pokojninskem siste
mu. Spomnimo se namigovanja na prodajo vse
državno pomembnih kulturnih spomenikov, 
pred časom pa napovedi o željeni uvedbi 
predsedniške namesto parlamentarne demokra
cije. V vseh primerih gre za hitre in ostre pote
ze, ki želijo brez umirjenega prehoda spreme
n iti podobo sedanje italijanske družbe.

Čeprav se v sodstveni aferi večina nasproto
vanj dotika dejstva, da je b il "upravičeni sum" 
predlagan zgolj zaradi osebnih težav predsed
nika vlade, pa je  zadeva daljnosežnejša. Sod
stvo predstavlja namreč skupaj z zakonodajno 
ter izvršilno oblastjo, se pravi s poslanskima 
zbornicama in vlado, eno od troedinih vej obla
sti, tako rekoč sam vrh upravljanja družbe, kise 
j i  pravi demokracija. In vsaka od treh vej je  sa
mostojna in v bistvu drugima dvema enakovre
dna. Neštetokrat smo že upravičeno slišali ali

brali izjave, da je  celotni družbi prizadejana 
največja škoda, kadar ena od treh vej oblasti pre
vlada na račun drugih dveh, kar pomeni, da milo 
rečeno ni priporočljivo, kadar skuša kdo kateri 
koli veji zmanjšati moč oziroma zmanjšati zau
panje vanjo. Obstaja namreč nevarnost, da drža
vljani temu ali onemu državnemu vrhu več ne bi 
zaupali in to je  tisto najslabše, kar se lahko v 
takšnih primerih zgodi. Res, tudi sodniki so ljud
je in zagrešijo napako, toda zato so na voljo pri
zivi. Huje pa je, kadar celotnemu sodstvu izreče
mo nezaupnico s pravico, da nam je  dovoljeno 
zamenjati sodnika, kadar se zdi, da bo izrekel 
obsodbo. V tem primeru namreč državljane na
ravnost pozivamo, naj ne verjamejo sodstvu ra
zen seveda v primerih, kadar bo sodba zagotovo 
oprostilna.

Od vseh reform, ki jih  je  do sedaj pričela 
izvajati ali j ih  je  napovedala sedanja vlada, je  
torej prav "upravičeni sum" v možno pristran
skost sodnika daleč najbolj vprašljiv in nevaren. 
Posega prav v temelje demokratične družbe in 

| slabi sodstvo kot enega od treh bistvenih vrhov 
družbe, ki tej isti družbi omogočajo notranjo 
uravnotešenost in pa osnovno ter nepogrešljivo 
zaupanje v verodostojnost države in njene 
pričakovane skrbi za vse državljane. In na tovr
stno vsekakor tvegano poseganje bi se morali 
odločno odzvati vsi, saj utegnejo posledice 
takšnega poseganja škodovati prav vsem, med
tem ko koristi ne bodo prinesle nikomur.
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INTERVJU /  N IK O  GRAFENAUER

DUHOVNI KROG ŽIVE KULTURE
Pred 20 leti je izšla 1. številka Nove revije, mesečnika za kulturo, in znano je, da je kot redkokatera v 

slovenski zgodovini odigrala pom embno vlogo. Seveda se pri tem najprej pomisli na znam enito 57. 
številko (1988), v kateri je  skupina avtorjev objavila prispevke za slovenski nacionalni program, toda 
dejstvo je, da je ob drugem  vseskozi objavljala kritične tekste o politični in kulturni situaciji v Slove
niji in Jugoslaviji. O b 20-letnici izhajanja junija letos smo nekaj vprašanj zastavili Niku Grafenauerju, 
pesniku, esejistu in prevajalcu, ki je  njen sedanji glavni urednik. Sicer pa je iz Nove revije nastala 
založba, pri kateri poleg knjig  izhaja tudi mesečnik Ampak. Kot pravijo poznavalci, je  vso to dejav
nost v glavnem spobudil prav Grafenauer, ki je  ob dobrih sodelavcih iz nje oblikoval svojevrstno 
založniško središče, za slovenski prostor nepogrešljiv prostor za razumnike in kritične spremljevalce 
današnjega slovenskega sveta.

FO TO  B I MBACA

JOŽE HORVAT

Dvajsetletnica izida prve 
številke Nove revije je  v 
javnosti zbudila zelo velik 
odmev. Kako to razlagate?Je 
to zaradi dolžnega spomina 
na dejanja, ki so bistveno 
prispevala k znanim  
spremembam (nastanek 
neodvisne države, sprememba 
sistema) - a li pa je  da našnji 
čas tak, da se v njem iščejo 
nove spodbude za pot naprej, 
za kar je  potrebno tudi 
poznavanje preteklosti? 
Duhovni krog Nove revije, ki ni o- 

mejen le na uredništvo, ampak na do
sti širše sodelavsko zaledje, je v sloven
skem kulturnozgodovinskem doga
janju v vseh letih izhajanja tega me
sečnika nedvomno ohranil in razvijal 
vse tiste sestavine žive kulture, ki se 
izražajo v srečanjih in razhajanjih. Z 
drugimi besedami rečeno: tu ne gre 
za mišljenjsko ali estetsko poenoteno 
grupacijo, ampak za tvorno konstela
cijo na ravni inter- esse. Daje revija v 
vseh teh letih to vzdržala brez temelj
nih pretresov in globljih notranjih spo
rov, kljub temu da se je znašla v vrtin
cu zgodovinskih turbulenc in spre
memb, kakor političnih razločevanj 
med nami, je zagotovo eden izmed 
vzrokov tudi za pozornost, ki ji jo  ob 
obletnici namenjajo mediji. (Še pose: 
bej ob izstopu Tineta Hribarja iz ured
ništva pa tudi zaradi kritične distance, 
ki jo v zadnjem času do revije v javno
sti razglaša France Bučar.)

Nemalo članov uredništva in sode
lavcev Nove revije se je z vso ognjevi
tostjo pognalo tudi v praktično ure
sničevanje samostojne slovenske drža
ve, v oblikovanje ustave, v demokrati
zacijo družbe, v politično udejanjanje 
evropskih določil pravne države, izde
lavo nacionalnega kulturnega progra
ma ipd. Naj naštejem samo nekaj 
imen: Dimitrij Rupel, Jože Pučnik, Fran
ce Bučar, Tine in Spomenka Hribar, Pe
ter Jambrek, Rudi Šeligo. Hkrati pa je 
res tudi to, da se je iz duhovno plural
nega sodelavskega okrožja Nove revije 
razvila pomembna istoimenska avtor
ska založba, kar je unikum, saj ne vem 
za primer, da bi se na temeljih nekega 
mesečnika postavila na noge kar cela 
založba, ki ne izdaja le beletristike, 
ampak tudi filozofske, pravne, umet- 
nostno-zgodovinske, zgodovinopisne, 
religiološke in druge knjige s področja 
humanistike, kaj šele takšna teamska 
dela, kot je Slovenska kronika. Pri za
ložbi Nova revija pa povrh vsega izhaja 
tudi pet periodičnih publikacij z različ
nih strokovnih področij. Zdi se mi, da 
javnost, o kateri govorite, ob dvajset
letnici Nove revije tudi tega ni mogla 
docela spregledati.

Ob jubileju Nove revije - in tu od
govarjam na zadnji del vprašanja - smo 
Pripravili simpozij v Slovenski matici, 
ki je bil posvečen ne le spominskim 
tegobam in radostim dosedanjih glav
nih in odgovornih urednikov Tineta 
Hribarja, Dimitrija Rupla, Borisa A. No- 
yaka, Spomenke Hribar, Jožeta Snoja 
'n mene, pač pa tudi premisleku, kako 
naj se slovenska kultura kot specifikum 
obdrži v današnjih evropskih integra
cijskih in globalizacijskih tokovih. Za 
jesen je v pripravi tudi posebna števi
lka Nove revije z delovnim naslovom 
Evropa v nas. K sodelovanju je povab
ljenih blizu 60 intelektualcev različnih 
duhovnih profilov.

Poglejva v tiste začetke: prva 
pobuda za NR je  bila javno 
izražena leta 1980.1. št. revije 
je  po hudih polemikah in 
ovirah izšla dve leti kasneje. 
Kaj je  bilo tisto odločilno, kar 
je  omogočilo izid revije pred 
20 leti?

Nova revija je v ideološko prežveče
no konstelacijo revialnega tiska na za
četku osemdesetih let vnesla nove 
konceptualne pobude in energije. Da 
se bo to zgodilo, se je očitno vedelo 
že vnaprej, zato je že ob sami zamisli, 
da se ta spravi v življenje, doživela, kot 
že sami omenjate, celo vrsto žolčnih 
ugovorov in napadov. Prva številka je 
pod glavnim in odgovornim uredni
kom Tinetom Hribarjem po dveletnem 
mrcvarjenju končno ugledala luč sve
ta leta 1982.

Kaj je kljub temu vendarle omo
gočilo njeno izhajanje? To je bil čas 
malo po Titovi smrti. V dveletnem ob
dobju po njej se je v tedanji Jugosla
viji že začel močno krhati partijski cen
tralizem; zvezno predsedstvo ni bilo 
monolitno, v njem so se oglašale raz
lične interesne tenzije, ki so izhajale 
iz nacionalne, gospodarske, kulturne, 
verske, izobraževalne itd. raznorodno
sti vseh sestavnih delov bivše državne 
tvorbe, v kateri je armada delovala kot 
"kovačnica bratstva in enotnosti". Še 
posebej pa je izstopal velikosrbski he
gemonizem, ki se je za uresničevanje 
svojih ciljev skušal na različne načine 
posluževati državnega partijskega in 
vojaškega aparata. To je v največji meri 
pospešilo procese dezintegracije tota
litaristične vladavine s centrom v Beo
gradu. V Sloveniji se je pri mladoko- 
munistih čedalje izraziteje utrjevala 
ideja t.i. evrokomunizma, kar pa ni bilo 
s posebno prijaznostjo sprejeto pri 
ortodoksnih titoistih. To pa pomeni, da 
seje tudi v slovenskih partijskih vrstah 
začelo nekaj iomiti, kar je naposled 
privedlo do tega, da se je na čelo Zve
ze komunistov lahko zavihtel štiride
setletni Milan Kučan kot najvidnejši 
predstavnik mlajše partijske genera
cije. Vse to znotrajpartijsko dogajanje 
in seveda tudi močan pritisk pisateljev, 
kritičnih intelektualcev in kulturnikov, 
ki se je izrazil v podpori, kakršno je 
spodbudila ideja o ustanovitvi nove 
revije na Slovenskem, ki je bila po kon
ceptu izrazito evropsko usmerjena, je 
po moji sodbi temeljno pripomoglo k 
temu, da je revija končno ugledala luč 
sveta.

Kot uvodnik 1. številke je  
objavljena utemeljitev za 
izhajanje revije s podpisi 60 
avtorjev somišljenikov, 
bodočih sodelavcev, p ri čemer 
je  zanimivo, dasta 
poudarjena oba vidika oz. 
dvoje tematskih sklopov, ki se 
jim  bo še zlasti posvečalo novo 
glasilo: objavljanje prispekov 
s kulturno-umetniškimi in 
družbeno-poliličnim i tema m i. 
Koliko je  bilo v tem 
spontanega občutka/ 
instinkta, da se kultura ne 
more izogniti aktualnim 
vprašanjem politike, saj so 
osrednje jedro pobudnikov 
vendar tvorili literati, ki so 
gojili predvsem lepo besedo? 
Nova revija kot mesečnik za mišlje

nje in pesništvo je tisto vozlišče, kjer 
se srečujejo različni duhovni in delov
ni profili sodelavcev - od pesnikov in 
pisateljev, filozofov in publicistov do 
prevedenih tujih avtorjev.

Kritični intelektualec ni in ne more 
biti konformist, saj je razmislek o raz
merah, s katerimi se srečuje v svojem

času, sestavni del tistega, kar pripada 
mišljenju, oziroma individualnemu 
presojanju zadev. Jasno je, da je ena 
od teh zadev tudi aktualna politika. 
Sodelavci Nove revije s celo vrsto pri
spevkov v mesečniku samem, še bolj 
pa v Ampaku tematizirajo in kritično 
refleksirajo današnje dogajanje na 
različnih področjih naše družbene 
prakse - od tekoče politike, gospodar
stva, bančništva, kulture, šolstva, zdrav
stva, denacionalizacije, korupcije, do 
vprašanj našega zamejstva ali povoj
nih pobojev. Pa sem naštel samo nekaj 
tem, ki nujno spadajo v obzorje kritič
nega razpravljanja. To pa pomeni, da 
je ta razumniški angažma tesno pove
zan s političnimi razsežnostmi duho
vne udeleženosti intelektualca v času 
in okoliščinah, za katere mu ni vsee
no, kakšne so. Vse to je kultura, ki ni 
zgolj mrtva črka v zavesti ali na papi
rju, se pravi alibi za to, da se izogneš 
prav tistemu, kar te kot razumnika te
meljno označuje. Omenim naj celo vr
sto naših "literatov" od Prešerna, pre
ko Levstika ali Cankarja do Boža Vo
duška, kaj šele Edvarda Kocbeka, da o 
današnjih, kot so na primer Drago 
Jančar, Dane Zajc, Rudi Šeligo, Jože 
Snoj, Zorko Simčič, Aleš Debeljak in 
podobni, niti ne govorim. Kultura je 
zame zmerom vprašanje duha, ki se 
ne sme in ne more omejevati v okvire 
fahidiotizma, pač pa se mora po indi
vidualnih artikulacijah tvorno vsajati 
v družbeno klimo, v kateri se izraža s 
svojo specifično držo. Rečem lahko 
samo to, da kultura ni rezervat, am
pak na šir odprto dinamično prizorišče 
svetotvornega duha.

Revija je  s kritičnimi glosami 
in drugimi članki zbujala 
odmev javnosti in še prej 
( najbrž) budno spremljanje 
tistih, ki uredništvu od začetka 
niso zaupali. Vrhunec tega 
odmeva je  bil izid 57. številke: 
vsejugoslo v a n s ki “re volt ” 
javnosti. Ste si avtorji pred 
izidom predstavljali, kakšni 
napadi vas čakajo, z 
Dimitrijem Ruplom ( tedaj je  
bil odgovorni, vi glavni 
urednik)pa sta si morda tudi 
zamišljala, kako bo treba 
reagirati? Ste kdaj mislili, da 
izid lahko pomeni konec 
izhajanja revije?
Bojazen, da nam ukinejo revijo, je 

bila navzoča vseskozi, saj smo edini v 
Jugoslaviji objavljali ne le zelo kritične 
prispevke o tem, v kakšni krizi sta ju-

i goslovanski samoupravni politični si
stem in s tem v zvezi družbeno eko
nomski položaj v državi, ampak tudi o 
tem, kako na psu je pravni red v tej 
partijski ustanovi. Tako so se na stra
neh Nove revije kar vrstili justični za
govori številnih disidentnih intelek
tualcev različnih nacionalnih in ideolo
ških provenienc. Tu naj omenim zago
vor žal že pokojnega hrvaškega pe
snika in prijatelja Vlada Gotovca, ki je 
prestajal svoj arest skupaj s Franjem 
Tudjmanom, dalje zagovor dveh da
našnjih hrvaških politikov Vladimira 
Šeksa in Marka Veselice, zagovor sa
rajevske univerzitetne profesorice Me
like Salihbegovic' in ne nazadnje tudi 
spise Dobriče Cosiča, ki je v osemde
setih letih skupaj s somišljeniki skušal 
v Beogradu osnovati svojo revijo jav
nost, a se mu to ni posrečilo, zato smo 
mu ponudili, naj pripravi prvo številko 
javnosti, da jo objavimo kot posebno 
izdajo Nove revije. Iz tega žal ni bilo 
nič, pač pa seje zgodil memorandum 
srbskih akademikov. V našo redakcijo 
je prišel tudi Franjo Tudjman s ponud
bo svojih zgodovinskih spisov, ki pa jih 
je kasneje zaradi groženj s pravnimi 
sankcijami umaknil.

Vse to govori o tem, da je bila izdaja 
"prispevkov za slovenski nacionalni 
program", kot smo v podnaslovu oz
načili 57. številko, tudi posledica vseh 
opisanih izkušenj, saj smo se zaveda
li, da v državi, ki poka po vseh šivih in 
je sestavljena iz povsem nezdružljivih 
tenzij, ne bomo mogli doseči naciji pri
mernega statusa. Zato smo začeli kon- 
spirativno pripravljati 57. številko, če
prav smo se vsi zavedali, da je ta kon
spiracija zgolj psihološka utvara. Vse
mu prisluškujoča udba bi njen natis 
lahko zaustavila najkasneje v tiskarni, 
če bi tako določila partija. Seveda smo 
računali tudi s tem. Kot veste, se je po 
izidu sprožil vsejugoslovanski pogrom 
na avtorje in oba urednika, skupaj z 
zahtevami po aretacijah. To bi zago
tovo pom enilo tudi konec revije. 
Uredniško krizo pa so vsi ti žolčni na
padi sprožili, saj sva bila jaz kot glavni 
urednik in Rupel kot odgovorni ured
nik sneta s svojih položajev; nihče od 
nas pa tudi ni mogel in znal predvide
ti, kakšni bodo naslednji ukrepi obla
sti. Takrat je reviji podstavil svoj hrbet 
Boris A. Novak in ji kot urednik poma
gal prebroditi to nadvse nevarno sta
nje, ki ga sam podrobno popisuje v 
zadnji številki revije Ampak.

Kako je  izhajanje NR
spremljalo slovensko

zamejstvo? Kakšen je  bil 
odnos uredništva do njega?
O tem, kako so goriški in tržaški 

izobraženci spremljali izhajanje Nove 
revije in politično dogajanje v zvezi z 
njo, vem bolj malo, saj razen Primor
skega dnevnika, ki je bil režimski list, 
drugega periodičnega tiska, po kate
rem bi lahko razpoznavali njihov od
nos do našega mesečnika, ni bilo.

V šestdesetih in sedemdesetih le
tih pa smo avtorji iz takratnega okrožja 
revije Problemi, ki smo kasneje spod
budili ustanovitev Nove revije, ves čas 
zelo pozorno spremljali tako revijo 
Most kot Zaliv, saj sta obe prinašali v 
vzdušje "svinčenih let" marsikaj nove
ga in duhovno vznemirljivega; sredi 
sedemdesetih pa je med nami najbolj 
odjeknil Kocbekov intervju v Pahor
jevem in Rebulovem Zalivu, v katerem 
je Kocbek spregovoril o povojnih po
bojih. Sankcije in politična afera, ki jo 
je zoper Kocbeka in oba tržaška pisa
telja, kasneje pa tudi zoper Blažiča in 
Miklavčiča v zvezi s tem uprizorila par
tija, pa so danes splošno znane in pri
čajo o tem, s kakšnimi tabuji smo ži
veli v tistih časih. V njihovo razreševa
nje se je prva spustila Nova revija sre
di osemdesetih let, pri čemer je zago
tovo imela najvidnejšo vlogo Spomen
ka Hribar s svojim spisom Krivda in 
greh, ki je po večletnem zadrževanju 
oblasti naposled le izšel v Kocbekovem 
zborniku, mislim da leta 1984.

Pomembno vlogo je imelo v tem ča
su tudi Slovensko tržaško gledališče, ki 
ga je vodil Miroslav Košuta, spregleda
ti pa tudi ne smemo vloge, ki jo imajo 
že od 1966. leta simpozijski dnevi v 
Dragi. Te povezave med nami in slo
venskimi izobraženci na Goriškem in 
Tržaškem imajo potemtakem daljše in 
globlje korenine, kot se morda zdi na 
prvi pogled. Nova revija se tem pove
zavam nikakor ne bo odpovedala, 
ampak jih bo skušala čimbolj razširiti 
ne le z revialnimi objavami, ampak tudi 
s knjižnimi izdajami, kakršni sta na 
primer že objavljeni deli Zgodovina 
Slovencev v Italiji 1856-2000 dr. Milice 
Kacin VVohinz in dr. Jožeta Pirjevca ali 
ravnokar izšla obsežna knjiga dr. Ego
na Pelikana Tajno delovanje primorske 
duhovščine pod fašizmom, za prihod
nje leto pa je v pripravi že tudi knjiga 
dr. Jožeta Pirjevca Trst v slovenski poli
tični misli 1848 -1947.

Ob obletnici revije se morda 
preveč enostransko prikazuje 
politični del njene vsebine, ki 
je  bil gotovo zgodovinski. Res 
pa je, da je  ves čas prinašala 
duhovnozgodovinska in 
filozofska besedila, ki so bila 
v izrazitem nasprotju z 
uradnimi načeli tedanje 
“samoupravne socialistične ” 
kulture. Kako bi zdaj 
ovrednotili ta sklop revije, ki 
za literarno mišljenje ni brez 
posledic?
Nedvomno je res, da je v filozofski 

usmeritvi prevladala fenomenologija 
s Heideggerjem v ospredju, v zadnjem 
času pa je vse bolj navzoča tudi herme- 
nevtika, ki je tesno povezana z ontolo
škimi razsežnostmi jezika. Seveda je bi
lo heideggerjanstvo v obdobju uradne 
marksistične ideologije v ostrem na
sprotju s partijsko vzdrževano mišljenj
sko doktrino oz. t.i. ideološkim enoum
jem, za katerega je skrbel marksistični 
center na republiškem cekaju. Zato je 
prihajalo tudi do številnih polemik in 
napadov na heideggerjance pri Novi 
reviji, pri čemer ni izostal tudi očitek, 
da je Heidegger v tridesetih letih kot 
rektor v Freiburgu sodeloval z nacisti. 
Vsekakor pa je res, da je fenomenolo
gija - zase to lahko še posebej zatrdim 
- v marsičem vplivala na literarno mišlje
nje in na razumevanje pesništva, kar se 
je najvidneje izražalo v literarni esejistiki.
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KRISTJANI IN DRUŽBA

PAPEŽ V G V ATEM ALI IN  M E H IK I

"VSAK ČLOVEK IMA PRAVICO DO 
DOSTOJANSTVENEGA ŽIVLJENJA"
Sveti oče se je pred dnevi vr

nil iz Amerike, kjer je najprej z 
mladimi praznoval Svetovni dan 
mladih v Torontu. O tem smo v 
Novem glasu zadnjič podrob
no poročali. Nato pa je odšel 
še v Gvatemalo in Mehiko, kjer 
je bil tudi deležen izjemnega 
zanimanja svetovnih sredstev 
obveščanja, in povsod so ga tudi 
sprejele navdušene množice.

Najprej v Gvatemali...
Papež Janez Pavel II. je v gva

temalski prestolnici med mašo 
pred približno 500.000 verniki 
razglasil za svetnika španske
ga misijonarja iz 17. stoletja Pe- 
dra de Betancurja, znanega pod 
imenom "Sv. Frančišek iz Ame
rik".

Maša je potekala na hipo
dromu v Ciudadu de Guatema- 
la. Obred je sveti oče vodil pri 
oltarju, nad katerim se je dvi
gal ogromen portret brata Pe- 
dra, prvega srednjeameriškega 
svetnika.

"Dediščina brata Pedra mo
ra pri kristjanih in vseh ljudeh 
vzbuditi željo po preoblikova
nju človeške skupnosti v veliko 
družino, v kateri bodo socialni, 
politični in gospodarski odnosi 
dostojanstveni za vsakega člo
veka," je dejal sv. oče po poro
čanju Slovenske tiskovne agen
cije med mašo.

"Novi svetnik predstavlja po
ziv k usmiljenju v sodobni druž
bi, predvsem zato, ker toliko lju
di pričakuje roko, ki jim bo po
magala," je še dejal papež. "Po
mislimo na vse otroke in mlade 
brez doma in izobrazbe, na za- 
pusščene ženske s številnimi 
težavami, na množice v mestih, 
potisnjene na rob, na žrtve or
ganiziranega kriminala, na pro
blem prostitucije in trgovine z 
mamili, na bolne brez pomoči 
in osamljene starejše ljudi," je 
papež opomnil svet in vernike.

"Papež vas ne bo pozabil," 
je vsem omenjenim sporočil 
sveti oče in jim izrekel "svoje 
spoštovanje in bližino".

nici Ciudad de Mexico je papež 
razglasil za blažena dva Indijan
ca, Juana Bautisto in Jacinta de 
Los Angeles, ki ju je pred 300 
leti zaradi njune veroizpovedi 
ubila razjarjena množica. Že v 
sredo je sveti oče v Mehiki za 
svetnika razglasil prvega ameri
škega Indijanca, Juana Diega.

Med razglasitvijo Juana Die
ga za prvega indijanskega svet
nika je v sredo sveti oče opozo
ril na še vedno trajajočo diskri
minacijo indijanskih prebival
cev v Mehiki in zahteval "boljšo 
Mehiko z več pravičnosti in so
lidarnosti".

Sveti oče je tudi pojasnil, da 
je treba podpirati Indijance v 
njihovih zakonitih zahtevah in 
s spoštovanjem avtentičnih 
vrednot vseh etničnih skupin. 
Četrtkovo beatifikacijo dveh In
dijancev pa je sveti oče označil 
kot spodbudo za indijanske pre
bivalce v Mehiki, da spoštujejo 
svojo kulturo in jezik ter dosto
janstvo, ki ga imajo kot "Božji 
sinovi", kar bi morali v Mehiki 
vsi spoštovati. Tako sredino raz- 

j  glasitev Juana Diega za svete
ga kot tudi razglasitev Juana 
Bautiste in Jacinta de Los An
geles za blažena so pred bazi
liko Device iz Guadalupe sprem
ljalo bučno ljudsko rajanje ter 
nastopi indijanskega prebival
stva v tradicionalnih oblačilih.

Po maši v Ciudad de Mexicu 
je v sredo prišlo tudi do manj
šega incidenta, ko se je papež 
peljal skozi mesto in je neki 14- 
letnik z zračno puško streljal na 
procesijo, pri čemer je zadel 
policista. Ta ni utrpel hujših po
škodb, mladoletnika pa je poli
cija takoj aretirala. Papeža med 
streljanjem ni bilo v bližini.

Papeževo že 97. pastoralno 
potovanje v tujino se je torej 
končalo in sveti oče se je vrnil v 
Vatikan, kjer pa ne počiva, saj 
je ravno te dni objavil pomem
ben dokument, o katerem bo
mo še pisali. Kljub starosti in 
zelo šibkemu zdravju poljski pa
pež ne bo imel veliko časa za 
počitek, saj se bo že v petek, 16. 
t.m., odpravil na štiridnevni 
obisk v svojo rodno Poljsko.

(P O  STA-JU IN  D R U G IH  V IR IH  
ZBRAL IN  PRIPRAVIL JUP)

V IS O K  JUBILEJ N AŠEG A PRIJATELJA

MSGR. FRANC BOLE 
70-LETNIK

Msgr. Franc Bole, eden od 
ustanoviteljev najbolj branega 
in razširjenega slovenskega 
mesečnika Ognjišče, bo ta pe
tek, 9. t.m., slavil sedemdese
ti rojstni dan.

Nihče od nas skorajda ne 
more verjeti, da ima lahko go
spod Franc že toliko pomladi 
na svojem zemeljskem križu, 
saj ga poznamo kot izjemno 
mladega in mladostnega člo
veka ter predvsem kot odlič
nega primorskega duhovnika, 
ki je vse svoje življenje zapi
sal mladim in predvsem pa oz
nanjanju evangelija na nev
sakdanji, a mladim dopadlji- 
vejši način.

Gospoda Franca Boleta po
znamo kot legendarnega ured
nika Ognjišča, na katerega 
smo navezani tudi pri nas, saj 
si današnjega Ognjišča brez 
"očeta urednika" in druge le
gende Ognjišča gospoda Sil
vestra Čuka, ki je tudi naš stal
ni sodelavec, niti ne moremo 
predstavljati! Poznamo ga kot 
očeta Ognjišča, očeta Radia 
Ognjišče, očeta romanja bol
nikov na Brezje, očeta neštetih 
hvalevrednih pobud, ki imajo 
nalogo združevati mlade in 
manj mlade kristjane v sodob
no in času primerno slovensko 
Cerkev, ki imajo vse skupni 
cilj: v času in prostoru ter v so- 
dobn i d ružb i os ta ti zvesti 
krščanskim koreninam. Vse 
po načelu, da je evangelij ve
dno isti, da je Kristusov obraz 
vedno isti, da pa se družba 
menja, da so mladi sicer res 
vedno mladi, a morda prav 
zato lahko tudi drugačni od 
njihovih staršev in prav zato 
potrebujejo drugačne odgo
vore na ista vprašanja, ki so 
mučila njihove starše.

Msgr. Franc Bole je pred 
nami kot vulkan, ki bruha ved
no nove ideje, išče nove rešit
ve, predvsem pa je pred nami 
in sredi nas kot duhovnik, ki v 
pismih bralcev v Ognjišču ka

že veliko razumevanja za teža
ve mladih, ki v mesečniku in 
na radiu Ognjišče posveča ve
liko prostora bolnim in trpe
čim, ki verjame, da "je prišel 
Kristus na svet, da bi svet od
rešil", ki tudi sredi razdroblje
nega sveta ostaja zvest evan
geliju in se zaveda, kako je 
njegovo prvo poslanstvo to, 
da oznanja evangelij drugim.

Po načelu apostola Pavla, 
da je ljubezen iznajdljiva, je 
msgr. Bole ostal mladim zvest 
skozi vsa desetletja in jih  še 
danes nagovarja s toplo be
sedo.

Ob visokem življenjskem 
jubileju mu tudi v imenu naših 
bralcev iz srca želimo, da bi ga 
Bog med nami ohranil še vr
sto let. Večnemu mladeniču se 
tudi javno zahvaljujemo za 
vse dobro, kar je storil tudi za 
nas, saj je Ognjišče imelo in 
ima vedno posluh tudi za Slo
vence v Italiji.

Bog Vas živi, oče Franc, in 
ostanite še dolgo na čelu Og
njišča!

Novi svetnik Pedro je bil ro
jen v Španiji v 17. stoletju in je 
svoje življenje posvetil revnim 
in mladim v nekdanji gvatemal
ski prestolnici Antigua. Pripisu
jejo mu več čudežnih ozdravi
tev. Misijonar je bil tudi vnet 
učitelj in iznajdite lj metode 
učenja, ki temelji na petju, igri 
in plesu.

To je bil že tretji papežev 
obisk v Gvatemali. V tej srednje
ameriški državi je bil leta 1983 
in 1996, ko je tam divjala držav
ljanska vojna. Papež je v pone
deljek, 29. julija, izrazil željo, da 
bi končno videl, da je mir zdru
žil vse Gvatemalce. Njegove 
misli so bile posebej namenjene 
indijanski skupnosti, ki predstav
lja 60 odstotkov od 12 milijonov 
prebivalcev Gvatemale.

"Razglasitev misijonarja Pe
dra de Betancurja za svetnika 
mora biti simbol obnove Gva
temale!" je poudaril papež.

Tretji papežev obisk za Gva
temalo ni bil zgodovinski le za
radi omenjene kanonizacije, 
temveč tudi zaradi odločitve 
gvatemalske vlade, da odpravi 
smrtno kazen. Le nekaj ur pred 
papeževim prihodom je nam
reč vlada v kongres vložila pred

log o odpravi smrtne kazni, o ka
terem naj bi kongres glasoval v 
naslednjih dneh. Gvatemalski 
predsednik Alfonso Portillo pa 
je v soboto odložil izvršitev smrt
ne kazni za 36 obsojenih na 
smrt, ki se trenutno nahajajo v 
gvatemalskih zaporih.

...nato še v Mehiki
Po obisku v Gvatemali je pa

pež Janez Pavel II. v torek, 30. 
julija, odpotoval v Mehiko. Na 
mednarodnem letališču v pre
stolnici Ciudad de Mexico ga je 
pred več tisoč povabljenimi go
sti in več sto tisoč verniki sprejel 
mehiški predsednik Vicente 
Fox. To je bil že peti papežev 
obisk v Mehiki.

Papež je zbranim na letali
šču v Ciudad de Mexico dejal, 
da bo z velikim veseljem za 
svetnika kanoniziral prvega In
dijanca. Nato se je v papamo- 
bilu popeljal po ulicah mehiške 
prestolnice, kjer ga je navduše
no pozdravilo na stotine tisočev 
vernikov. Ti so mu klicali: "Brat 
Janez Pavel, zdaj si Mehičan."

Papež je v tako v četrtek, 1. 
t.m., v Mehiki sklenil enajstdne
vno ameriško turnejo.

Med mašo v baziliki Device 
iz Guadalupe v mehiški prestol-

S V E T O P I S E M S K A  R A Z M I Š L J  A N J A
O B  B O G O S L U Ž N I H  B E R I L I H
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ŽLAHTEN IZBOR BOŽJE BESEDE, 
NEDELJO ZA NEDELJO

VILJEM ŽERJAL |  v i r n r i  ■ a19. NAVADNA NEDELJA

“Velik in  silen vihar... potres... ogenj... glas rahlega šepe
ta " (1 K r 19, 11-12).

“Slava bo prebiva la  v naši deželi” (Ps 85, 10).
“N jim  (Izraelcem )pripadajoposinovljenje in  slava, za

veze in  zakonodaja, bogoslužje in  obljube" (Rim  9, 4).
“Začel se je  p o ta p lja ti (Peter) in  je  zavpil: ‘Gosod, reši 

m e!’” (M t 14, 30).

Marsikdo si predstavlja Boga kot sad človeške domišljije. Že 
grška in latinska mitologija, da ne omenjamo drugih, imata nič 
koliko bogov in boginj. Toda vsi ti so po meri človeka. Polni so 
namreč vrlin, a še posebej grehov.

Za mnogoboštvo pa je značilno nezanimanje za majhnega člo
veka. Kaj šele, da bi bil Bog postal reven človek v Jezusu. To bi bil 
in dejansko zanje je največji škandal, ki ni vreden niti omembe.

Za vernega človeka, še posebej za kristjana, pa je učlovečenje 
Boga preizkusni kamen za vero, ki sprejme vsakega človeka, tudi 
najbednejšega zato, ker v njem prebiva sam Bog.

Prvo današnje berilo nas želi uvesti v globlje spoznanje Boga. 
Elija, ki je zbežal pred kruto Jezabelo, se ni mogel sprijazniti z 
dejstvom, da je Bog popolnoma drugačen od človeka. Elija je 
sicer ves gorel za Boga, a je v tej gorečnosti dal poklati kar štiri
sto krivih prerokov. Ognjevit je bil torej in viharen, potresel je 
kar krepko kraljevo hišo. A Bog ga je v puščavi poučil, nato še 
na Horebu (Sinaju), kjer je bil Mojzes prejel postavo in obljubo 
Božje zvestobe ter varstva za vse, da moramo biti vsi rahločutni 
(1 Kr 19, 9 a. 11-13).

Jezus pa je avtoritativno razglasil: "Blagor ubogim v duhu ... 
blagor krotkim in tistim, ki delajo za m ir ..." (za pravičnost po 
ljubezni: M t 5, 3-11; gl. "O  miru na zemlji" Janeza XXIII.; CS 78), 
da vemo, kako priti v nebeško kraljestvo. Boga bodo gledali, 
uživali le tisti, ki bodo tega vredni. To so tisti, ki vidijo Boga že 
zdaj v sočloveku, in sicer v usmiljenju, milini, dobroti, ljubezni - 
tudi do sovražnikov (M t 5, 44). Ko se razbesnita vihar in noč ne
vere ali zahrbtne bolezni, nerazumevanja v zakonu in družini, 
ko ujma pobere kmetu ves pridelek, ko se zdi, da je vse brez smi
sla in izgubljeno zaradi sile burje, tedaj zakliče kakor Peter, ki ga 
je zajela groza pred utopitvijo: "Gospod, reši me!" (M t 14, 30).

Gospod je namreč vedno v bližini, da nas reši. Le klicati ga je 
treba na pomoč. Graja pa našo pomanjkljivo vero in zaupanje 
vanj, saj Bog hoče rešenje vseh ljudi (2 Tim 2, 4).

Tisti, ki naj odkrivajo pravo podobo Boga, se imenujejo pre
roki. Po Sv. pismu jih poznamo šestnajst: štiri velike in 12 malih. 
Tem pa prištevamo še Mojzesa, Elijo, Elizeja, Davida, Mojzeso
vo sestro Maro, Deboro, Ano in Simeona, ki sta Jezusa spozna
la in razglasila v templju. Saj je Jezus že kot dete podoba šibko
sti, a obenem človekoljubja Boga, ki si upa v izničenje iz ljubez
ni do človeka v smrt na križu.

Šestnajst prerokov nam je zapustilo tudi nekaj pisanega, 
medtem ko sta Elija in Elizej npr. brez napisane črke krepko 
prezračila narod in voditelje ljudstva. Toda končno vsak človek 
doživlja razodetje Boga na skrivnosten način, kajti Bog "dela 
vse v vseh" (1 Kor 12, 6). In: Duh veje, kjerkoli in kakor on hoče 
(Jn 3, 8). Celo prosi in zdihuje v nas (Rim 8,26 ss). Tudi sv. izroči
lo, ki je pred Sv. pismom in širše zasnovano, skrbi za odkrivanje 
Božje ljubezni, bistvo Boga (1 Jn 4, 8, 16). Cerkev kot dobra 
mati lomi tudi kruh sv. izročila, ki je raztreseno po spisih apo
stolskih in cerkvenih očetov in še posebej po srcih in dejanjih 
svetnikov, tudi po srcih verujočih, ki skušajo živeti po Božji volji.

V drugem današnjem berilu nas sv. Pavel naravnost poživi z 
izpovedjo ljubezni do svojih rojakov, ki niso sprejeli Jezusa Kri

stusa, čeprav "so Izraelci, ki jim  pripadajo posinovljenje in sla
va, zaveze in zakonodaja, bogoslužje in obljube; njihovi so očaki 
in iz njih po mesu izhaja Kristus, Bog (Rim 9,1-5).

Zakaj bi torej morali mi obupavati nad rojaki, ki so postali 
Božji otroci po krstu, užili so Jezusovo telo in kri, bili so birmani, 
prejeli so zakrament zakona? Toda oddaljili so se od skupne vere 
v Boga, oddaljeni so namreč od Cerkve, napadli sojih hudobni 
duhovi. Morda se prikažejo pri bogoslužju parkrat ali celo samo 
enkrat na leto. Kljub temu Božja obljuba drži, Bog ostaja zvest, 
ker se sam sebi ne more izneveriti (2 Tim 2, 13). Tudi oni so 
potrebni usmiljenja. Odvračajo pa jih viharen očitek, g r m e n j e  

nanje in potres, ki temu sledi, ogenj jezikanja, kakor nam piše 
apostol Jakob: "Tudi jezik je ogenj, med deli našega telesa je 
jezik vesolje krivice, ki omadežuje vse telo in razvnema krog 
nastajanja, njega pa razvnema peklenska dolina ... le jezika ne 
more ukrotiti noben človek; nestanovitno zlo je in poln smrto
nosnega strupa" (Jak 3, 6-8).

Tudi našim rojakom velja obljuba, a obenem preroški opomin, 
da se ne pogubijo, marveč da se vrnejo v živo skupnost v e r u j o č i h .

Pavel bi celo "želel biti sam preklet in ločen od Kristusa v prid 
svojim bratom, ki so (njegovi) rojaki po mesu" (istotam).

Zato je tu močan klic mladim, naj se posvetijo rojakom kot 
duhovniki, preroki in voditelji naših ljudi v odrešenje.

Vrhovni poglavar Cerkve, ki je tudi danes izročena na milost 
in še bolj na nemilost viharjev in smrtni grozi, polaga vsem, zla
sti mladim in trpečim na srce molitev, post in pokoro, tudi 
miloščino ter pouk in delovanje po majhnih skupinah, ki na nov 
način odkrivajo Jezusovo bližino, njegovo božanskost v svetu, 
ki se spreminja. Jezus mladim, a tudi nam vsem ponavlja: "Bodi
te pogumni! Jaz sem. Ne bojte se!" (M t 14, 27).

Prava množica svetnikov in mučencev, ki so porazdeljeni okrog 
Vnebovzete, nas spremlja in opogumlja ter tolaži kakor krona prijet
no dišečih rož, kakor neviden, rahel nežen šepet skritega Boga.



NOVI GLAS /  ŠT. 32 2002

PRAVIČEN 
MOŽ

nija dr. Andrej Bajuk, ki je po
udaril potrebo po istih vredno
tah in načelih, ki so vodila pokoj
nega Ivana Rejca tudi za dana
šnjo Slovenijo, medtem ko sta 
vaški ključar in ajdovski župan 

M arjan Polj
šak odkrila lep 
spomenik po
kojnemu kul
tu rn iku , du
hovniku in na
rodnemu bu
ditelju. Slove
snosti se je u- 
deležilo tudi 
nekaj p re d 
stavnikov kra
jevne oblasti, 
med njimi tudi 
poslanec v slo
venskem Dr
žavnem zbo
ru Ivan Mamič. 
Ve rjam em o, 

da bi bil pokojni duhovnik Ivan 
Rejec vesel, če bi nas videl 
zbrane ob cerkvi, kjer bo odslej 
njegov doprsni kip spominjal 
prihodnje rodove, kako velik 
možje bil. Verjamemo, da bi se 
duhovnik Ivan Rejec nasmeh
nil, ko bi mu danes povedali, da 
je na Vipavskem še danes svet
lo živ spomin na to, kako je pri

Se danes so nam lahko vsi 
naši možje kot Ivan Rejc za sve
tal zgled!

Križani so nam v petek zve
čer pripravili preprost, a lep 
kulturni program, uvodoma je 
spregovoril tudi nov kriški žup
nik, kapucinski pater Vlado Ko
lenko, ki je poudaril veličino 
svojega predhodnika. Vaški 
cerkveni pevski zbor je zapel 
med prireditvijo nekaj pesmi, 
medtem ko je lik in delo Ivana 
Rejca predstavil dr. Drago Kle
menčič (na sliki), znani časni
kar, nekdanji urednik Družine, 
tudi sam duhovnik in sedanji 
urednik verskih programov na 
RTV Slovenija. V svojem nago
voru je poudaril predvsem ve
ličino duhovnika Ivana Rejca, 
ki je znal ostati zvest sloven
skemu ljudstvu in evangeliju 
tudi v najtežjih časih. Povedal

-------- - n --------------

pa je tudi, da je sam eden od 
tistih številnih primorskih slo
venskih duhovnikov, "ki so h 
gospodu Rejcu hodili v šolo".

Sledil je preprost, a izjem
no doživet kulturni program, v 
katerem so domačini obudili 
spomin na duhovnika Ivana 
Rejca, nakar je spregovoril tudi 
predsednik stranke Nova Slove-

Marijini družbi dajal domače na
loge v slovenskem jeziku vsem 
otrokom, ki se materinega je
zika niso smeli učiti, in so ga 
zato fašisti poslali v pregnan
stvo. Vemo, da bi nas bil vseh 
vesel, saj je leta 1878 v Še- 
breljah rojeni Ivan Rejec bil ve
lik duhovnik, ki je bil posvečen 
leta 1901 v duhovnika, je služ
boval kot prefekt v slovitem 
goriškem malem in velikem se
menišču, bogoslovju, kasneje 
postal župnijski upravitelj v 
Ajdovščini in župnik v Križu. 
Po pregnanstvu se je vrnil in 
postal župnik v Opatjem selu, 
od leta 1947 pa je kot upokojeni 
župnik živel pri sorodnikih v 
Zaloščah, kjer je leta 1958 tudi 
umrl. Ivan Rejec je veljal za vse
stransko izobraženega člove- 
ka, ki je napisal več razprav, 
predvsem pa je bil z ljudstvom 
in mladino tesno povezan du
hovnik, ki je izhajal iz Krekove 
socialne šole, imel velik posluh 

| za narodnostna vprašanja, bil 
med pobudniki in ustanovitelji 
Katoliškega tiskovnega dru
štva in bil prvi tajnik KTD-ja. Po 

; prvi svetovni vojni je pristopil 
k delu Goriške Mohorjeve dru
žbe in bil v odboru Zbora sveče
nikov sv. Pavla, slovite organi
zacije primorskih duhovnikov,

' ki je za ohranitev slovenske be
sede pri nas naredila ogromno.

Dr. Anton Kacin je v Kole
dar GMD za leto 1959 napisal:

I "Bil je mož nenavadnega civil
nega poguma: bal se je le Boga 
in svoje vesti. Svoje mnenje je 
odkrito povedal vsakomur, tudi 
svojim višjim predstojnikom, ki 
so ga prav zato zelo cenili!"

Dodamo lahko samo še to, 
da se je v petek v Križu videlo, 
kako je pokojni duhovnik Ivan 
Rejec sejal.

Z obema rokama je sejal, 
dobro je sejal, če lahko še dru
gi danes za njim žanjejo! Ved- 

I no zvest Cerkvi in slovenske
mu narodu, predvsem pa pre
prostemu slovenskemu člove
ku, ki se mu je minuli teden tu
di zato v Križu javno poklonil!

OB 303-LETN IC l  SMRTI

PRIČEVANJE IZ SVETE DEŽELE

PISMO IZ IZRAELA <1>
TEREZA SREBRNIC

Ko sem komu pravila, da 
grem tudi letos na dopust v 
'zrael, so se mnogi čudili: Ali 
nimajo tam intifade in bomb
nih napadov na ulicah? Imajo... 
A ta sveta dežela nosi v sebi 
toliko zanimivosti, zgodovin
skih in naravnih lepot, toliko 
raznolikega bogastva, da me 
vedno znova privlačuje - in se 
vračam. Med prebivalci pa je 
taka pisanost ras, noš, jezikov, 
ver, kot nikjer drugod. Kakšno 
bogastvo, ki pa se še ne preple
ta v enkraten mozaik, kot bi se 
lahko! Obratno, mnogim je 
različnost vir sovraštva, sporov, 
bojev in maščevanja... In potem 
Je tu še en zelo važen razlog, 
da se vračam: mali, nebogljeni 
Prijatelji. A o tem pozneje.

17. julija - Po nekajurnem 
čakanju na zvezo le odletimo iz 
Munchna v napol praznem le
talu Lufthanse. Ker je noč in vr
sta praznih prostorov ob meni, 
kar udobno spim ves polet nad
oblaki.

18. julija - V Tel-Aviv prispe
j o  okrog štirih zjutraj in na 
letališču že čakajo name pro
stovoljci iz St. Vincenta, v vasi- 
Cl Ain Karem, blizu Jeruzalema.

Tja sem pravzaprav namenjena, 
da bi za mesec dni prostovolj
no delala v zavodu za invalidne 
in zapuščene otroke, ki so Pa
lestinci, Beduini, Judje.

Ko prispemo v St. Vincent, 
še vse miruje. Ni še vsakodnev
nega vrveža, hitenja, običajne
ga tekanja za opravki.

Dodelijo mi kot samostan
sko celico majhno sobo, a s 
pogledom na vrt z oljkami in 
drugim prijetnim zelenjem. Pod 
zidom še mrmrajo murni, pete- 
linje petje pa se že oglaša v vasi.

Snidenje s starimi znanci in 
prijatelji ob uri kosila je prijet
no, veselo, hrupno. Vsevprek se 
sprašujemo o dogodkih, spre
membah, znancih. M inilo je 
leto dni, odkar smo bili zadnje 
skupaj. V jedilnici je še vedno 
glavna Angela, uslužbenka sred
njih let, ki deli kosilo in druge 
obroke, odgovarja na telefon, 
obenem pomaga v kuhinji in 
nadzoruje z enim očesom vhod 
v St. Vincent. Železna vrata na 
vhodu so namreč čez dan odpr
ta na zelo obširno tlakovano 
dvorišče. Tam kraljuje visoka in 
podolgovata trinadstropna sta
vba. Pred njo se vzpenja šest ali 
sedem mogočnih palm, nekako 
v sredini pa stoji strmo dvokril-

BRONASTI KIP 
P. MARKA 
IZ AVIANA

Postaja že tradicija, da se 13. 
avgusta, na dan, ko se spominja
mo smrti furlanskega kapucina, 
božjega služabnika p. Marka iz 
Aviana (1631-1699), vsako leto 
kaj dogaja. Letos bo srečanje v 
molitvi, spominu in družabnosti 
posebno praznično, saj se po
stopek razglasitve za blaženega 
uspešno nadaljuje.

Odbor p. Marko iz Aviana je 
v zadnjih časih intenzivno načr
toval prihodnje delovanje z vice- 
postulatorjem p. Venanziom Re- 
nierom, saj bo kmalu določen 
datum beatifikacije; to bo velik 
dogodek za cerkvene skupnosti 
dežele Furlanije-Julijske krajine, 
pa tudi za Avstrijo in Madžarsko. 
V pričakovanju razglasitve želi 
biti letošnji avgustovski shod 
posvečen odloku, s katerim je 
vatikanska komisija odobrila ču
dež p. Marka, in pa medškofij- 
skemu ter mednarodnemu zna
čaju postopka. Že 11. avgusta bo 
v svetišču Madonna del Monte v 
kraju Marsure d'Aviano slavje, ki 
ga bo ob 18. uri vodil upokojeni 
pordenonski škof Sennen Cor- 
ra' in pri katerem bo sodeloval 
celovški mešani pevski zbor. T.i. 
"liturgijo prehoda" (mašo ob 
smrti furlanskega božjega služa
bnika) pa bo daroval kapucin 
Flavio Roberto Carraro, škof v 
Veroni, v torek, 13. trn., ob 20.30; 
prisotni bodo tudi pordenonski 
škof Ovidio Poletto in predstoj
niki kapucinskih provinc iz Be
netk in z Dunaja. Po maši v kraju 
Villotta d'Aviano bosta poteka
la odkritje in blagoslovitev sko
raj 4 m visokega bronastega ki
pa. Prostor pred cerkvijo bo od
slej krasil tudi umetniški vod
njak, na ogradku katerega so 4 
napisi, ki lepo prikazujejo lik p. 
Marka: čudodelnik stoletja, apo
stol odpuščanja, spodbujevalec 
miru, rešitelj Evrope.
— —  DD

SVETNIK TEDNA

13. AVGUST

SILVESTER CUK I
1 JANEZ BERHMANS, 

REDOVNIK
Med vzorniki in zavetniki mladine iz vrst svetnikov katoliške 

Cerkve so trije, ki so bili člani jezuitskaga reda in so umrli zelo 
mladi. Najbolj znan je  sveti Alojzij Conzaga, po rodu Italijan, 
čigar god obhajamo 21. junija; po slovanskih deželah, torej tudi 
na Slovenskem, je  zeio češčen sveti Stanislav Kostka, Poljak, ki je  
bil plemiškega rodu kakor sveti Alojzij, goduje pa 13. novembra. 
Manj znan je  današnji godovnjak sveti Janez Berbmans, ki je  bil 
doma iz Belgije in je  izšel iz družine preprostega čevljarja, kate
rega so vsi spoštovali zaradi njegove izredne poštenosti.

Janez se je  rodil 13. marca 1599 v belgijskem mestu Diestu. 
Poslali so ga v šole, toda ko je  zbolela mati, je  že kazalo, da bo 
moral šole pustiti. Tedaj sta mu priskočili na pomoč dve teti 
redovnici, da je  Janez šole nadaljeval in po končani gimnaziji 
vstopil k jezuitom na domačem Flamskem. Predstojniki so ga 
po dveh letih poslali v Rim na študij filozofije. V zunanjem po
teku Janezovega življenja ni bilo nič nenavadnega. Celo to, da je  
umrl zelo mlad, za tiste čase ni bilo nič izjemnega. Nekaj nena
vadnega pa je  bilo v Janezu samem, kar sicer ni prišlo do izraza 
ne v njegovih besedah ne v njegovih dejanjih. To je bila skrivnost 
njegove globoke vere, njegovega skritega življenja z Bogom: 
Njegovi sošolci so to pri njem podzavestno čutili.

Do zadnje malenkosti določeno noviciatsko življenje, kot ga 
je  imel Janez Berhmans pri jezuitih, je  za marsikoga pomenilo 
nevarnost, da začne pretiravati in postane bolestno tenkovesten. 
Janez je svoj redovniški poklic gledal drugače. Ko je  umiral, je  
priznal, da mu je  v posebno uteho to, da se nikoli ni vedoma 
pregrešil proti kateremu koli pravilu Družbe Jezusove. Tisti, ki so 
prišli z Janezom v stik, so čutili, da iz njega vejeta zadovoljstvo 
in sreča.

Povsod je  bil priljubljen. Nikjer ni najti najmanjšega namiga, 
da bi bil v svoji vestnosti tog ali nestrpen do drugih. Vse sobrate 
je  zato njegova nenadna huda bolezen zelo razžalostila. Janez 
sam je  v njej videl božje znamenje, klic v novo življenje, čeprav 
je  bil do te bolezni poln veselja do življenja in prav nič ni dalo 
slutiti, da se njegovi zemeljski dnevi iztekajo. Zavedal se je, da 
bo umrl, a v luči vere se mu smrt ni zdela strašna. Misel na božjo 
ljubezen, ki ga kliče, ga je  osrečevala. Tik pred koncem življenja 
ga je  čakal hud duhovni boj. Ugasnil pa je  mirno, medtem ko so 
njegovi redovni bratje ob njegovi postelji molili. Bilo je  13. avgu
sta 1621 zjutraj, preden se je  začela šola. Janez ni še dopolnil 
dvaindvajset let.

Proti koncu svojega življenja je  bil Janez obdarjen z milostjo, 
da je  mistično doživljal božjo navzočnost. Njegovo globoko 
združenje z Bogom in njegova ljubezniva dejavnost v vseh 
okoliščinah vsakdanjega življenja je  očarala vse, ki so imeli srečo, 
da so prišli v stik z njim. Glas o njegovi svetosti se je  razširil takoj 
po njegovi smrti. Zaradi razpusta jezuitskega reda leta 1773 je  
bil razglašen za blaženega šele leta 1863, za svetnika pa 15. ja 
nuarja 1888, istega dne kot njegova redovna sobrata Alfonz Ro- 
drigez in Peter Klaver.

OB 50-LETNICI SKAVTIZM A V ZAMEJSTVU

25. AVGUSTA SZSO 
NA SV. VIŠARJE

Goriški nadškof Dino De Antoni, tržaški škof Evgen 
Ravignani in koprski škof M etod Pirih so že zagotovili 
svojo prisotnost.

Priprave za zaključek praz
novanj ob 50-letnici slovenske
ga skavtizma v Italiji potekajo 
polnoparno. Že teden dni visi
jo  izobešeni plakati po Trstu in 
Gorici, ki vabijo vse tiste, ki jim 
je skavtizem pri srcu, da se u- 
deležijo srečanja na Sv. Višar- 
jah. Prisotnost, kot smo že po
ročali, so zagotovili tudi goriški 
nadškof Dino De Antoni, trža
ški škof Evgen Ravignani in ko
prski škof Metod Pirih, ki bodo 
ob dvanajstih skupaj darovali 
mašo. Slavje bo res veliko, sim
bolika pa izjemno pomembna, 
saj se bodo na kraju prvega ta
bora tedanjih tržaških skavtov 
srečale različne generacije 
skavtov in skavtinj iz Trsta in 
Gorice.

Nedvomno so bile izkušnje 
skavtizma, ki so jih  v obdobju 
petdesetih let doživljali posa
mezniki in skupine, precej raz
lične. Vsakdo ga je okušal v 
sebi lastnem stilu. 25. avgust 
je torej izjemna priložnost, da 
bomo vsa ta pisana doživetja

Slovenska Zamejska Skavtska Organizacija

darovali Bogu in se mu zahva
lili za vse, kar smo dobrega 
prejeli v skavtskih vrstah.

Praznik naj bi bil v načrtih 
organizatorjev odmeven. Prav 
zaradi tega spodbujamo vse 
bivše in sedanje skavte, da se 
vabilu odzovejo in s svojo pri
sotnostjo popestrijo in oboga
tijo  enkratno srečanje.

Podrobnejše inform acije 
dobite pri skavtskih voditeljih

25. avgus
oziroma na internetni spletni 
strani www.szso.org.

M O D R I SOKOL

25. AVGUSTA 2002

SVETE VIŠARJE
SLOVENSKA ZAMEJSKA SKAVTSKA ORGANIZACIJA 

vabi vse člane, 
bivše člane in  p rija te lje  na

JUBILEJNO SREČANJE
ob koncu praznovan j 50-letnice 

skavtizma v zamejstvu

Zbor bo ob 11. uri, maša ob 12., taborn i ogenj ob 15.

no stopnišče, ki vodi do kapele in 
uradov. Tam domujejo tudi šti
ri redovnice-usmiljenke, ki vodi
jo  ustanovo in v njej velikoduš
no in vztrajno delajo. V pritličju 
so jedilnica, kuhinja in shram
be, tretje nadstropje pa zavze
majo sobe za otroke in vse pritik
line. Prostovoljci imajo svoje 
sobe skupaj z uslužbenci v manj
ših sobah ob glavnem poslopju.

Popoldne obiščem otroke 
in se jih nagledam: eni so zra- 
stli, drugi - se zdi - skoraj nič. 
Nekateri so tudi umrli. Vesela 
sem jih!
— —  DALJE
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DRAGA M L A D IH  /  KONEC AVGUSTA NA O PČINA I

TUDI LETOS AKTUALNA IN 
ŽIVAHNA DRAGA MLADIH
SARA MAGLIACANE

V četrtek, 29. avgusta, bodo ob
19. uri na vrsti regionalna srečanja 
v Komnu (za Primorsko), v Ljublja
ni (za osrednjo Slovenijo) in v Bel
tin c ih  (za P rekm urje , Porab je, 
Štajersko in Koroško). V Komnu se 
bodo lahko udeleženci srečali z istr
skim public is tom  in javnim  dela
vcem M ilanom Gregoričem. Vstop 
Slovenije v EU bo precej spremenil 
obmejno družbo. Gregorič se je  s 
problematiko meje že večkrat uk
varjal, veliko je o njej pisal in je do-

V okviru letošnje Drage mladih, ki bo potekala od 29. do 
31. avgusta v parku Finžgarjevega doma na Opčinah, bodo 
lahko udeleženci sledili več zanimivim okroglim mizam in de
batam na temo Zedinjena Slovenija v zedinjeni Evropi.

bro seznanjen s stanjem Slovencev 
z obeh strani meje. M ladi se bodo 
posvetili vprašanjem, ki se jih  tičejo 
neposredno, kot so spremembe v 
praktičnem življenju, perspektive za 
izobraževanje in zaposlitev po izgi
notju meje. Osredotočili se bodo 
tudi na problem identitete in na po
ložaj manjše države, kot je  Slovenija, 
v "o b je m u " večjih  sosed. Svoje

XXXVII. ŠTUDIJSKI DNEVI

DRAGA 2002
PARK FINŽGARJEVEGA DOMA - OPČINE 

DUNAJSKA 35

PETEK, 30. AVGUSTA 2002
OB 17. URI: MANJŠINSKE POLITIČNE DILEME
Okrogla miza-sodelujejo prof. Jože Pirjevec, dr. Aldo Rupel, Bojan
Brezigar, dr. Damjan Paulin.

SOBOTA, 31. AVGUSTA 2002
OB 16.30: ZAKAJ TRETJA SLOVENSKA UNIVERZA?
Okrogla miza - sodelujejo: Ministrica za šolstvo, znanost in šport dr. 
Lucija Čok, dr. Darko Darovec, dr. Livij Jakomin, mag. Andrej 
Malnič.

NEDELJA, 1. SEPTEMBRA 2002 
OB 10. URI: mag. David Taljat:
Z  VERO DO VESELJA

OB 16. URI: dr. Martin Brecelj:
MED EVROPSKO ZVEZO IN SVETOVNO DRŽAVO

V nedeljo, 1. septembra, ob 9. uri bo na prireditvenem prostoru za vse 
udeležence daroval sv. mašo tržaški škof msgr. Evgen Ravignani.

DSI - ul. Donizetti 3 - 34133 TRST, Tel. ++39 040370846, faks ++39 040633307

zaključke si bodo nato izmenjali z 
udeleženci ostalih srečanj v video
konferenci preko spletne mreže.

Po petkovih ustvarjalno-razvedril- 
nih delavnicah bo v soboto, 31. av
gusta, okrogla miza, višek Drage 
mladih, pri kateri bosta sodelovala 
bivši guverner Banke Slovenije Fran
ce Arhar in odgovorni urednik Pri
morskega dnevnika Bojan Brezigar. 
Okrogla miza na temo Več Evrope, 
več Slovenije se bo pričela ob 10h. 
Eno izmed tem eljn ih vprašanj bo 
tudi vpliv tujega kapitala in kulture 
na narodno identiteto.

Arhar, ki je  predsednik uprave 
zdravstvene zavarovalnice Vzajem
na in predsedniški kandidat v Repub- 

i liki Sloveniji, se bo lotil teme z eko
nomskega zornega kota, posebno 
glede na vidike, ki zanimajo mlade, 
kot je  npr. kakšen razvoj bo dožive
la Slovenija v Evropski uniji, kako bo 
vplival padec meja na možnosti za
poslitve mladih itd., skratka skušal 
bo zajeti gospodarsko vprašanje 
tudi bolj globalno. Brezigar ima kot 
predsednik Evropskega urada za 
manj razširjene jezike veliko izkušenj 
glede odnosa Evropske unije  do 
manj številnih narodov, kot zamejski 
časnikar pa dobro pozna obe stvar
nosti, tako Slovencev, ki živijo v mati
ci, kot tistih v Italiji, ki so torej že v EU.

Vsa srečanja so odprta za široko 
publiko, ni se treba ne prijaviti ne 
plačati vstopnine. Tisti pa, ki bi se 
radi udeležili celotne Drage mladih 
in ki bi torej radi prenočili in/ali imeli 
preskrbljene obroke hrane, se lahko 
za vse podrobne inform acije obr
nejo na predstavnike Mladih v odkri
vanju skupnih poti (ul. Donizetti 3, 
Trst, tel. št. 040 370846).

BOGATA PONUDBA AVSTRIJSKE PRESTOLNICE

KAJ VSE LAHKO PRIČAKUJETE 
NA DUNAJU LETOS POLETI...

RAFFAELLA PETRONIO

Če se kdo v tem počitniškem času 
odloči za izlet na Dunaj, ne bo ostal 
razočaran, tudi ko bo tradicionalni 
ogled večnih znamenitosti končan, saj 
bo imel na izbiro veliko krajev, kjer 
preživeti prijeten večer.

Dunaj je v tem poletnem času 
sploh prizorošče številnih zanimivih 
pobud. Avstrijska prestolnica ne živi 
samo od svoje slavne zgodovine, am
pak je tudi pravi kulturno umetniški 
center, kjer se križajo evropske smer
nice sodobne umetnosti. Ena od teh 
pobud, ki odpre Dunaj mednarodni 
publiki, je gotovo "ImpulsTanz". Ta 
festival sodobne plesne umetnosti je 
že postal za plesalce in ljubitelje ple
sa obvezna poletna postojanka, saj 
privablja slavna imena mednarodne 
sodobne plesne scene.

Festival, ki se sedaj že nagiba h 
koncu, saj se je začel 9.julija in se bo 
zaključil 11 .avgusta, poteka vsako leto 
poleti po celem Dunaju, v raznih ve
čjih dvoranah, kot so Burgtheater, ple
sne hale MuseumsQuartier, Volksthe- 
ater, kazinske dvorane, Kunsthalle, Ar- 
senal, dvorane dunajske operne balet
ne šole itd. Na festivalu se odvijajo

istočasno odprti seminarji za vse, od 
začetnikov do visokih stopenj, poseb
ni koreografski in raziskovalni projek- 
ti-srečanja z znanimi plesnimi ustvar
jalci, ki so namenjeni profesionalnim 
plesalcem, in plesne predstave, prava 
izložba najzanimivejših stvaritev so
dobnega plesa. Take predstave bi si 
bilo v navadnih okoliščinah res težko 
ogledati drugo za drugo, dan za dnem.

Na odprtih seminarjih dobimo te
čaje vseh plesnih zvrsti, za vse okuse, 
na vseh stopnjah, od klasičnega bale
ta do modernega plesa (tehnika Hor- 
ton, Limon), sodobnega plesa, impro
vizacije in kreativnega dela, učenja re
pertoarja pomembnejših plesnih sku
pin, etničnih plesov (Čapoeira, afriški 
ples), Butoh plesa, tečajev za uvajanje 
v gibanje (metoda Feldenkrais, me
toda spiralne dinam ike, metoda 
Alexander, Yoga, Pilates, Qi-Gong), 
vseh zvrsti Jazza, Hip Hopa, Tap ple
sa, pa tudi tečajev za otroke, za ose
be s posebnimi potrebami in tečajev 
glasbe kot spremljave plesu.

V tako imenovanih "research", po
sebnih projektih za profesionalne ple
salce, kjer je pa za sodelovanje obvez
na avdicija, so mentorji pomembnejši 
plesni ustvarjalci, kot so Andrevv de

L.Harvvood (Montreal), Jennifer Lacey 
(Paris-Nevv York), Cristina Caprioli 
(Stockholm), Ko Murobushi (Tokio), 
Vera Mantero (Lisboa), Enio Greco 
(Brindisi-Amsterdam) in David Zam- 
brano (Amsterdam).

Tudi na koledarju plesnih predstav 
najdemo plesne skupine, ki so s svojo 
prisotnostjo obogatila festival, kot 
Jerome Bel company, Steve Paxton & 
the Lisbon group (za informacijo po
vem, da je Paxton ustanovitelj Con- 
tact improvisation), skupina Rosas in 
AnneTeresa de Keersmaeker, Les Bal- 
lets C. de la B.in Hans van den Bro- 
eck, Vera Mantero, Meg Stuart in 
Damaged Goods, Ushio Amagatsu in 
Sankai Juku, Chris Haring in Klaus 
Obermaier in še veliko drugih.

Dunaj je vedno vitalen, a v tem 
obdobju je še posebno živ in razno
barven. Pogled na toliko mladih od 
vsepovsod, ki se zanimajo za sodob
no umetnost in za ples, pa je prav 
vzpodbuden.

NOVO PBI M L A D IK I

OKOLIČANSKI 
BATALJON NA 
TRŽAŠKEM

Pri tržaški založbi Mladika je v teh 
dneh zagledala luč knjiga Josipa Mer
kuja Okoličanski bataljon. "Fatti di lu- 
glio - 1868", s podnaslovom Gradivo za 
zgodovino Trsta. Gre za poglobljeno 
študijo o tržaškem okoličanskem ba
taljonu, ki je sicer izhajala v nada
ljevanjih v reviji Zaliv v sedemdesetih 
letih prejšnjega stoletja, in ki se ponov
no ponuja bralcem, tokrat v knjižni 
obliki, 18 let po avtorjevi smrti.

Zajetna knjiga, "sad desetletnih 
poglobljenih raziskav, ki jo  odlikujeta 
izredna natančnost podatkov in ute
meljenost sleherne zapisane trditve", 
v 264 straneh ne samo ponatiskuje, 
kar je bilo pred leti objavljeno v Zali
vu, ampak isti material še dopolnjuje 
s številnimi barvnimi in črnobelimi fo
tografijami in dodatnim dokumentar
nim gradivom , ki ga je  priskrbel 
avtorjev sin Peter v Vojaškem arhivu 
pri Avstrijskem državnem arhivu na 
Dunaju in v Zgodovinskem vojaškem 
muzeju na Dunaju.

Josip M e rk u

Fa tti d i lu g l io  -  1868

( .rau ivo  z  j  zeodovino I

V Okoličanskem bataljonu Josip 
Merku prikaže nastanek in razpust 
okoličanske milice, v kateri so služili 
slovenski ljudje iz vsega tržaškega te
ritorija razen mestnega središča. To 
prikazuje z natančnostjo in izredno 
analitično sposobnostjo razčlenje
vanja posameznih dogodkov, v tem pa 
ostaja njegovo pripovedovanje vedno 
živo in privlačno. Smisel tega razisko
vanja in prikazovanja je bil za Merkuja 
izrecno narodnostne narave; tako pra
vi v citatu, ki ga iz Zaliva prevzema 
avtor spremne besede Boris Pahor: 
"Oživiti pa je treba zanimanje do spi
sov, iz katerih zvemo kaj več o naši 
preteklosti, in, kolikor največ mogoče, 
do stare uradne in poluradne doku
mentacije; posebno pa še do zapiskov 
sej mestnega in deželnega sveta, de
legacije itd., ki jih je Magistrat začel 
izdajati leta 1861. Veliko je v njih greha 
nad našimi predhodniki in zoper našo 
preteklost.''

Ob 20 poglavjih, ki so sestavljala 
nadaljevanja v Zalivu, sta v knjigi še 
dva dodatka, in sicer Tri poročila v zve
zi z razpustom Okoličanskega bataljo
na in Razmišljanja o tržaških zgodovi
narjih. Uvodno besedo h knjigi je na
pisal tržaški pisatelj in esejist Boris 
Pahor, ki utemeljuje zasluge tega dela 
in Merkujevega vestnega in plemeni
tega raziskovanja, ki je odlikovalo vso 
njegovo življenjsko pot. Josip Merku 
se je rodil v Trstu 20. julija 1896, mati 
narava ga je obdarila z globokim 
čutom za umetnost, še posebej za gla
sbo. Po odhodu v penzijo (bil je zapo
slen pri Trgovinski zbornici v Trstu) se 
je predal raziskovanju naše narodne 
preteklosti, spoznanja in ugotovitve pa 
je objavljal v Primorskem dnevniku, ja
dranskem koledarju in Zalivu.

Desetletne raziskave o Okoličan
skem bataljonu, spise, dokumente in 
fotografije sta zbrala in uredila Mirel- 
la Urdih in Peter Merku'. Knjigo je gra
fično oblikoval Matej Susič.

NAPOVEDNIK

R AD IO  SPAZIO 103, 
SLOVENSKE ODDAJE 
(O D  9.8. D O  15.8.2002)

Radijska postaja iz Vidma oddaja 
na ultrakratkem valu s

RADiosflftZto frekvencami za Q 0 r\- 

IC J H ško 97.5, 91.9, 90.9
-----------------  M h z ; za F u rla n ijo
103.7,103.9 Mhz; za Kanalsko doli
no 95.7 Mhz; za spodnjo dolino Bele 
98.2 Mhz; za Karnijo 97.4, 91,103.6 
Mhz). Slovenske oddaje so na spo
redu vsak dan, razen ob nedeljah, od
20. do 21. ure. Spored:
- Petek, 9. avgusta (v studiu Anka 
Černič): V poletne dni: Iz zakladni
ce ansambla Štirih kovačev. -Svet
nik tedna: sv. Dom inik (8.8.).-Za pri
jeten konec tedna: slovenska naro- 
dno-zabavna in zabavna glasba.
- Sobota, 10. avgusta (v studiu Jan Leo- 
poli): Glasba za prijeten konec ted
na.
- Ponedeljek, 12. avgusta (v studiu An
drej Baucon): Glasbeni mozaik z 
Andrejem: slovenska lahka in na
rodna glasba.
- Torek, 13. avgusta: (v studiu Ma
tjaž Pintar): Ali veste, da... glasbe
na oddaja z Matjažem.
- Sreda, 14. avgusta: (v studiu Dani
lo Čotar) Pogled v dušo in svet: C itira 
in bunkula v Reziji. - Izbor melodij. 
-Četrtek, 15.avgusta: (v studiu Niko 
Klanjšček) - Glasba iz studia 2.

R A D IO  OGNJIŠČE
Osrednja informativna oddaja je 

vsak dan ob 15. uri. Med 
novicami so tudi take, ki 
jih drugi "neodvisni" me
diji izpuščajo.

V dokumentarni oddaji Graditelji 
bo v nede ljo , 1. septem bra, ob
10.30 p redstav ljen  Štefan Koc
jančič. Vsak petek ob 17. uri prisluh
nite po litično  satirični oddaji Ob 
petkih pospravljamo podstrešje, ki jo  
pripravlja Zlata Krašovec.

Vsako soboto je od 16.ure do 17. 
ure razvedrilna oddaja z nagradni
mi vprašanji, glasbenimi željami in 
radijskimi čestitkami. Svojo čestit
ko lahko brezplačno pošljete v eter, 
če pokličete po telefonu: 003865 
6281114 ali 003865 6281113

Radio Ognjišče lahko poslušate na 
UKV frekvencah 107,5 - Sveta Gora 
(Goriška in Furlanija) in 91,2 - Tinjan 
(Trst). POZOR: Oddajnik na Tinjanu 
je po novem močnejši, tako da je sliš
nost na Tržaškem boljša kot prej!

R A D IO
OGNJIŠČE

ŠE VEDNO 
PRED NAŠIM 
ŠTETJEM...

Še se danes v raznih slovenskih 
medijih uporablja znani "pred na
šim štetjem" za merjenje zgodovin
skih časov, in to namesto po vsem 
civilnem svetu ustaljenem "p red" 
ali "po  Kristusu". Pa to ne samo v 
Sloveniji, kjer je še dediščina prej
šnjega režima, ampak tudi pri nas.

V tem se "odlikuje" zlasti Radio 
Trst A, kjer nekateri sodelavci vztraj
no uporablja jo to d ikcijo. Čemu? 
Smo mar še vedno v objemu real
nega socializma? Kakšno je pravza
prav to štetje? Pred Mohamedom? 
Pred kako revolucijo? Pred Kristu
som ali pred Konfucijem?!

Danes si Slovenija želi in si na vse 
kriplje prizadeva za vstop v Evropo. 
Ali se bo tam tudi predstavljala s 
kakim fantomatičnim  "našim štet
jem", ki ga nobena druga civilizira
na država ne pozna?

PEROPRASK
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piše  JANEZ POŠTRAK

Manjšinska problematika se tako 
na avstrijskem Koroškem kot v Furla
niji - Julijski krajini (FJk) še kar zao
struje (po neki čudni logiki pa je pov
sem prezrta "topografija" pri porab- 
skih Slovencih, čeprav tam tako rekoč 
sploh ni dvojezičnih napisov). Prev
lada ene od političnih strank (v odno
su do topografije pa se dosti ne ločijo 
niti koroški SPO in OVP, ne v FJk ber- 
'usconijevci, bossijevci ali finn ijevci) 
je seveda rezultat "demokratičnega" 
fnišljenja večine večinskega naroda v 
deželi/državi. Čeprav se tako Avstrija 
kot tudi Italija upravičeno ponašata 
z dolgoletnim demokratičnim - pred
stavniškim sistemom, in sta obe ča- 
nici EU, v odnosu do manjšin pa vsa
kovrstnih, zlasti zgodovinskih pred
sodkov nikakor ne zmoreta preseči. 
Stanje se toliko bolj zaostruje prav za- 
radi trenutnih desno usmerjenih in

prihodu na škofovsko mesto leta 1391, 
poklical na svoj dvor škof Jurij Lie
chtensteinski. Sploh je lik tega škofa, 
ki je odigral tudi določeno politično 
vlogo v tem prostoru, zelo zanimiv. 
Kmalu se je sicer zameril Habsburža
nom, ki so ga podpirali in predlagali 
za škofa v Trentu, ker je ubiral pota 
avtonomnega upravljanja mesta, za
meril pa se je tudi svojim meščanom 
'n ostalim škofljanom, ker je močno 
povišal dajatve, tudi da bi uresničil 
svoje velike načrte, ki naj bi utrdile 
ugled Trenta, ne le s ponovnim prido-

ročljiv, ne le zaradi vsega lepega, kar 
na njej vidimo, ampak tudi zaradi kul
turnega sporočila, ki ga posredno iz
zove, saj nam jasno potrjuje, da so bile 
dežele vzdolž Alp važen prehodni pro
stor, kjer so se križali kulturni in umet
niški tokovi, ki so prihajali iz Toskane, 
Lombardije in Veneta, francoskih in 
nemških dežel ter se prepletali s če
škimi in štajerskimi vplivi ter-zakaj ne 
- tudi z močnim sporočilnim nabojem 
kakega Gian Paola Thannerja in Jerneja 
iz Loke, ki sta delala po naših krajih.

■MT

Na zadnji julijski dan pred 
110 leti je v Pragi, star 83 let, 
umrl Matija Majar-Ziljski.

Umrl je velikan ideje slo
venske državnosti in politič
ne misli in odločen zagovor
nik slovanske vzajemnosti, 
ne panslavizma, ampak ide
je, da se morajo slovanski na
rodi enakopravno povezati, 
če se hočejo uspešno upirati 
pritisku nemštva. V tem smi
slu se je ukvarjal tudi z jezi
koslovjem in ustvaril nekak
šen slovanski skupni jezik, ki 
ga je sestavil iz jezikovnih pr
vin različnih slovanskih jezi
kov. Bil je predvsem duhov
nik, a tudi marljiv zbiratelj 
ljudskega blaga. Med dru
gim je obiskal tudi Goriško 
in Kras ter zabeležil več ljud
skih pesmi in zagovorov, ki 
jih  je objavil tudi Štrekelj. 
Ukvarjal seje tudi s časnikar
stvom in zgodovinopisjem.

Umrl je osamljen v prostovoljnem 
begunstvu, če smemo tako imeno
vati njegovo odločitev iz leta 1883, 
da zapusti Koroško in se umakne v 
Prago, kjer je  med drugim tudi upal, 
da bo našel zdravniško pomoč za sle
poto, zaradi katere ni mogel več de
lati. Svojo domovino pa je Mayer za
pustil predvsem zaradi hudih priti- 
stkov in težav, ki jih je doživljal vse 
od leta 1848, ko je kot 39-letni ka
plan v Celovcu, 29. marca znameni
tega revolucionarnega leta, ki je vi
delo padec Metternicha, napisal in 
v Novicah objavil članek in poziv, s 
katerim na osnovi naravnega prava 
utemeljuje pravico, da tudi Slovenci 
stopijo kot "svobodni narod med 
druge svobodne narode - mi vsim 
svobodnim narodom enaki". Sloven
cem naj torej habsburška monarhija 
dovoli, da na svoji zemlji živijo po 
svoje, ali kot je zapisal Majar: Sloven
ci po slovensko. Kmalu po tem član
ku, ki je med bralci Novic močno od
meval, je sestavil in začel širiti peti
cijo s programom zedinjene Slove
nije in zbirati podpise slovenskih lju
di, da so podprli to prelomno in za 
utrjevanje slovenske politične misli 
in ideje slovenski državnosti odločil
no važno listino.

Svojo revolucionarno zahtevo je 
Majar seveda osebno plačal, saj so 
ga zatožili škofu, ki je preveč samo
stojno mislečega kaplana premestil 
na Sv. Višarje. Tu je Majar dočakal,

da so oktobra istega leta z odločnim 
nastopom dunajskih oblasti propadli 
upi, ki jih  je prinesla marčna vstaja. 
Z izdajo oktroirane ustave marca 
1849 pa je postalo jasno, da bodo 
različni narodi v Avstro-Ogrski le z 
veliko težavo lahko uveljavljali svoje 
zahteve. Zlasti reforma šolstva, ki je 
sledila v naslednjih letih, je jasno 
pokazala, da se osrednje in krajevne 
oblasti ne mislijo odpovedati sistema
tični politiki ponemčevanja. Za Ma- 
jarja, ki je svoja politična razmišljanja 
še objavljal v listu Slovenija, so se pre
mestitve iz fare v faro kar sledile, dok
ler ni leta 1851 prišel v Gorjane v rod- 

i ni Ziljski dolini, lepo vasico prav blizu 
sedanje meje, kjer še danes napisi v 
cirilici pričajo o Majarjevi prisotnosti 
in delovanju. V dobi najhujšega Ba
chovega absolutizma je veliko študi
ral in poglabljal svoje jezikovne razi
skave ter se ukvarjal z etnografijo in 
zbiranjem ljudskrga blaga. Veliko si je 
tudi dopisoval z raziskovalci od Duna
ja do Prage in Rusije. Takoj po politič
ni odjugi leta 1861 je spet začel jav
no nastopati in širiti svojo misel, ki naj 
bi utrdila slovensko nacionalno zavest 
in samostojnost v okviru monarhije.

Desetletje od 1861 do 1870, ko 
ga je zadela kap, je bilo za Matija 
Majarja najuspešnejše. Leta 1863 je 
v Pragi izšel 1. del njegovega Uzaje- 
mnega pravopisa slavljanskega. Dru
gi del te slovnice je izšel leta 1865. 
Velik ugled pa si je pridobil z edin

stvenim podvigom, sodelo
vanjem na narodopisni raz
stavi leta 1867 v Moskvi, za 
katere je  prispeval prikaz 
ohceti na Zilji. Sprva se raz
stave ni mislil udeležiti in je 
zanjo oskrbel ziljske narod
ne noše, poskrbel za fotoga- 
fije in risbe ter napisal študijo 
o navadah ob poroki, da bi 
Rusi prikaz sami postavili. Ko 
pa je zvedel, da škofu ni prija
lo, da je bil povabljen v M o
skvo in da se je škof izrazil, 
da bi mu sploh ne dal dopu
sta ter v primeru njegovega 
samovoljnega odhoda takoj 
razpisal in zasedel mesto v 
Gorjanah, je uporni duh od
ločnega Ziljana posegel in 
ga spravil na pot v Moskvo, 
kjer je s svojim nastopom 
naravnost zablestel. Po po
vratku se je sicer moral za
govarjati pred sodiščem, a 
ker je bil povabljen in ker je 

šlo za strokovni nastop, pot v Mo
skvo ni imela hujših posledic.

Po kapi leta 1870 seje odpovedal 
župniji in se umaknil v zasebno živ
ljenje. Udeleževal se je narodnih ta
borov in v letih 1873-75 izdajal ča
snik Slavljan, s katerim je širil svoje 
vseslovanske ideje. Živel je  zelo 
skromno, saj je bil dolgo brez pokoj
nine in se je ukvarjal z raziskavo o 
življenju in delu svetih bratov Cirila 
in Metoda. Bolan in ošibljen je hitro 
izgubljal vid, kar pa ga ni potrlo, saj 
je bil po pričevanju sodobnikov pre
pričan, da bo ozdravel in še lahko pi
sal in delal. A usoda je bila drugač
na. Odšel je v Prago, kjer je zadnjih 
devet let svojega življenja preživel 
zaradi težav z vidom v vedno zatern- 
Ijenih prostorih.

V spomin na tega velikega Sloven
ca bodo na Olšanskem pokopališču 
v Pragi uredili njegov grob. Našel ga 
je uslužbenec slovenske ambasade 
v Pragi, Matjaž Puc. Pravzaprav bo
do uredili novo spominsko obeležje 
v neposredni bližini mesta, kjer je bil 
Majar pokopan. Spominsko obeležje 
bodo odkrili in blagoslovili v prvih 
oktobrskih dneh in za to priložnost 
Krščanska kulturna zveza iz Celovca 
prireja kulturno potovanje v Prago, 
da bi se slovesnosti udeležili tudi se
danji Majarjevi rojaki in se tako po
klonili temu vsestransko velikemu 
duhu.
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nacionalistično okrepljenih vladnih 
koalicij, ki obseg mednarodnopravno 
priznanih pravic nenehno blokirata, 
posredno pa tako tudi izsiljujeta Slo
venijo, ki je pod pretvezo čimprej
šnjega vstopa v EU še vedno priprav
ljena marsikdaj in o marsičem preveč 
zamižati in tako pozabiti tudi na de
janske interesa slovenstva. Ne prote
stira, ne zahteva izvrševanja upraviče
nih zahtev, jih v nekem čudnem stra
hospoštovanju ne upa internaciona
lizirati... Naj gre za diplomatska po
sredovanja glede podpore sklepu av
strijskega ustavnega sodišča in zah
tev koroških Slovencev za postavitev 
394 dvojezičnih tabel (po Avstrijski 
državni pogodbi bi jih morali celo 
800) ali za ostre proteste ob očitni in 
javni Heiderjevi in celo Schiisslovi 
aroganci v tej zvezi, ali kriminalizi- 
ranju slovenskega Radia 2 - ki, mi
mogrede povedano, predvaja tudi 
mesečno oddajo Društva Kočevarjev 
- staroselcev - s strani deželnega gla
varja, bodisi za doslednejši pristop, 
tudi s pritiski do najvišjih italijanskih 
oblasti, ki se dobesedno poigravajo 
z izvajanjem zaščitnega zakona za 
slovensko manjšino. Subtilnejši po
sluh do problematike bi tudi zlahka

zaznal pri obeh manjšinah specifiko 
- že glede na temperament german
skega oziroma romanskega okolja. Pa 
saj ne znamo izkoristiti niti "letališča 
za polete drugam", kakor je slikovito 
poimenoval "manjšinski potencial" 
predsednik Slovenske kulturno go
spodarske zveze Rudi Pavšič, ki seje 
tudi v slovenskem parlamentu zavze
mal za tako imenovani južnotirolski 
vzorec v odnosu država - zamejstvo. 
(Z Italijo se Nemčija in Avstrija go
spodarsko povezujeta le prek svoje 
manjšine na Južnem Tirolskem.) Pa bi 
bilo navsezadnje tudi za Slovenijo 
koristno (če se že gleda skoz oči pro
fita), ko bi bila manjšina gospodarsko 
močna in neodvisna, pa toliko bolj 
povezovalna. Pravkar v F-Jk poteka 
akcija proti ukinitvi briške in kraške 
gorske (vinogradniške) skupnosti, 
hkrati pa s pomočjo pokrajinske obla
sti tudi pobuda za širjenje - predvsem 
gospodarske dejavnosti - Čezmejne 
zaveze. Obisk goriškega in novogo
riškega župana na slovenskem zu
nanjem ministrstvu za Rupla - po od
zivu sodeč - ne more biti kdove kako 
zavezujoč.

Ni čudno, pa čeprav je še tako neum- 
Ijivo, da se tudi zato Slovenci sosed

njih držav o svojih problemih največ 
in najlažje dogovorijo kar sami, saj so 
v svojih legitimnih zahtevah v neneh
nih konfrontacijah z večinskim naro
dom večinoma prepuščeni samim 
sebi. Za razliko od zamejcev na naši 
zahodni meji, ki imajo čedalje večjo 
podporo pri levosredinskih strankah 
večinskega naroda, pa kakšne podpo
re avstrijskih strank koroški Slovenci 
niso deležni. Schiissel na konferenco 
o konsenzu ne vabi niti koordina
cijskega odbora koroških Slovencev 
(KOKS), ki je z občinskimi svetniki 
obeh osrednjih slovenskih političnih 
organizacij, NSKS in ZSO, zastopan 
v večini južnokoroških občin. Ne vabi 
predstavnikov koroške Cerkve, ki je 
Slovencem naklonjena. Vabi pa Hei- 
matdienst. In zahteva, da mu koroški 
Slovenci "priznajo" celotno izpolnitev 
7. člena Avstrijske državne pogodbe! 
In dr. Rupel pravi - resda na družab
nem srečanju s Ferrari-VValnerjevo 
ob otprtju Salzburškega festivala - da 
/za/upa v uspešnost konference. Pa 
bi lahko kolegico opozoril na muč
na pogajanja Avstrije z Italijo glede 
južnotirolske manjšine, pa na "Streit- 
beilegungserkliirung" (izjavo o uki
nitvi spora) - kot v koroškem Našem

tedniku in v predzadnji Družini opo
zarja Janko Kulmesch -, in da je drža
va Slovenija zaščitnica slovenskih 
manjšin.

Kaj zamejstvo naše politične elite 
resnično ne zanima? Kot sestavni del 
slovenstva namreč ni dovolj zastopa
no niti v naši družbeni zavesti (niti v 
medijih). Mislijo morda - tako rekoč 
po žrebu izbrani gimnazijci in študen
tje-slovenski predstavniki konvencije 
mladih EU bolj resno o tej problema
tiki? Dosegli so namreč, da se v pri
pravljajoči ustavni dokument Evrop
ske unije vključijo tudi pravice manj
šin ter etičnih in jezikovnih manjšin. 
Navsezadnje smo celo za lipicance, 
kot avtohtono slovensko pasmo konj, 
bolj občutljivi: če že ne država, pa se 
ob radodarni podpori medijev vsaj 
civilna družba še kako zavzema zanje 
(in prav je tako). Kakor da Slovenci, 
pa naj že kjer koli živimo, in ne da bi 
se šli neko buditeljsko romantiko, ni
smo narodna celota - celo nacija. V 
bližnji evropski integraciji bomo - kot 
kaže in nas na to opozarjajo zamejci 
sami - za marsikatere, gotovo pa za 
naši največji sosedi, tako ali tako ena 
sama majcena "manjšina".
'■ KONEC

Sredi julija so od- 
prli v Trentu, v graj
ski palači del Buon- 
consiglio, starodav
nem sedežu škofov v 
tem mestu, razstavo, 
ki nosi jasen, za nas 
zelo zanimiv naslov:
Alpska gotika 1350- 
1450 in ki nekako po- 
trjuje tezo sloven
skega umetnostne
ga zgodovinarja Ste
leta, da je mogoče 
govoriti o enotnem 
alpskem prostoru, 
ko govorimo o go
tiki, kot to velja za 
nekatera druga zem
ljepisna okolja, ko 
npr. obravnavamo 
enotno pojav sien- 
ske ali burgundske 
gotike.

Izbira Trenta ni 
slučajna, saj je prav 
v "Orlovskem stol
pu" om enjenega 
gradu v tem mestu 
ohranjena izredno 
zanimiva poslikava, 
ki ponazarja mesece v letu. Delo pri
pisujejo neznanemu slikarju češke 
šole, ki ga je bil, kmalu po svojem

bivanjem svetnih po
sestev, ki jih je ško
fija izgubila, ampak 
tudi z gradnjo novih 
cerkva in palač ter 
njihovim krašenjem, 
kar naj bi dalo nov 
ugled mestu in seve
da škofu.

Razstava sama, ki 
bo odprta do 20. ok
tobra, omogoča to
rej ogled omenjene
ga "koledarja" in sve
tih podob, kipov in 
kodeksov, svetih pre
dmetov za liturgično 
uporabo in relikvari- 
jev ter dragocenih in 
zelo redkih vezenin, 
zlasti mašnih pla
ščev. Pri tem je Enri- 
co Castelnuovo, ki je 
skrbel za strokovno 
koordinacijo razsta
ve, poskrbel, da so 
na gradu v Trentu 
predstavljena dela, 
ki prihajajo iz raznih 
krajev celotnega alp
skega loka, od Pie

monta mimo doline Aoste in Tirola do 
avstrijskih alpskih dežel in Slovenije. 
Ogled razstave je vsekakor zelo pripo-
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FO TO  KR O M A

D E V IN -N A B R E Ž IN A  /  N IZ  P O LE TN IH  P O B U D

V AVGUSTU PESTRO 
POLETJE 2002

NA O B IS K U  PRI Ž U P N IK U  TO N ETU  BED EN Č IČ U

REPENTABOR BO KLJUB VSEMU 
OBHAJAL SVOJ PRAZNIK

S koncertom Godbenega 
društva Nabrežina v Devinu se 
je v četrtek, 1. avgusta, pričela 
celomesečna poletna ponud
ba kulturnih, športnih in raz
vedrilnih pobud v sklopu niza 
Devin-Nabrežina - Poletje 2002, 
ki ga prireja devinsko-nabre- 
žinska občinska uprava pod 
pokroviteljstvom dežele Furla- 
nije-Julijske krajine, pokrajine 
Trst, turistične ustanove AIAT 
in fundacije tržaške hranilnice 
CRT in ki je posvečen združe
nju AGMEN.

Devinsko-nabrežinski ob
činski upravitelji so v sodelova
nju s krajevnimi društvi, usta
novami in organizacijami po
skrbeli za bogat spored razno
vrstnih pobud za vse okuse in 
vse starostne stopnje, pri če
mer so po njihovih besedah 
skušali zajeti celoten občinski 
teritorij. Čeprav se bo večina 
prireditev namreč odvijala v 
obalnem pasu občine s poseb
nim ozirom na Sesljanski zaliv 
(pri čemer je župan Giorgio 
Ret še enkrat zagotovil občin
sko prisotnost v zalivu in mo
žnost, da bodo ljudje kljub pre- 
ureditvenim delom lahko še ve
dno zahajali tja), pa ne bodo 
manjkale manifestacije, ki se 
bodo dotikale bolj notranjosti 
občinskega teritorija. Tako se 
bodo zvrstile v glavnem prire
ditve kulturnega, športnega in 
zabavnega značaja. Naj jih pri 
tem omenimo nekaj: predsta
vitev zgibanke Od jam do gra
dišč (8. t.m. ob 19. uri v občin
ski knjižnici v Nabrežini), pred
stavitev vodnika Učna pot Na
brežina (16. t.m. ob 19. uri ved
no tam), razstava kiparjev in 
slikarjev iz obmejnega prosto
ra (od 12. do 22. t.m. v Grudno
vi hiši v Nabrežini - do 18. t.m. 
od 17. do 22. ure, od 19. do 22. 
t.m. pa od 18. ure do 20.30), 
fotografska razstava Miloša Zi
dariča (od 14. do 18. t.m. v ob
činski knjižnici v Nabrežini z 
urnikom od 18. do 22. ure), kon
cert okteta Rilke (14. t.m. ob
20.30 v cerkvi v Ribiškem nase
lju), vodeni obiski Pečine pod 
kalom (15.,17. in 24. t.m. ob 17. 
uri), vodeni ogledi didaktične 
poti Od jam do gradišč (14.,
18. in 25. t.m. ob 16. uri), Veli- 
košmarenski ognjem et (15. 
t.m. ob 22.30 v Sesljanskem 
zalivu), ognjemet sv. Roka (16. 
t.m. ob 22.30 v Nabrežini), po
letno odprtje občinske knjižni
ce v Nabrežini (13. in 20. t.m. 
od 9. do 12. ure), župnijski pra
znik sv. Roka (18. t.m. ob 20. 
uri v cerkvi in župnijski dvora
ni v Nabrežini), prodajna raz
stava knjig (16. in 17. t.m. od
18.30 do 21.30 v Grudnovi hiši 
in v občinski knjižnici v Nabre
žini) idr. Na področju Caravel-

prikazala svoje slike in barva
ne rute. 15. avgust bo posve
čen izključno molitvi in roma
nju. Že ob 8. uri bo jutranja 
maša, ob 10. uri pa bo mašo 
daroval tržaški škof Evgen Ra- 
vignani. Ob 17. uri bo tradicio
nalno popoldansko romarsko 
mašo daroval župnik Beden- 
čič, maši pa bodo sledile pete 
litanije v cerkvi. Naslednji dan, 
16. avgusta, praznuje repenta- 
brska župnija svojega zavet
nika sv. Roka. Sveti maši bosta 
ob 10. in 19. uri, ob 21. uri pa 
bo koncert godbe na pihala iz 
Nabrežine. Od 14. do 18. av
gusta bodo delovali kioski z 
domačimi dobrotami (v prvi vr
sti z domačimi kuhanimi štruk
lji) in to od 18. ure dalje. Na 
praznik Velikega šmarna pa 
bodo kioski odprti po obeh 
velikih shodih ob 10. in 17. uri.

Sicer je življenje v repenta- 
brski župnijski skupnosti zelo 
živahno. Kot nam je povedal g. 
Bedenčič, bo 1. septembra 
mladina šla na počitniški tabor 
v vas Sočo na Bovškem, starejši 
pa so pred časom že bili na iz
letu v Španiji. Čez nekaj mese
cev bodo obnavljali zvonove: 
dodali bodo četrti zvon in pre
novili sistem zvonjenja. V žup
niji se redno poučuje verouk 
ter delujeta tako otroški kot 
cerkveni zbor. Skratka, obču
tek za skupnost je še živ, česar 
je župnik g. Bedenčič izredno 
vesel. Če namreč obstaja ob
čutek za skupnost, so ljudje 
pripravljeni tudi dati nekaj svo
jega, da Repentabor ponudi 
obiskovalcem tako duhovno 
kot materialno hrano.

ČETRTI STEG SZSO TRST 
VABI NA SVETE VIŠARJE

Skupnost voditeljev stega Trst 
4 organizira dvodnevno srečanje 
v sklopu praznovanj ob 50-letni- 
ci slovenskega skavtizma v za
mejstvu in 80-letnici skavtizma 
na Slovenskem.

Srečanje za nekdanje in se
danje skavte 4. in bivšega 5. 
tržaškega stega se bo začelo v 
soboto, 24. avgusta. Zbiranje bo 
v popolnem kroju ob 18. uri pred 
telovadnico v Žabnicah. Vsak 
mora imeti s seboj spalno vrečo 
in hrano. Sobotni večer bo na
menjen spoznavanju, obujanju 
spominov v skavtskem duhu in 
medsebojnem pogovoru raz
ličnih generacij skavtov. S kakim 
glasb ilom  bo prav gotovo 
večer še prijetnejši. V nedeljo,
25. avgusta, bo odhod proti Sv. 
Višarjam ob 7.30 v poletnem 
kroju. Za starejše in druge bo 
možen vzpon z žičnico po zniža
ni ceni. Glavni zbor bo za cer
kvijo na Sv. Višarjah ob 11. uri. 
Sledila bo sv. maša, kosilo iz tor
be in taborni ogenj (organiza
torji prosijo, če bi vsak udeleže
nec prinesel s seboj poleno za 
taborni ogenj, da bi bil ogenj 
skupnega čutenja čimbolj visok). 
Zaključek je predviden okoli 
16.30.

Zbiranje bo v soboto na 
tržaški železniški postaji ob 
13.45, vlak namreč odpotuje 
ob 14.06. Vrnitev pa bo v ne
deljo zvečer s posebnim avto
busom ob 22.00. Prijave spre
jema do 15. avgusta Franc 
Biancuzzi (040 571389 ali 335 
5438792).

IVAN ŽERJAL

MARKO FINK ZA  
JERNEJEVO NA O PČINAH

Openski župnijski svet si že 
nekaj let prizadeva, da bi ovred
notil praznik vaškega zavetnika 
sv. Jerneja. Letos bo na vrsti pra
va poslastica, koncert znanega 
pevca Marka Finka, ki ga bo na 
orgle spremljal mojster Tone Po
točnik.

Marka Finka skoraj ni treba 
predstavljati. Izhaja iz znane dru
žine Fink, ki je najprej v Slove
niji, potem v Argentini dala slo
venskemu glasbenemu svetu cel 
kup znanih pevcev. Fink je bil 
proti koncu letošnje sezone gost 
večera v DSI in takrat je o svoji 
karieri razkril marsikatero zani
mivost. Recimo to, da je z ble
stečo kariero univerzitetnega 
profesorja pred sabo nenadoma 
zadal svojemu življenju (in svoji 
mladi družini) temeljit preobrat, 
se odločil za pevsko kariero, za
pustil Argentino in začel novo ži
vljenje v Evropi. In je uspel! Zdaj 
velja za enega najlepših sloven
skih bas-baritonov, njegova 
izvajanja se odlikujejo po tehnič
ni preciznosti in po toplini izvaja- 
nja. To ga je pripeljalo v najbolj 
prestižne svetovne operne hiše. 
Vendar sam pravi, da je zanj edi
na domovina Slovenija. In kadar 
mu kje predlagajo, da bi nasto
pil v prid kakega višjega cilja ali 
v dobrodelne namene, se mu ne 
zdi zamalo peti v skromnejšem 
okolju, v cerkvi ali manjši dvora
ni. Tako je dal tudi nam prilož
nost, da v petek, 23. avgusta, ob
20.30 prisluhnemo njegovemu 
koncertu v openski farni cerkvi. 

l u č k a  susič

le v Sesljanskem zalivu bodo 
na sporedu številni plesi, mod
ni defileji in deželni finale za 
Miss Italia Moda MareTriumph, 
v zalivu in na nogometnem 
igrišču v Vižovljah bodo tudi 
regate in nogometni turnir za 
Pokal Sesljanskega zaliva, 16. 
t.m. pa bo v občinski knjižnici 
v Nabrežini animacija za otro
ke ob 18. uri. Od 15. do 18. t.m. 
bo na športnem igrišču ŠD So
kol v Nabrežini potekal Šport- 
no-kulturni praznik ob sv. Ro
ku. Niz poletnih pobud Devin- 
Nabrežina - Poletje 2002 se bo 
zaključil 30. t.m. z nogometno 
tekmo med občinskimi uprava
mi Devina-Nabrežine, Zgonika 
in Repentabra ter upravama tr
žaške pokrajine in občine.

Celomesečni niz prireditev, 
poudarjajo občinski upravite
lji, je sad skupinskega dela in 
sodelovanja. Nanj bo opozar- 

i jala tudi dvojezična zgibanka,
| ki so jo  tiskali v 8.000 izvodih 
in ki vsebuje celoten spored 

| prireditev.

POLETNI CENTER SE JE ZAKLJUČIL V PETEK, 2. AVGUSTA

POLETNO VESELJE PRILETI 
S "PIKAPOLONICO"

Bliža se Veliki šmaren: ob 
tem velikem Marijinem praz
niku se je vsako leto veliko ro
marjev od blizu in daleč poda
lo na Repentabor, kjer so pre
jeli obilo duhovne in zemeljske 
hrane. Marsikdo pa se sprašu
je, kako bo letos. Kot je znano, 
so v maju in juniju kamnite skr- 
le, ki so pokrivale streho staro
davne romarske cerkve na utr
jenem griču, zdrsele in treščile 
na tla. Požrtvovalni domačini 
so pod vodstvom župnika To
neta Bedenčiča poskrbeli za 
prvo pomoč, ker je voda (bilo 
je obdobje hudih nalivov) že za
čela pronicati v cerkev ter kva
riti strop in zidove. Osnovo stre
he, ki seje ohranila, so s pomo
čjo podjetja prekrili z asfaltom 
in dali nove žlebove, sicer pa je 
v času poldrugega meseca kar 
šestkrat prišlo okoli deset ljudi, 
ki so med drugim tudi očistili 
originalne kamnite skrle, ki so 
večinoma ostale nepoškodova
ne. Župnik Bedenčič nam ni 
znal podati točnega obračuna 
dosedanjih del, ampak meni, 
da je domača skupnost iz la
stnega žepa dala kakih 15 mi
lijonov starih lir. Sicer so bile 
že poslane prošnje za obnovo, 
in sicer na vodstvo spomeniške
ga varstva v Rim, saj je v 80. le
tih cerkev restavriralo ravno spo
meniško varstvo. Napovedano 
je tudi 'srečanje med predstav
ništvom tržaške škofije in inten
dantom spomeniškega varstva.

Kljub hudemu dogodku pa 
bo velikošmarensko praznova
nje steklo kot običajno. Letos 
bo še posebej slovesno, saj na

Repentabru praznujejo 490- 
letnico prvega uradnega doku
menta o cerkvi, 200-letnico 
zvonika in 25-letnico delovanja 
župnika Bedenčiča med repen- 
tabrskimi verniki. Ob priložno
sti 200-letnice zvonika bo na vo
ljo dvojezični poštni žig, ki ga 
bodo natisnili na priložnostne 
razglednice na praznik Velike
ga šmarna od 16. do 22. ure.

Če pa podrobneje pogleda
mo spored letošnjih velikošma-

renskih praznovanj na Repen
tabru, naj povemo, da se bodo 
ta začela že na predvečer praz
nika, se pravi v sredo, 14. t.m., 
ko bo ob 21.15 v domači cerkvi 
koncert skupine Viozzi Guitar 
Duo (prireditev spada v sklop 
koncertne pobude Med zvoki 
krajev, prireja pa jo  župnija v 
sodelovanju z repentabrsko 
občino). Isti večer bo ob 20. uri 
otvoritev razstave, kjer bosta 
M itja Zonta in Silvana Guštin

Pikapolonica je odletela. Za
pustila je pettedenski poletni 
center v Bazovici in obljubila 
vsem malčkom, da se bo spet 
vrnila čez leto dni in jih naučila 
kar največ novih in zanimivih 
stvari. Z njimi je bila že četrtič. 
Od 1. julija do 2. avgusta (na 
sliki je zaključna prireditev) jim 
je polnila tedne s temeljito pri
pravljenim programom ter jih 
iz dneva v dan presenečala z 
originalnimi, zabavnimi in obe
nem tudi vzgojnimi izkušnjami. 
Lepota našega Krasa in zelo pri
pravna nastanitev v bazovskem 
otroškem vrtcu sta lepo okviri
la program, ki je bil še posebno 
pozoren do naravne in kultur
ne dediščine naših krajev.

Poletni center Pikapolonica 
je v sodelovanju s Slovensko 
prosveto priredil Študijski cen
ter Melanie Klein, ki je nastal ob 
koncu prejšnjega leta in nudi 
službo klinične pedagogike za 
otroke in odrasle. Sedež ima v 
ul. Donizetti v Trstu (v leto
šnjem letu so na Tržaškem in 
Goriškem stekli prvi tečaji za 
boljše psiho-fizično počutje). 
Da Študijski center stremi po 
visoki strokovni ravni (vodi ga 
dr. Francesca Simoni), je doka
zalo tudi poletno središče s 
primernim programom, ki je

sledil potrebam dveh starostnih 
skupin (v prvi so bili otroci od 
2. do 6. leta, v drugi pa od 7. do 
13. leta). Kakovost ponudbe je 
to re j največji razpoznavni 
znak poletnega središča Pika
polonica.

Ali je  pečen kruh?, Kamen: 
kako ga oblikujemo in katere so 
njegove skrivnosti, Od zrna v 
skodelico: kako pridobimo kavo, 
V čudežnem svetu pravljic, Šport 
in zabava, Na dnu morja so le 
nekateri tedenski tematski okvi
ri, ki so jih izoblikovale vzgoji
teljice Alenka, Francesca (koor
dinatorka), Katja, Martina, Ma
ria in Sara. Program, ki je vklju
čeval mnoge poučne izlete, so

v vrtcu popestrili velik peskov
nik, bazeni, raznovrstne igrače, 
pa likovne, glasbene, igralske, 
motorične, plesne in jezikovne 
(center je namreč dvojezični)

I delavnice.
Organizatorji se zahvaljujejo 

i Slovenski prosveti za pokrovitelj
stvo in ZSŠDI za sodelovanje in 
strokovne nasvete dr. Martina 
Maverja, umetniku Paolu Hrova
tinu za poučen ogled laborato- 

! rija, bazovski Pekarni Marc (ul. 
i Kosovel) za pomoč pri kuhar- 
i skem dnevu, umetnici g line 
Gabrielli Ozbič iz Boršta in dr. 
Kristini D jinovič Carugo za 
ogled Sinhrotrona.
—  ■ MR
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m a m m
URA MOLITVE za duhovne 

poklice, mladino in družine bo 
v Barkovljah v ponedeljek, 12. 
avgusta, ob 18.30. Toplo vab
ljeni!

DRUŠTVO FINŽGARJEV dom 
in Župnija sv. Jerneja z Opčin 
vabita v okviru praznovanj za
vetnika sv. Jerneja na Večer 
sakralne glasbe z bas-barito- 
nom Markom Finkom in orga
nistom Tonetom Potočnikom 
v župnijski cerkvi sv. Jerneja 
na Opčinah v petek, 23. avgu
sta, ob 20.30. V ljudno vab
ljeni!

DUHOVNE VAJE za žene in 
dekleta bodo tudi letos v Do
mu blagrov nad Trstom od po
nedeljka, 19., do srede, 21. av
gusta. Vodil jih bo lazarist g. 
Vinko Klančar z Mirenskega 
Grada. Število sob v Domu je 
omejeno, zato je treba pohi
teti s prijavami. Te sprejema 
gospa Norma Jež, telefonska 
številka 040 299409.

DUHOVNE VAJE za duhovni
ke bodo v Trstu (Dom blagrov 
- Le Beatitudini) od 26. avgu
sta zjutraj do 28. avgusta po
poldne. Vodil jih  bo jezuit pa
te r Franc Cerar. Prijave in 
pojasnila dobite na elektron
ski pošti: voncina@iol.it ali na 
mobitelu 347 2414254.

DAROVI

ZA NOVI GLAS: v spomin na 
drago pok. Marto Požar daruje 
Imelda Žerjal 15 evrov.

ZA CERKVENI pevski zbor 
od Sv. Ivana v Trstu v spomin 
na Marto Požar darujeta Zinka 
in Darko Cerkvenik 300 evrov.

ZA MARIJIN dom pri Sv. Iva
nu: v hvaležen in trajen spomin 
na našo drago Marto Požar da
rujeta Mirijana in Nino 50 ev
rov; v spomin na Marto Požar 
darujejo: Marija Bizjak 25 ev
rov, Julka Štrancar 25 evrov, Da
rinka Živec 20 evrov ter Mario 
Sušelj in mama 50 evrov.

Ob smrti dolgoletne pevke 
in svetoivanske kulturne delav
ke Marte Požar se njenemu 
spominu s hvaležnostjo klanja 
Zveza cerkvenih pevskih zbo
rov iz Trsta.

Slovenska župnijska 
skupnost in cerkveni pevski 

zbor od Sv. Ivana se 
spoštljivo klanjata spominu 
na svojo dolgoletno članico 

in nesebično delavko
MARTO POŽAR

ter izražata Zinki, Darku 
in ostalim sorodnikom 

globoko in občuteno sožalje.

P R A Z N IK  SV. R O K A  V  N A B R E Ž IN I
V nedeljo, 18. avgusta: ob 9.30: slovesna maša (daroval jo bo 
novomašnik Samo Babnik) z evharistično procesijo po vasi (god
ba, petje, narodne noše, skavti, pritrkovanje) s trojnim blago
slovom pred cerkvijo in nato zakuska-družabnost.
Zvečer ob 19.30: slovesne večernice.
Ob 20. uri: prireditev pred župniščem: nonet Akord iz Podgore, 
ki ga vodi Mirko Špacapan, harmonikarji, srečolov za cerkev. 
Nadaljevanje šagre na igrišču ŠD Sokol po 21. uri.

Vabljeni!

dra Sluge vodil Armando Šker- 
lavaj. Etnologinja Martina Re
pinc se je v posegu zaustavila 
predvsem ob zgodovinskih in 
družbenih novostih, ki jih  je 
prinesel tramvaj na Opčine. Po 
tračnicah ni tekla le skupina 
Potnikov, z njimi so se vozili 
tudi novi življenjski pogoji, 
novi izzivi za vsakdan, nove in 
bolj znosne ekonomske razme
re in veliko zanimivosti, ki so 
Popestrile vaško življenje. Tram
vaj je odprl pot spremembam. 
Povezava z mestom, ki je ta
krat blestelo v slovesu svetov
nih trgovinskih poti, je zareza
la v življenje Krasa. "Čas za O- 
Pence, pa tudi Banovce, Ferlu- 
§ovce in prebivalce vseh oko
liških vasi, se je odtlej začel 
drugače vrteti. Resnično so z 
novo povezavo z mestom za
celi drugače gledati na čas in 
Možnosti, ki jih  je s seboj 
Prinašalo novo stoletje: sto
letje tehnike, velikega napred
ka in dotlej nepojmljivih spre
memb." Opčine so takrat sto
pile v nov čas s skoraj tisoč 
Petsto prebivalci (po ljudskem 
štetju iz leta 1900 jih je bilo 
1-442), ki so se pretežno ukva- 
riali s kmetovanjem in živino- 
rejo (bilo je kakih 800 glav živi
ne). že približno petdeset let so 
lfnele takrat Opčine železniško 
Ppstajo, cestne povezave so 
“ '•e za tedanje razmere izred
no dobre, tako da je tramvaj 
Pripeljal še zadnji, a odločujoči 
kanček napredka. "Openski 
Jiser" je ponudil dragoceno 
Priložnost zaposlitve in iz
boljšanja življenjskih pogojev 
z do|<aj nizkim, a stalnim me
sečnim dohodkom. " Grje lek-

razlikovanje, ker so se člani 
"tramvjerske" družine vozili 
brezplačno, večina vaščanov in 
okoličanov pa si vožnje ni mo
gla privoščiti. Značilnost "tram- 
vjerjev" je bila tudi dednost po
klica znotraj moških družinskih 
članov. "Anton Sosič-Šklausov, 
Vincenc Furlan od Pižma, Ja
nez Sosič od Mišca, Miče Brki
nov, Ivan Raketeč in Bizjak od 
Pižma so bili prvi openski tram- 
vajarji. Tem pionirjem se je v 
letih pridružilo nekaj nad 300 
po seznamih evidentiranih 
tramvajskih uslužbencev, sko
raj samih domačinov ali oko
ličanov, ki so življenje posveti
li tramvaju", je poudarila ob 
koncu Repinčeva in še izposta
vila medsebojni človeški od
nos na tračnicah. "V tramvaju 
nisi nikoli sam!", je dejala, saj 
sta klepet ali izmenjava nekaj 
priložnostnih besed še danes 
na tramvaju lep vsakdan.

"Tramvjerja" v pokoju Gian- 
ni Cola in Viktor Sosič Peračev 
sta pritegnila številno občin
stvo, ki se je zbralo pod koša
tim kostanjem, z živim pripo
vedovanjem o ž iv ljen ju  na 
tramvaju. "Tramvaj ustvarja 
skupnost in tudi prijateljstva, ni 
le prevozno sredstvo", je pod
črtal Cola, saj se je tudi med 
potniki in uslužbenci ustvarilo 
prav posebno vzdušje, ki je 
spominjalo na družinsko topli
no. Sosič se je zaustavil ob izre
dni kolegialnosti in veliki požr
tvovalnosti, ki sta živeli v sku
pini "tramvjerjev", tudi v težkih 
trenutkih. Delo (mnogokrat v 
nemogočih pogojih in vremen
skih razmerah) je mejilo že sko
raj na poslanstvo, ker je bilo

IN MEMORIAM

MARTA  
POŽAR

V petek, 2. t.m., je v naši 
skupnosti, še posebej pa med 
Slovenci pri Sv. Ivanu, globoko 
odjeknila žalostna vest, da je v 
79. letu starosti zaradi zahrbt
ne bolezni umrla priljubljena 
domača kulturna delavka Mar
ta Požar.

Pokojnica je bila pristna Sve- 
toivančanka, saj se je rodila 7. 
decembra 1923 na Vrdeli. V do
mačem kraju je tudi odraščala, 
več desetletij pa je bila zaposle
na v znani tržaški lekarni. Ime 
Marte Požar pa je neločljivo po
vezano z verskim in kulturnim 
življenjem Slovencev pri Sv. Iva
nu. Že zelo zgodaj, pred drugo 
svetovno vojno, je začela peti v 
domačem cerkvenem pevskem 
zboru, ki ga je takrat vodil Maks 
Baretto. Bila je eden od stebrov 
altovske skupine tako na koru 
kot tudi na številnih posvetnih 
nastopih, še posebej, ko je zbor 
v razširjenem sestavu nastopal 
pod imenom Marij Kogoj v 70. 
in 80. letih.

Petje je pred nekaj leti sicer 
opustila, a je ljubezen do doma
čega kraja in slovenstva izraža
la na številne druge načine. Pri 
tem naj omenimo njeno skrb za 
ohranitev svetoivanskega slo
venskega ljudskega izročila, ki 
se je kazala predvsem v ljubez
ni do domače narodne noše, ki 
ji je pred leti tudi posvetila raz
stavo v prostorih Slovenske pro
svete, sicer pa praznovanja far-

Slovenske skupnosti. Njeno slo
venstvo pa je bilo prav tako ne
ločljivo povezano z globokim 
doživljanjem krščanske vere. 
Bila je zvesta in dejavna člani
ca svetoivanske Marijine druž
be, aktivna župljanka in tudi 
"duša" domačega Marijinega 
doma, kjer je sooblikovala ver
sko in kulturno dogajanje.

Pogreb pok. Marte Požar bo 
v petek, 9. t.m., ob 11.15 v žup
nijski cerkvi pri Sv. Ivanu (sicer

bo od 8. ure dalje izpostavljena 
v mrtvašnici v ul. Costalunga). 
Sestri Zinki, svaku Darku in 
vsem sorodnikom izrekamo so
žalje tudi v imenu našega lista, 
ki gaje pokojnica vedno podpi
rala z dopisi, nasveti, pohvala
mi in tudi kritikami (zadnji njen 
telefonski klic smo zabeležili le 
pred nekaj tedni). Ob tej prilož
nosti pa objavljamo tudi spo
minski zapis, ki so ga prispevali 
člani svetoivanske skupnosti.

nega zavetnika sv. Janeza Kr
stnika si hi mogla zamišljati brez 
narodnih noš. Stalno seje zani
mala za narodno blago, ga zbi
rala in vrednotila, ravno tako pa 
je znano njeno prizadevanje za 
ovrednotenje krajevne zgodo
vine. Pri tem naj omenimo knji
go Posebno sporočilo Josipa 
Godine Verdelskega za njego
ve domačince v počastitev veli
kega svetoivanskega kulturne
ga delavca in narodnega budite
lja iz 19. stoletja, katere tiskanje 
je v bistvu plačala iz lastnega 
žepa. Za svoje zasluge na pod
ročju vrednotenja narodnega 
blaga in izročila je pred leti pre
jela tudi Maroltovo nagrado.

Marta Požar je bila odločna 
in zavedna Slovenka, ki je to 
svoje čutenje izražala tudi na 
političnem področju, kjer je 
podpirala samostojno sloven
sko politično nastopanje in več
krat tudi kandidirala na listah

Draga Marta.
Odšla si od nas in pustila veliko praznino. Bila si duša in motor 

naše župnijske skupnosti. Kadarkoli in za vse, kar smo potrebova
li, si vedno bila na razpolago! Marijina družbenica, cerkvena pev
ka, kulturna delavka: vse to si bila. Pravila si, da, ko se nekaj zač
ne, je  treba to izpeljati do konca.

Skrbela si za noše in si jih  sposojala, ker Tebi so ljudje zaupali, 
poznali so Tvojo skrb in natančnost. Bila si duša našega Marijine
ga doma. Pokojni g. Šorli ga je  dal sezida ti, če pa je dom še živ, se 
moramo zahvaliti prav Tebi. Koliko poti, skrbi in dela si dala za to!

Hvaležni Ti moramo hiti vsi, naše šole, župnijska skupnost in 
vsi, ki so Te potrebovali. Bila sl vsem na razpolago. Vse si delala z 
veliko ljubeznijo do ljudi in do naroda. V upanju, da se vse Tvoje 
delo ne bo izgubilo in da ga bodo mladi znali nadaljevati, Te prav 
prisrčno pozdravljamo in Ti želimo: počivaj v miru pri Bogu.

SVETOIVANSKI PRIJATELJI IN CELOTNA ŽUPNIJSKA SKUPNOST

t Dne 2. avgusta nas je zapustila naša draga

MARTA POŽAR
Pogreb bo sledil sv. maši, ki bo v cerkvi sv. Ivana v Trstu,
9. avgusta, ob 11.15.
Zahvaljujemo se za molitev.
Žalujoča Zinka in Darko.

Trst - Videm, 5. avgusta 2002

OPENSKI TRAMVAJ JE MED NAMI 
ŠE VEDNO PRILJUBLJEN

trika, tako so mu 
rekli domačini.
In res, že dela za 
tram vaj so na 
Opčine prinesla 
e lektrično raz
svetljavo, seveda 
ne za celo vas.
R azsve tlili so 
tramvajske po
staje ob progi, 
kmalu pa so se 
na e lektrovod  
priključile neka
tere vile ob tra
si," je nadaljeva
la Repinčeva in 
izpostavila zgo- 
d o v in s k o -a n - 
tropološki faktor 
prihoda tramva
ja v vas. Obliko
vala se je samo
svoja skupina tramvajerjev 
(tramvjerjev po domače), ki so 
v vaški skupnosti uživali velik 
ugled. V prvih desetletjih je bil 
tramvaj tudi porok za socialno

opravljeno z ljubeznijo. Razme
re so se začele spreminjati v pr
vih šestdesetih letih, ko je upra
va tramvaja prešla pod okrilje 
Občinskega podjetja javnih pre
vozov, ki je s pogodbenimi in 
drugimi posegi precej spreme
nila skupnost "tramvjerjev".

Nastopili so še učenci 4. 
razreda osnovne šole France 
Bevk z Opčin, ki so pod men
torstvom uč. Valentine Destri 
opravili celoletno raziskavo o 
tramvaju in jih je Zveza prija
teljev mladine Slovenije tudi 
nagradila z zlatim priznanjem 
na 33. srečanju mladih zgodo
vinarjev. Z vodilom starega 
pregovora Radovednost je  lepa 
čednost so preko pisnih in 
ustnih virov spoznavali zgodo
vino tramvaja in se ob koncu 
tudi peljali v mesto. In tako, kot

so sami povedali, so ga spoz
nali z vsemi čutili: "smo ga vi
deli, slišali, vohali, tipali, le oku
siti ga ni bilo mogoče."

Za zaključek je zaigral an
sambel Ano ur'co al' pej dvej, 
igralec Drago Gorup pa je po
dal nekaj priložnostnih pesmi.

Na razstavi (odprta je do 28. 
septembra, ob delavnikih od 
16. do 20. ure) je veliko doku
mentov, predmetov iz "tram
vajske zakladnice" in zanimi
vih pričevanj, ki živo predstav
ljajo "opensko inštitucijo" sko
zi čas. Ob priložnosti je društvo 
Tabor izdalo tudi lično publika
cijo 700 let openskega tramvaja 
s prispevki M artine Repinc, 
Igorja Dolenca, Stanke Hrova
tin, Bruna Volpija Lisjaka, Nori 
Jerič in učencev OŠ Bevk.

MATJAŽ RUSTJA

Pa se mu jih res ne pozna! 
Sto jih ima na grbi in še vedno 
z m ladostniškim  zagonom 
melje strmine Škorklje in pre
seneča z drzno zamislijo, vzor
no izvedbo načrta, ukrotitvijo 
previsne narave in ne nazadnje 
z izdelavo premišljene tehno
logije, ki nam je lahko še da
nes v zgled. Openski tramvaj 
je torej stoletnik. Pravzaprav 
niu manjka še mesec dni, saj 
je prva vožnja iz Trsta na Opči
ne stekla 9. septembra 1902 po 
delih, trajajočih leto in pol.

Velikemu jubilantu se je že
lelo oddolžiti tudi domače SKD 
Tabor. V petek, 2. avgusta, je 
bilo na dvorišču Prosvetnega 
doma na Opčinah odprtje raz
stave, ki nazorno prikazuje živ
ljenje Opencev in okoličanov 
po prihodu tramvaja na Kras.

Za uvod je poskrbel moški 
pevski zbor Tabor, ki ga je ob 
odsotnosti dirigenta Aleksan-

9
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P O Z IV  SKOFIJSKE KARITAS

POTREBNI BREZ STREHE 
NAD GLAVO

S H O D  IZSELJEN IH  FU R LA N O V

VECETNICNA GORICA
• • • • • • • • • •

I

FO TO  BU M BAC A

Pred dobrim  mesecem je 
direktor škofijske Karitas Rug- 
gero Dipiazza opozoril, da na 
Goriškem manjkajo prenoči
šča za vse več potrebnih ljudi, 
ki nimajo doma ali kraja, kjer 
bi sploh spali. Znano je nam
reč, da je središče Faidutti, ki 
ga na trgu Tommaseo upravlja 
prav Karitas, prepotrebno ob
nove. Pred nekaj dnevi pa je g. 
Dipiazza spet izjavil: "Gorica 
potrebuje javna prenočišča: 
središče Faidutti bi sicer bilo 
odločen kraj, toda Karitas sa
ma ni sposobna nositi bremen 
take strukture in takih storitev, 
ki jih mesto močno potrebuje." 
Z novo občinsko upravo, je še 
povedal predstojnik humani
tarne ustanove, je dejansko res 
zavel nov veter dialoga in so
delovanja, toda če ni finančnih 
virov, to še ni dovolj.

Znano je, da ima g. Rugge- 
ro, župnik v Podturnu, redne 
stike z osebami, ki živijo na 
robu revščine oz. so se tako ali

drugače prikradli čez mejo. 
Toda primerne strukture so po
manjkljive. In obnovitvena dela 
okrog središča za prvi sprejem 
Faidutti se še niso začela. Raz
log tiči v dejstvu, da je v njem 
do pred kratkim živelo šest
najst gostov iz Maroka, Alži
rije, Kosova, Ukrajine in še od 
kod; nekateri so že našli zasil
na, čeprav tudi slabo urejena, 
bivališča, a ne vsi. Zaradi tega 
se bodo omenjena dela začela 
šele čez dva tedna, vsekakor 
po počitnicah.

G. Dipiazza je sicer kar za
dovoljen, saj se je v zadnjem 
mesecu odzvalo na njegov po
ziv nekaj ustanov in zaseb
nikov, ki so hoteli priskočiti na 
pomoč gostom središča Fai
dutti. "Sem se že bal," je rekel 
direktor Karitas, "da se bodo 
vrnili pod mostove... Sedaj mo
ramo zarisati prihodnost sredi
šča; idealna rešitev bi bila prav 
javen dorm itorij."
— —  DPD

SLOVENSCINA  
NA VABILU

Sprejemamo kritike, ki jih 
AB naslavlja sicer Marjetici, 
vendar se kot stranka, ki v njej 
aktivno sodelujemo, čutimo 
odgovorni za sporno vabilo.

Ne vem, koliko so bili naši 
občinski organi obveščeni o 
vabilu, je pa res, da bi Sloven
ska skupnost ne smela biti med 
podpisniki, saj si mora kot et
nična slovenska stranka poiska
ti drugačno obliko sodelovanja 
v Marjetici z razliko od ostalih 
članic, ki so se utopile v novo 
politično formacijo.

Ostaja pa dejstvo, da slo
venski volivci upravičeno priča
kujejo večjo pozornost do svo
jega jezika od stranke, za ka
tero so množično glasovali na 
zadnjih občinskih volitvah in 
krepko pripomogli k Branca- 
tijevi izvolitvi.

Tudi Novi glas je odigral po
membno vlogo s svojimi pogu
mnimi in nedvoumnimi članki.

Pot do dejanske uveljavitve 
našega jezika v javnosti je očit
no še dolga in na vsakem ko
raku moramo biti budni, da na 
nas ne pozabijo tudi najboljši 
prijatelji.

AB se torej zahvaljujemo za 
opozorilo, ki nam bo dalo mož
nost, da v bodoče trdneje za
stopamo naše pravice. Dogo
dek tudi priča o tem, da narod
no politiko lahko opravlja vsak 
član naše skupnosti, tudi če ni 
izvoljen v strankarske organe, 
in to je tudi lepa lastnost našega 
načina udejstvovanja v politiki.

M IR K O  ŠPACAPAN, 
P O K R A JIN S KI TAJNIK SSk

VSE VEC NA SPLETU, 
VSE MANJ MED LJUDMI

To misli o ustanovi, ki v Ita
liji upravlja poštne urade, po
krajinsko tajništvo Slovenske 
skupnosti, saj se vedno bolj 
obnaša po logiki tržnega go
spodarstva in, žal, pušča za 
sabo tradicionalne storitve v 
korist državljanov.

Razlog za to oceno je pol- 
mesečno zaprtje  poštnega 
urada v Podgori v poletju, kar 
kaže na očitno zelo majhno 
obču tljivos t do krajevnega 
prebivalstva oziroma vsaj do 
tistih občanov, ki v id ijo v o- 
sebju poštnih uradov ljudi, ki 
jim  ustrežejo, ko hočejo po
slati pismo, dvigniti pokojni
no ipd. Italijanska pošta želi 
postati finančni inštitu t, še 
pravi tiskovno poročilo, in v 
ta namen izkoristiti strateški 
položaj v vsaki vasi. Ne sme 
pa pozabiti na svojo družbe
no razsežnost, in to zlasti po 
vaseh.

Zato je pokrajinsko tajni
štvo SSk odločno proti krče
nju tradicionalne vloge pošt
nih uradov po vaseh, in tokrat 
še posebno v Podgori. Ta je 
namreč že bila prikrajšana za 
vrtec in osnovno šolo, sedaj 
je bil zadan udarec še starej
šim občanom, ki nimajo do
stopa do in terneta in elek
tronske pošte.

Zato SSk tudi izraža soli
darnost krajevnemu ra jon
skemu svetu in njegovemu 
predsedniku VValterju Ban- 
delliju, ki si prizadeva, da bi 
do poštni uradi ostali odprti.

Prvo nedeljo v avgustu seje 
v Gorici zbralo na pobudo zve
ze Friuli nel mondo, ki združuje 
več kot 190 furlanskih skupno
sti (fogolars) po vsem svetu, 
okrog tisoč izseljenih Furlanov 
in njihovih potomcev od vsepo
vsod na tradicionalnem polet
nem shodu na furlanskih tleh. 
To je bila lepa priložnost, ko je 
naše mesto zaživelo v duhu 
svoje naravne večetničnosti, ki 
z novo občinsko upravo konč
no prihaja do izraza.

Letos je prišlo nekoliko manj 
Furlanov iz Južne Amerike in 
zlasti iz Argentine, in to zaradi 
hude ekonomske krize, ki pesti 
tamkajšnje ljudi. Množično pa 
so prišli iz Nemčije, Švice, Bel
gije, Francije, Severne Amerike 
in celo Afrike ter Avstralije. Ob
10. uri so se zbrali v goriškem 
spominskem parku, kjer so po
ložili venec padlim, nato so v 
sprevodu krenili do Travnika, 
kjer je bilo pravo zborovanje, na 
katerem niso manjkali običajni 
objemi in srečanja med so- 
rojaki. V stolnici je zanje maše
val nadškof msgr. Dino De An
toni, ki je poudaril, da je praz-
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nično srečanje tudi povod za 
dejanje solidarnosti do potreb
nih; zveza Friuli nel mondo se 
je namreč zavzela skupno z raz
nimi pokrajinskimi in občinski
mi upravami v deželi, da bi nu
dili potrebno podporo številnim 
rojakom v Argentini.

Nato so se udeleženci zbo
rovanja množično odpravili v 
prostore goriškega sejmišča, 
kjer je bilo praznično kosilo. 
Tam so jim spregovorili prisot

ni predstavniki civilnih oblasti. 
Goriški župan Vittorio Branca- 
ti kot gostitelj je poudaril po
membnost furlanskih korenin 
na področju, kjer so Italijani, 
Slovenci in Furlani v preteklosti 
živeli v skladnem sožitju. Sogla
sno s predsednikom goriške 
pokrajine sta izrazila prepriča
nje, daje multietničnost pri nas 
veliko bogastvo, ki ga je treba 
čuvati in z zakoni ščititi. Gori
ca je furlanska, italijanska in slo

venska, sta rekla in pribila, da 
je zakon 482/99 o zaščiti manj
šinskih jezikov in kultur torej 
samo zavest o večetničnosti in 
poudarila potrebo, da se ta tudi 
ovrednoti. Giorgio Brandolinje 
podčrtal še pobudo omenjene 
zveze v korist žrtvam argentin
ske katastrofe. Furlanske kore
nine Gorice je s ponosom pod
črtal predsednik omenjene zve
ze sen. Mario Toros, ki je  tudi 
povedal, da mora iti skrb usta
nove Friuli nel mondo ne le naj
bolj oddaljenim rojakom, am
pak tudi mlajšim in prihodnjim 
rodovom.

Prisotni so bili tudi predsed
nik videmske pokrajine Stras- 
soldo in njegov pordenonski 
kolega De Anna, številni župa
ni iz vse Furlanije-Julijske kraji
ne; manjkali so predstavniki 
(desnosredinske) deželne upra
ve. Kateri so razlogi njihove od
sotnosti, lahko sami sklepamo...

Popoldne se je praznični 
shod nadaljeval s kulturnim 
programom, pri katerem so v 
tradicionalnih nošah in pesmih 
sodelovali tudi zbor alpincev iz 
Čedada, mešani pevski zbor 
Podgora in folklorna skupina iz 
Gorice ter plesalci iz Ločnika.
— —  DPD

UMETNIŠKI VODJA VVALTER M RAM O R

GLEDALIŠČE VERDI 
V NOVO SEZONO

Prejšnji teden je goriška občinska uprava končno ure
dila vprašanje gledališča Verdi, okrog katerega je kmalu 
po uradni otvoritvi in še zlasti po zmagi levosredinske 
koalicije na balotaži vzplamtela ostra polemika.

IZPO D  PERESA PROF. SERGIA TAVANA
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Potem ko je deželna uprava 
pred kratkim odklonila svojo fi
nančno podporo, je torej občin
ski odbor namenil upravi in 
umetniškemu načrtovanju pre
novljenega gledališča Verdi v 
središču mesta stopetdeset ti-_ 
soč evrov iz občinske blagajne; 
dodatnih štirideset tisoč evrov 
je prispeval Sklad Carigo.

To sta na tiskovni konferen
ci povedala župan V itto rio  
Brancati in odbornik za kultu
ro Claudio Cressati prav v pro
storih gledališča. Novica je go
tovo ustanovitev lika umetni
škega vodje, ki bo odslej ime
novan sproti vsako leto in bo 
lahko tudi potrjen. Tokrat je bil 
na to odgovorno mesto v prvi 
sezoni dolgo zaprtega osred
njega mestnega gledališča po
stavljen VValter Mramor, izku
šen gledališčnik, ki je doslej 
med drugim vodil programi
ranje gledaliških sezon v Krmi- 
nu in Gradišču. Odbornik Cres
sati je na tiskovni konferenci še 
povedal, da so v skladu s smer
nicami občinske uprave želeli 
postaviti na to mesto človeka, 
ki bi se ne omejeval na koordi
niranje in sprejemanje umet

niških pobud, temveč bi bil sam 
sposoben snovati nove zamisli 
in tako ustvarjati s širšimi zama
hi samostojno in vodilno gle
dališko stvarnost, vredno naše
ga mesta. S temi cilji, je še pove
dal Cressati, potekajo pogovo
ri za prihodnje sodelovanje z 
drugimi goriškimi kulturnimi 
dejavniki, med katerimi je ome
nil tudi Kulturni center Lojze 
Bratuž in Kulturni dom. Pri pro
gramiranju sezone bo sodelo
val, tako so se podrobneje dogo
vorili prejšnji ponedeljek, tudi 
EMAC, kulturna ustanova, ki že 
dolgo sodeluje pri načrtovanju 
gledaliških sezon v Gorici.

V kratkem bo torej VValter 
Mramor s svojo umetniško sa
mostojnostjo in omenjenimi fi
nančnimi podporami moral za
risati program sezone 2002- 
2003. Osnutek tega naj bi bil 
znan že pred mesecem septem
brom. Tako zastopniki občinske 
uprave kot sam Mramor želijo, 
da bi imela sezona tudi medna
rodne razsežnosti, da bi vseka
kor bila visoko kakovostna in da 
bi znala pritegniti tudi mlado 
občinstvo.
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V O D IC  PO GORIŠKI 
STOLNI CERKVI

SAŠA Q U IN Z I

Goriški Inštitut za socialno 
in versko zgodovino je začel z 
objavljanjem žepnih vodičev 
goriških cerkva, slično nam zna
ni zbirki Sakralnih spomenikov 
Primorske. V tem okviru je že 
izšla knjižica Verene Koršič Zorn 
o sv. Ignaciju na Travniku, pred 
nedavnim pa so objavili še peti 
zvezek, tokrat posvečen stolnič- 
ni in mestni župnijski cerkvi sv. 
Hilarija in Tacijana. V dokaj ob
sežni knjižici je uvodno misel 
prispeval župnik don Sergio 
Ambrosi, prof. Sergio Tavano, 
ki je že poskrbel za vodič cerkvi
ce Sv. Duha na Goriškem gra
du, pa je zapisal strokovni del 
besedila, ki se deli v zgodovin
ski in umetniški del.

V značilnem slogu prof. Ta- 
vana prinaša napisano besedi
lo številna imena, letnice in po
datke, tudi s koristnimi biblio
grafskimi napotki, kar odraža 
bogastvo in pestrost zgodovi
ne cerkve, ki se neločljivo pre
pleta z razvojem samega me
sta Gorice: od prvih korakov v 
okviru solkanske pražupnije po 
letu 1001, do osamosvojitve v 
15. stol. vse do leta 1752, ko po
stane sedež novoustanovljene 
nadškofije. Drugi del, širše po
svečen umetnostno-kulturnim 
vidikom, predstavlja dejansko 
pravi vodič po cerkvi in vodi ra- 
dovednega obiskovalca, ki 
lahko s knjižico v roki odkriva 
bogastvo, danes žal obuboža
ne cerkve (pomislimo samo na 
veliko stropno fresko Giulia 
Quaglia uničeno v prvi svetov
ni vojni). Kljub skromnemu for
matu in poljudnosti besedila pa 
nudi vodič jasne razlage, vča
sih tudi ironične komentarje, 
obenem pa prinaša tudi nekaj 
zanimivih odkritij. Tako se je, 
denimo, poznogotski prezbite
rij pomladil za leto dni: do se
daj je kot leto gradnje veljalo 
leto 1525, prof. Tavano pa je

Angelo  De P utti, P rižnica  (1711), 
de ta jl Angela

pravilneje razbral letnico 1526. 
Posebna odlika avtorja, ki je 
dopisni član Slovenske akade
mije znanosti in umetnosti, je 
tudi ta, da dobro pozna sloven
sko strokovno literaturo. Tu je 
bilo v zadnjih letih, glede ar
hitekture in kiparske opreme 
stolnice, objavljenih nekaj po
membnih odkritij, ki so koristno 
povzete v vodiču (nekdanji ba
ročni pevski kor je posnemal ti
stega v Sv. Ignaciju na Travniku, 
prostostoječi kipi na velikem 
oltarju so dokumentirano delo 
beneškega kiparja Pietra Barat- 
te, prižnica pa je slogovno pre
pričljivo pripisana Angelu De 
Puttiju).

Škoda, da niso vodiča vzeli 
v roke tudi tisti, ki so o p r e m i l i  

nov telefonski imenik, kjer je 
prižnica še vedno pripisana Pa- 
cassijevi delavnici, prva c e r k e v  

naj bi obstajala že pred letom 
1001, freske v kapeli sv. Ahaca 
z grbom nadškofa F.B. Sedeja 
pa naj bi nastale že v 15. stoj 
letju. Tudi zaradi tega je v o d i c  

res dobrodošel.
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ALPE-JAD R A N  PUPPET FESTIVAL

lutke  b o d o  spet r a z g ib a l e  a v g u s t o v s k e
IN SEPTEMBRSKE DNI

IVA KORSIC

Ze enajstič se bodo na Gori
škem ob izteku poletnih dni 
pojavili posebni igralci, lutke 
vseh oblik in vrst, ki bodo razve
selili otroke in pritegnili v svoj 
čarobni krog tudi odrasle, saj 
znajo primerno ogovoriti in nav
dušiti tudi starejšo publiko. Od
26. avgusta do 8. septembra bo 
namreč potekal enajsti Alpe-Ja- 
dran Puppet festival, ki ga pri
reja Deželno središče za animi
rano gledališče (CTA), s sede
žem v Gorici, v sodelovanju z 
goriškim občinskim in pokrajin
skim odborništvom za kulturo 
in še z vrsto krajevnimi gleda
liškimi in drugimi ustanovami, 
Pod pokroviteljstvom Ministr
stva za kulturo. Tudi letos bo, 
tokrat že tretjič, sodelovalo Pri
morsko dramsko gledališče iz 
Nove Gorice, saj bodo pod na
slovom Gledališče ob meji brez 
meja nekatere predstave tudi 
na Novogoriškem; tako se bo
sta obe mesti idealno združili 
vsaj v gledališkem duhu.

Na dobro obiskani tiskovni 
konferenci v goriški občinski 
palači v petek, 2. trn., so odme
vno štirinajstdnevno gledališko 
dogodivščino predstavili občin
ski in pokrajinski odbornik za 
kulturo Claudio Cressati in Fran- 
cesco Marangon, ki sta podčr
tala pomembnost te srednje
evropske gledališke pobude, 
predsednica CTA Antonella Ca- 
ruzzi in umetniški vodja festiva
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la Roberto Piaggio, ki ima ne
dvomno veliko zaslug za ne
nehno rast in širše razsežnosti 
lutkovne manifestacije. Na njej 
bo nastopilo kakih štirideset 
lutkovnih skupin iz srednjee
vropskega prostora - Avstrije, 
Slovenije, Hrvaške, Madžarske, 
Bolgarije, Nemčije, Češke, Slo
vaške in seveda Italije-, ki bodo 
odigrale nad šestdeset pred
stav; od teh bo marsikatera pr
vič prikazana na italijanskih 
tleh. Festivalske ponudbe bodo 
prvi okusili otroci v Gradežu in 
Romansu, kjer bodo v t.i. festi
valskih izložbah na sporedu 
prve predstave. V različnih, 
slikovitih predelih goriškega 
mesta pa bodo od 2. do 8. sep
tembra v popoldanskih urah 
kot običajno predstave za otro
ke, ki jih bodo letos ponudile 
manj znane lutkovne skupine in

si skušale s tem pridobiti svoj 
prostor na lutkovni sceni. Le-ta 
ima navadno res veliko število 
malih gledalcev, radostnih o- 
brazkov. Večerne predstave pa 
bodo kot vsakič namenjene 
odraslim gledalcem in bodo 
potekale v Kulturnem centru 
Lojze Bratuž in Kulturnem do
mu. Le-te so si v minulih izved
bah pridobile skromno, toda 
zbrano občinstvo, ki z zanima
njem in pozornostjo spremlja 
tovrstno, nenehno novih usme
ritev in izpovedi iščočo gledali
ško umetnost. Prav to mrzlično 
iskanje novih poetičnih poti želi 
poudariti s svojimi večernimi, 
zelo kakovostnimi ponudbami 
letošnja izvedba festivala.

V okviru le-tega bo CTA pred
stavilo krstno uprizoritev svoje 
produkcije Pippo Pettirosso v 
režiji Roberta Piaggia. Pravljico

je spisal in s figurami opremil 
znani Francesco Tullio Altan. S 
to igrico se bo zaključil ciklus 
ArteFavole, ki ga je CTA posve
tilo trem otroškim ilustratorjem 
in piscem, Munariju, Stoju in 
Altanu.

Poleg predstav in raznih sre
čanj ter pogovorov o izraznih 
možnostih animiranega gledali
šča bodo festivalski dnevi slove
sno zabeležili okroglo obletni
co, dvajsetletnico delovanja Gle
dališča Papilu iz Ankarana. Od 
2. do 7. septembra bo le-temu 
v prostorih središča Lenassi v 
Gorici posvečena monograf
ska razstava. Vsak dan bo ome
njeno gledališče z Majo in Bran
kom Solcem predstavilo eno 
izmed svojih uspešnic, ljubkih 
igric s krhkimi papirnatimi ju 
naki.

Festival bo sklenil maraton 
oz. sprehod za male in velike od 
goriškega gradu do Kostanjevi
ce onstran meje z vmesnimi pri
povednimi postanki, ki se bodo 
zaključili ob kostanjeviškem 
samostanu z igrico Od ena do 
nič. Predstava je pod vodstvom 
hrvaškega režiserja in sceno
grafa Zlatka Boureka vzniknila 
kot koprodukcija štirih lutkov
nih gledališč iz prav toliko držav 
(Lutkovno gledališče M aribor- 
Slovenija, Gradsko Kazalište 
Lutaka Split - Hrvaška, KKZ Kla- 
genfurt -  Avstrija, CTA Gorica 
- Italija) in bo najbolje izžare
vala mednarodnost festivala.

V KULTURNEM D O M U  /  PRIREDITEV IN RAZSTAVA CISV /  KORISTNE IZMENJAVE

SONCE MIRU SIJE NORVEŠKI OTROCI, GOSTJE 
V BLAGIH SRCIH TUDI GORIŠKIH DRUŽIN

V poletni soparici se je v pe
tek, 2. t. m., kar lepa skupinica 
otrok s starši in nonoti zbrala v 
Preddverju Kulturnega doma 
na odprtju razstave Sonce miru 
'n sožitja 2002. Manifestacijo 
so ob spominu na 6. in 9. av
gust, ko sta na japonski mesti 
Hirošimo in Nagasaki padli 
smrtonosni atomski bombi, že 
osmo leto zaporedoma izvedli 
goriška kulturna zadruga Maja, 
Kulturni dom, Zveza slovenskih 
kulturnih društev, Dijaški dom 
Simon Gregorčič in posoško 
združenje darovalcev organov 
ADO (sekcija iz Ronk), s pokro
viteljstvom Fundacije Goriške 
hranilnice. Kulturna pobuda je 
del širših prireditev, ki vse leto 
Potekajo v Kulturnem domu in 
drugod pod geslom Vsi drugač
ni, vsi enaki. Vanjo so se vključili 
tudi obiskovalci poletnega sre
dišča Dijaškega doma Simon 
Gregorčič, ki so z mentorico, 
občutljivo ilustratorko Aleksan
dro Maraž narisali na majice

vsak po svojem domišljijskem 
vzgibu sonce miru. Te male 
"umetnine" (okrog 40) bodo 
cel avgust na ogled v galeriji 
Kulturnega doma. Dokler ga ne 
bodo poletne nevihte zabrisa
le, bo na pločniku ob dvorani 
sijalo veliko zlato sonce miru 
2002, ki z dvojezičnim napisom 
srčno nagovarja mimoidoče in 
jih vabi, naj po svojih močeh 
skrbijo za sožitje med narodi.

O pomenu tega že tradicio
nalnega avgustovskega sreča
nja je na petkovi prireditvi spre
govoril ravnatelj KD Igor Ko
mel, o združenju ADO in njego
vih svetlih človekoljubnih na
menih in ciljih pa prof. Karlo 
Mučič. Za tem je prisotne za
baval s svojimi zimzelenimi, ži
vahnimi pesmicami in zgodbi
cami ob melodijah skupine Pi- 
nocchio na Goriškem dobro 
znani Sten Vilar, animator, igra
lec, pevec in še kaj, ki ga otroci 
zmeraj radi poslušajo.
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Organizacija CISV (Chil- 
dren's International Summer 
Villages) deluje že nekaj deset
letij v različnih državah, tudi v 
Italiji in Sloveniji, ter ima namen 
širiti kulturo sožitja in miru z 
medsebojnim spoznavanjem. 
Zato vsako poletje omogoča 
mladim odhod v države, ki so 
članice združenja. Tako se je le
tos na Norveško podalo tudi 
nekaj najstnikov, ki obiskujejo 
slovensko srednjo šolo I. Trinko 
v Gorici. Eni so doživeli enome
sečno bivanje "village" v Ha- 
marju, drugi pa so preživeli dru
go polovico julija pri družinah 
v Bergenu in odkrili nepozna
ne lepote fjordov s še kar mr
zlim in vlažnim podnebjem,

jim je radovoljno dalo na razpo
lago svoje prireditvene prosto
re pod cerkvijo. Mladi Norveža
ni so prikazali delček svoje kul
turne ustvarjalnosti in se tudi 
izkazali v kulinarični spretnosti, 
saj so pripravili nekaj svojih ti
pičnih severnjaških jedi, pri ka
terih seveda ni manjkal drago
ceni losos. Da bi vsaj malce 
spoznali našo deželo in zname
nite bližnje kraje, so se s sprem
ljevalci odpravili v Gradež in 
njegovo starodavno mestno 
središče, v slikovite in edinstve
ne Benetke in tudi v Slovenijo v 
Škocjanske jame, čudovite le
potice Krasa. Naše hribe so 
odkrili s tridnevnim bivanjem v 
Zabnicah, v Koči sv. Jožefa. Te

tamkajšnje življenjske navade 
in drobce norveške kulture. Po
leg tega so vadili angleški jezik, 
s katerim so se sporazumevali 
z norveškimi vrstniki. Konec ju
lija pa so iz Norveške dopoto
vali v našo deželo mladi Nor
vežani (deset otrok), za dvote
densko izmenjavo. Prisrčen 
sprejem so jim pripravili v pro
storih kotalkarskega društva na 
Peči. Svoj "norveški" večer pa 
so imeli v Rupi; domače društvo

dni jih čaka še Miramar s svojim 
očarljivim gradom in obširnim 
parkom ter še nekaj skupnih ne
pozabnih dni, nakar bodo po 
dveh tednih bivanja v naših 
krajih poleteli nazaj domov z 
lepimi spomini in mislijo na 
novo, iskreno prijateljstvo, ki se 
je stkalo med njimi in vrstniki 
iz Furlanije-Julijske krajine, med 
katerimi so tudi zamejski Slo
venci.
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OBVESTILA

SZSO-GO obvešča, da je v av
tobusu, ki nas bo 25. avgusta od
peljal na sv. Višarje, prostih še 
nekaj mest. Zainteresirane vabi, 
naj stopijo v stik z voditelji.

KATOLIŠKA KNJIGARNA ob
vešča vse dijake in študente, da 
sprejema naročila za šolske 
knjige do 31. avgusta 2002.

OD 18. DO 25. avgusta 2002 
bodo na gradu Dobrovo dnevi 
Violončelo in glasba. Poletna 
šola, posvečena violončelu ob 
violini in fagotu, je namenjena 
otrokom, mladim in vsem lju
biteljem klasične glasbe. In
formacije: (00386) 041 413507, 
cellomusica@email.si (Staša 
Peršolja).

GORIŠKO-TRZAŠKO romanje 
na Barbano bo letos 2. septem
bra. Romarsko srečanje bo z 
mašo ob 11. uri. Ob somaševa
nju slovenskih duhovnikov bo 
maševal in govoril koprski po
možni škof msgr. dr. Jurij Bizjak. 
Sveto spoved opravimo doma, 
čeprav bodo duhovnik i na 
razpolago v spovednicah, ven
dar je čas odmerjen; zato se 
spovedovanje zaključi ob 10.45. 
Po želji lahko sporočimo plov
ni družbi v Gradežu zgodnjo 
uro odhoda z motornim čol
nom oziroma s parnikom. Ro
manje na Barbano je tudi uvod 
v novo pastoralno leto. Vabljeni 
v velikem številu!

GLASBENA MATICA Gorica 
obvešča, da se od 19. avgusta 
nadaljuje predvpisovanje za 
šolsko leto 2002/03. Vsi, ki se 
bodo prijavili za vpis do 31 • av
gusta, bodo imeli poseben po
pust pri letni članarini. Za pri
jave in dodatna pojasnila: vsak 
dan od ponedeljka do petka, 
od 10. do 12. ure (te lefon

0481 531508), na sedežu šole 
v Gorici, ulica della Croce 3.

GLASBENA MATICA Gorica 
obvešča, da je tajništvo zaprto 
zaradi dopusta do 16. avgusta 
2002. Od 19. avgusta dalje bo 
spet odprto, in sicer s tem urni
kom: od ponedeljka do petka 
od 10. do 12. ure (tel. 0481 
531508).

DRUŠTVO SLOVENSKIH upo
kojencev za Goriško obvešča 
prijavljence za izlet v Cerknico 
in okolico, ki bo v nedeljo, 11. 
avgusta, da bo odhod z avto
busom ob 7. uri iz Gorice izpred 
gostilne Primožič. Postanki pri 
spomeniku v Podgori, Štan- 
drežu pri cerkvi in v Sovodnjah 
pri lekarni in cerkvi. Vse opo
zarjamo, da morajo imeti velja
vno osebno izkaznico.

DRUŠTVO SLOVENSKIH upo
kojencev za Goriško obvešča 
člane in prijatelje, da bo štiri
dnevni izlet na Elbo od 3. do 6. 
oktobra. Vpisovanje bo 4. in 11. 
septembra na sedežu v Gorici 
ali pri poverjenikih.

DAROVI

21. NAGRADA SERGIO AM ID EI

AMIDEI V ZNAMENJU 
ALMODOVARJA

Nagrada Sergio Am idei 
2002, ki je letos že enaindvaj- 
setič zaznamovala goriško 
kulturno poletje, se je konča
la prejšnjo soboto, 3. avgusta, 
pod šotorom na gradu. Tudi 
tokrat je prireditev, ki jo orga
nizirata združenje Amidei in 
občinska uprava, požela lep 
uspeh, saj je občinstvo tudi 
tokrat primerno nagradilo po
letni filmski prikaz.

Sobotni večer na gradu je 
bil posebno prazničen. Prisot
ne je pozdravil občinski od
bornik za kulturo Claudio Cres
sati, ki je pohvalil bogato po
letno prireditev, nato je o de
lovanju in stremljenjih združe
nja Amidei živo spregovoril 
njegov predsednik odv. Nereo 
Battello. Nagrado za najboljši 
prvenec je prejel Paolo Sor- 
rentino za delo L'uomo in piu'. 
Kot smo že pisali prejšnji te
den, je prejel letošnji goriški 
zlati filmski trak za najboljši 
scenarij španski režiser, scena
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ZA CERKEV v Rupi: Katja 
Brajnik 20,00 evrov.

■ M S ra iM B
Športno združenje Olympia 

čestita igralki Kristini in možu 
Fulviu oh rojstvu malega Ivana.

POPRAVEK

V članku z naslovom Nepo
zaben teden v Žabnicah, ki je 
bil objavljen v prejšnji številki 
našega lista, sta pomotoma iz
padli imeni dveh otrok, ki sta z 
drugimi preživela nepozabne 
počitnice v Kanalski dolini. To 
sta Andrea in Patrik.

rist in književnik Pedro Almo- 
dovar, ki sta ga prejšnjo sobo
to predstavljala igralca Javier 
Camara in Candela Pena. Pri
nesla sta režiserjev pozdrav in 
zahvalo za nagrado, ki ga je 
"navdala z veseljem", saj Al- 
modovar rad pripoveduje zgod
be in prav pisanje je njegova 
prva ljubezen. Odlikovanje je 
prejel za film Govori z njo (Par- 
la con lei), tenkočutno in než
no dramo ljubezni. Protago
nist dela je prav Camara, ki je 
na tiskovni konferenci v sobo
to zjutraj v dovtipih in anekdo
tah razkril veličino Almodo- 
varja kot scenarista in režiser
ja. Ta je po mnenju žirije prejel 
nagrado, ker je z dramatur
škimi sredstvi, besedilom in 
domiselno poetiko znal dose
či visoko izrazno stopnjo ter je 
s pogumom in čistim pogle
dom odkril moč čustev v člo
veški duši, ki jih običajno ima
mo za patološka in deviantna.
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SV. VISARJE /  R O M AN JE  TREH SLOVENIJ

KDO NAS MORE 
LOČITI?!

MIRAN MIHELIČ

Na Svetih Višarjah je Rafaelo
va družba tudi letošnjo prvo ne
deljo v avgustu organizirala po
božno srečanje in strokovno 
predavanje ob tradicionalnem 
Romanju treh Slovenij. Rafaelo
va družba je ob tej priložnosti iz
dala in romarjem brezplačno de
lila prvo izdajo, namenjeno Slo
vencem izseljencem, v zamej
stvu in matici. Tokratno romanje 
k Marijinemu svetišču seje zače
lo ob premišljevanju Jezusovega 
križevega pota in petju, tako po 
pešpoti kot z žičnico.

Pred mašo v slovenskem je
ziku se je začelo predavanje iz 
aktualnosti trenutka, tesno po
vezanega s preteklostjo. Tokrat 
je o slovenski Cerkvi v primežu 
fašizma, nacizma in komunizma 
spregovoril slovenski izseljeniški 
duhovnik v Munchnu dr. Janez 
Zdešar. Teme je črpal iz lastnih 
in znanstvenih raziskav drugih 
avtorjev, ki pričajo zlasti o križe
vem potu slovenskih duhov
nikov, ki so z dejanji ostali 
neuklonljiv in blagoslovljen 
kruh, pomnožen naslednjim slo
venskim generacijam. V ob
dobju vseh treh totalitarizmov je 
bilo mučenih kar poldrugi tisoč 
duhovnikov, od katerih je bilo

več kot deset odstotkov kruto 
umorjenih. Svoje ravnanje so u- 
temeljili s tem, da so jih označili 
za državi in "ljudstvu" sovražne 
hudodelce. Kulturno barbarstvo 
v mnogih slovenskih srcih še 
danes pušča za seboj velike lise 
brezverske puščave, izničene 
odgovornosti in potrebe po sve-. 
tem zakonu, družini, slovenski 
kulturi, narodu in komaj pri
borjeni neodvisni državi.

Vse to pa se počasi celi, saj 
tukajšnji uničevalci krščanstva 
še vedno delujejo s svojim najne
varnejšim, nevidnim orožjem: 
na zunaj prikrito diferenciacijo 
po sistemu korenčka in (ali) pali
ce znotraj samega cerkvenega 
občestva.

Kljub temu pritisku in odpa
du je Cerkev na Slovenskem ob
stala in postaja prečiščena ter 
trdnejša prav po zaslugi svet

niške krvi mučenikov in množič
ne prostovoljnosti pri nenehni 
gradnji občestva, je sklenil svoje 
misli dr. Zdešar.

Pri sveti maši, ki jo  je ob so
maševanju številnih duhovnikov 
iz vseh treh Slovenij daroval po
možni škof dr. Anton Stres, seje 
v pridigi z besedami sv. Pavla 
vprašal: "Kdo nas more ločiti od 
tebe, Gospod?!" To ni mogoče, 
če ne bi začeli sami dvomiti 
vase, v Evangelij, v Boga, da ima 
Jezus prav. Da tega niso uspeli, 
smo lahko Slovenci ponosni. Za
to gojimo velikodušnost, soču
tje do bližnjega in zavest, da sku
paj z Bogom zmoremo več kot 
tisti, ki se zanaša zgolj nase in 
svojo človeško moč. Samo to je 
tisto, nekaterim še danes ne
razumljivo, zaradi česar smo 
zdržali kot kristjani in kot taki 
tudi kot Slovenci.

Z božjo pomočjo in Jezuso
vim blagoslovom danes pom
nožimo vernost v naših srcih, v 
družinah, kulturi, s tem da jo pri
nesemo pred Gospoda, ki po
trebuje naše sodelovanje.

12. P R A Z N IK  PRIJATELJSTVA M ED  N A R O D I

MSGR. METOD PIRIH 
ZA ZAŠČITO MANJŠIN

V Sedilah nad Cento je  bil 
m inulo soboto in nedeljo, 3. 
in 4. t.m., že 12. praznik prija
teljstva med narodi, ki ga v tej 
vasici na jezikovni meji med 
furlanskim in slovenskim na
rodom prireja izjemno dejav
ni furlanski župnik in časnikar 
msgr. Duilio Corgnali.

Msgr. Duilio  Corgnali, ki 
ga poznamo kot nekdanjega 
odličnega urednika videm 
skega verskega tednika Vita 
cattolica in velikega prijatelja 
Slovencev, si je že pred leti v 
Sedilah zamislil praznik, na 
katerem se vsako leto znova 
zbirajo predstavniki narodov, 
ki živijo na tem področju, od 
nekdaj zaznamovanem s pri
sotnostjo Furlanov, Sloven
cev, nemško govorečega ljud
stva in seveda Italijanov.

Tako je letos msgr. Duilio 
Corgnali povabil na sobotno 
srečanje italijanskega m ini
stra Rocca Buttiglioneja, ki je 
spregovoril o pomenu vstopa 
slovanskih narodov v novo 
Evropo, kam or od nekdaj 
spadajo. M inister Buttiglione 
se je tudi nedvoumno zavzel 
za takojšen vstop Slovenije v 
Evropsko unijo in dejal, da je

GLOSA JURIJ PALJK

Kako lepa je  ta slovenska 
beseda!

Letovanje!
In kako malo se ta danes 

uporablja, ker se raje preprosto 
in seveda ponavadi zato tudi 
zelo banalno reče, da se gre na 
počitnice! Ne sprašujemo se 
torej več: "Kje ste letos letova
li? Kje boste letovali?", ampak 
bolj prozaično: "Greste kam na 
počitnice? Ste že bili na počit
nicah?"

Pa je  najbrž tudi res, da so 
se počitnice spremenile, da se 
je  naše letovanje in so se na
sploh vsa naša letovanja spre
menila. Prav nič se nam seveda 
ne toži po časih, ko so lahko le
tovali samo bogati ljudje in je  
revni sloj prebivalstva ostajal 
doma in se je  prav zato dogaja
lo, da večina prebivalstva, tudi 
tistega, ki je  živelo samo nekaj 
kilometrov oddaljeno od morja, 
ni znala n iti plavati, kaj šele, da 
bi si lahko privoščila letovanje 
na morju.

Pa vendar nam je žal tako po 
besedi letovanje kot po tistih le
tovanjih, ki so to še bila in ne 
samo počitnice, na katere je  čez 
poletje obvezno, potrebno iti, 
ker je  pač tako, da je  treba na 
pot. Občutek imam, da se je  v 
naši družbi, ki prisega samo na 
dobiček in na zabavo, zgodilo 
nekaj hudega, in sicer to, da 
ljudje danes ne znamo več praz
novati in prav tako ne letovati. 
Letovanje sicer res pomeni naj
prej "oditi na počitnice nekam 
izven kraja, kjer se ima stalno 
prebivališče", a vsebuje v sebi 
veliko stvari, od počitka do ogle
dovanja lepih stvari, predvsem 
pa telesni in duhovni počitek, 
ki sta vsakemu potrebna.

In kako naj bodo naša leto
vanja zares počitek, ko pa je  že 
začetek letovanja prava mala 
drama, da ne rečemo tragedija, 
da ne bomo vedno pisali, kako

O LETOVANJU
je  v Italiji, poglejmo samo na 
letošnji začetek počitnic v Fran
ciji, k i je  im el za posledico 
osemsto kilometrov dolgo ko
lono vozil, ki se je  premikala 
korak za korakom. Prav ste pre
brali: 800 kilometrov je  bila dol
ga kolona avtomobilov in seve
da tudi tovornjakov, avtodo
mov, motociklov in še česa. Ko
lona se je  pomikala nevzdržno 
počasi, pri Lyonu so ljudje ob
stali v svojih kovinskih škatlah 
za več ur, kajti avtomobilska 
kolona je obstala, se za skoraj 
celo popoldne ni premaknila 
niti za meter naprej. In prav v 
vsaki kovinski škatli, v vsakem 
jeklenem konjičku so bili ljudje, 
ki so se odpravili na letovanje!

Pa pog le jm o kar v naše 
kraje! Če ste kdaj konec tedna 
slučajno odšli na ogled naše 
lepe Ljubljane in ste se vračali 
domov v poznih popoldanskih 
urah, ste gotovo naredili tudi 
usodno napako in ste seveda 
zavili na avtocesto, ki pelje pro
ti morju. Znašli ste se sredi dol
ge ter nevarne kolone vozil in 
morda je  tudi vam sredi nezno
sne vročine prišel dvom, da s 
take vrste počitnicami nekaj ni 
v redu.

Če pa gremo še bliže, se 
bomo ustavili kar v Moščenicah, 
zadnjem avtocestnem izhodu 
pri Tržiču, kjer lahko doživite 
take stvari, da se vam bodo še 
nekaj dni ježili lasje. Lahko, re
cimo, v soboto zjutraj pozabi
te, kot se je  to zgodilo podpisa
nemu, da je sobota, in zato nič 
hudega sluteči zavijete na avto
cesto, da bi se izognili petim se
maforjem, ki vas zaustavljajo 
pri vožnji skozi Tržič. Že po sto 
metrih vam je jasno, kaj ste na
redili, a z avtoceste ne morete 
več, ker izhoda do Moščenic ni

več, in vas zato čaka peklensko 
trpljenje v vrsti, nepregledno in 
večkilometrsko dolgi dolgi ko
loni avtomobilov, v katerih se
dijo ljudje, k i gredo na leto
vanje.

Prijatelj Vilko, ki je  zobozdra
vnik in mora zato večkrat na 
študijska izpopolnjevanja na 
razne kongrese širom po Italiji, 
me večkrat pokliče iz avtomo
bila in me navadno vpraša, ali 
vem, kje se nahaja. Vedno re
čem, da ne vem in on vedno 
odgovori, da se nahaja v peklu. 
In takrat vem, da je  ustavljen v 
dolgi koloni tovornjakov in avto
mobilov nekje pri Mestrah ali pri 
Padovi ali pri Brescii ali kje drug
je, niti ni važno kje, a je  vedno 
v koloni. Vilko mi ponavadi po 
telefonu še doda, kako šele da
nes razume, kaj je  Dante mislil 
s svojim poetičnim opisom pek
la. Na letovanje seveda gre tudi 
on, a nikdar tja, kamor se valijo 
velike množice ljudi.

Prijatelj Jože, ki je  kirurg in 
ima tudi zato napeto življenje, 
me je pokilical konec julija, v 
večernih urah je  bilo. Vprašal 
me je, ali vem, kje se nahajta z 
Marijo, življenjsko sopotnico. 
Seveda nisem vedel in on mi je  
zato povedal, da sedita sama in 
v neizmernem miru pod Sla
pom Savice. Skoraj sem jima v 
soparnem večeru Furlanske niži
ne že zavidal, ko je  dodal: "Veš, 
sva sicer z Marijo že bila v Bo
hinju na dopustu za teden dni 
pred štirinajstimi dnevi. Nane
slo pa je, da sva dobila prostih 
še pet dni ta teden in sva zato 
odšla v Istro na morje. Nekje pri 
Rovinju sva prespala v neki kur- 
niku podobni stavbici. Bilo je  
petnajst milijonov ljudi na kupu 
in midva sredi njih. Do morja bi 
lahko prišel le z nožem med

zobmi. Zato sva odšla z avtom 
v notranjost Istre, po neki beli 
cesti. N iti dvesto metrov še ni
sem prevozil, ko so iz bližnjega 
gozdiča pridrveli neki Nemci z 
velikanskimi džipi, petnajst jih  
je  bilo, najmanj sto na uro so 
šli, neko tekmovanje je  najbrž 
bilo. In sem čisto počasi, brez be
sed obrnil kar sredi ceste avto, 
poklical gospo, ki oddaja sobe v 
Bohinju, in sedaj sva tu. Lepo, 
ne?"

"Lepo," sem rekel še jaz in 
sva se zasmejala v noč, on pod 
žuborenjem čiste vode pri Sla
pu Savice in jaz sredi Furlanske 
nižine, sredi komarjev in vsak
danjika.

Kaj je  torej letovanje? Noro 
iskanje gneče in sonca, sluza
stega morja ali pa nabito pol
nih gorskih koč, v katerih se pre
peva do poznih ju tran jih  ur, 
“ iskanje nesreče po svetu", kot 
bi rekel današnjim počitniškim 
mrzlicam in dolgim kolonam vo
zil gospod, čigar zdravo kme
čko pamet cenim še danes?

Ali je  letovanje lahko samo 
prijazen oddih ob reki, nekje ob 
Soči, kjer ni nikogar, a smo zato 
lahko v miru s seboj in svetom?

In še za konec čisto prepro
sto vprašanje: Le zakaj se danes 
mora po vsi sili letova ti, oditi na 
počitnice? Kot da ni tudi veliko 
ljudi, ki letujejo doma. Če seve
da ne rečemo ničesar o vseh ti
stih, ki si ne letovanja v hribih 
in ne na morju ne morejo privo
ščiti. In pri tem niti ne mislimo 
samo na bolnike, ostarele in lju
di v taki ali drugačni stiski, ki 
mora jo  osta ti čez poletje doma, 
ampak na ljudi, ki si letovanja 
enostavno zaradi pomanjkanja 
denarja ne morejo privoščiti. Že 
res, da danes t i ljudje v naši 
družbi nimajo nobene besede, 
a prav je, da vsaj včasih tudi 
nanje pomislimo!

sv. oče Janez Pavel II. storil ve
liko stvar, ko je s svojimi javni
mi nastopi nagovarjal zahod
no Evropo, naj ima večji po
sluh za slovanske narode, za 
"vzhodna pljuča Evrope", kot 
sam rad imenuje slovanski 
del Evrope.

V nedeljo pa je  na Sedilah 
daroval mašo koprski škof 
msgr. Metod Pirih, ki je spre
govoril v svoji lepi hom iliji o 
tem, kako je pomembno zašči
titi narodne manjšine na na
šem področju, pa čeprav se 
večkrat zdi, da so težave na
rodnih manjšin samo politič
ne narave. Seveda to po mne
nju msgr. Piriha ni res, kajti 
za kristjane se ta problem ne 
postavlja, če se le d rž im o  
evangelija, ki nas uči, da smo 
v Kristusu vsi eno, bratje. Prav 
o bratstvu in medsebojnem 
sožitju  je  tud i spregovoril 
msgr. Pirih, ki je poudaril dej
stvo, da je padec berlinskega 
zidu odprl za Evropo in vse 
evropske narode nove mož
nosti medsebojnega sodelo

vanja, prijateljstva in bratske
ga sožitja, ki naj resnično pri
vede do nove Evrope, v kate
ri bodo vsi narodi enakoprav
ni, v kateri naj bodo mir, soli
darnost, sožitje in dialog te
meljni kamni, na katerih se bo 
v prihodnje gradil evropski 
skupni dom. Prav tako je msgr. 
Pirih od ločno zavrnil vsak 
šovinizem in nacionalizem, ki 
ne smeta imeti mesta v Evro
pi, še manj pa seveda med kri
stjani, ki se moramo zaveda
ti, "da smo brez ljubezni ža
lostni in brez miru nemirni!"

Zato po besedah msgr. Piri
ha "Cerkev tako neomajno ver
jame v mir, v katerega upa in 
ga oznanja, se zanj zavzema in 
moli za mir tudi danes, tu na 
Sedilah, pa čeprav je na svetu 
še veliko krvavih spopadov."

Med večjezično mašo je 
pel pevski zbor iz Bovca in se
veda župnijski zbor, nastopi
la pa sta tudi hebrejski in arab
ski pevec, kar je dalo srečanju 
na Sedilah širši pomen.
— -  JUP

S P O M IN  NA M A R IN A  VER TO VCA

ZBOGOM, PRIJATELJ 
MARINO

DRAGO STOKA

Marino Vertovec je bil po 
poklicu profesor. Pa ne samo 
to: bil je tudi neutruden razisko
valec, pisec mnogih študij, član
kov in razprav, bil je vnet zago
vornik narodnih pravic Benečije 
in njenih prebivalcev pod Ma
tajurjem in Kolovratom. Mari
no Vertovec pa mi je bil še nekaj 
več: bil mi je tudi iskren prija
telj, vse od prvih dni, ko sem ga 
kot deželni svetovalec Sloven
ske skupnosti spoznal na ne
kem simpoziju v Vidmu. Ne 
spomnim se več točno, kdaj in 
kje je bilo to, vendar ne bom 
nikdar pozabil prvega spoz
nanja z njim, prvih besed, pred
vsem pa prvega stiska roke. 
Njegov odkritosrčni nasmeh mi 
je povedal mnogo, njegova is
krena beseda pa je za vedno 
odprla pot najinemu tihemu in 
resničnemu prijateljstvu. Tudi 
takrat, ko smo ga (z Ivom Jev- 
nikarjem na čelu) vprašali, ali bi 
kandidiral na deželnih volitvah 
(mislim, da so to bile volitve leta 
1993), ni bil njegov nasmeh 
drugačen od običajnega. Takoj 
je sprejel našo ponudbo in bili 
smo skoro zmedeni pred njego
vo takojšnjo privolitvijo, saj smo 
vedeli, kako so se naši prijatelji 
in somišljeniki v Benečiji obo
tavljali (iz več kot razumljivih 
razlogov!) sprejeti kandidaturo 
na listi Slovenske skupnosti.

Marino Vertovec se ni obo
tavljal, čeprav se je zavedal, da 
gre naproti mnogemu nerazu
mevanju, ne samo s strani itali
janskih, ampak tudi s strani slo
venskih sorojakov, saj niso vsi 
Slovenci radi videli domačih, 
pristnih beneških rojakov na li
sti Slovenske skupnosti. Takrat, 
pred desetletjem, je bilo tako, 
morda je danes drugače, a 
takrat je biti kandidat na sloven

ski listi pomenilo marsikaj, tudi 
tveganje za lastno službo in 
honorar. Marino Vertovec se te
ga ni zbal in je kandidaturo na 
listi Slovenske skupnosti rad 
sprejel in je hotel biti "neodvi
sen" kandidat, daje tako lahko 
imel lažjo in prostejšo pot tudi 
med svojimi prijatelji in znanci 
pod Matajurjem.

Če me spomin ne vara, sem 
z Marinom zadnjič govoril na 
pogrebu matajurskega župnika 
Paskvala Gujona. Izmenjala sva 
si nekaj prijateljskih besed, saj 
sva oba bila z mislijo pri Gujo- 
nu, izrednem beneškem Slo
vencu, ki se je vse svoje življenje 
razdajal za vernike in narod na 
tem prelepem koščku sloven
ske zemlje. Potem se z Mari
nom nisva več videla, saj tudi 
na poslednje slovo od njega žal 
nisem mogel.

V meni pa bo spomin na pri
jatelja in sorojaka Marina Ver- 
tovca ves svetel in čist, tako kot 
je čist jutranji zrak pod matajur- 
skim vrhom.

In tudi ponosen sem na pri
jatelja Marina, ponosen nad 
vsem, kar je v svojem življenju 
dal za svoje ljudi, za svoj narod, 
za svojo slovensko zemljo.

Ponosen pa sem tudi, da sem 
v življenju imel srečo spoznati 
toliko odličnih sinov slovenske 
Benečije. Osebno sem se srečal 
in spoštljivo pokramljal z Iva
nom Trinkom, pa z Mariom La
vrenčičem, msgr. Birtičem, Ri' 
nom Markičem, pa še z Izidor
jem Predanom in Paskvalom 
Gujonom.

Tem izrednim možem Bene
ške Slovenije seje zdaj pridružil 
še profesor in  prijatelj M a r in o  

Vertovec.
Zbogom, Marino, in hvala Ti 

za vse dobro, kar si napravil za 
Benečijo in ves slovenski n a r o d .
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D R AŽJA  ELEKTRIKA, TELEFO NSKI P O G O V O R I IN  DRUGE STO RITVE

VLADA NAPOVEDUJE ZNIŽANJE 
INFLACIJE

P O B U D N IK I U S T A N O V IT V E  O B Č IN E  
R ENČE-VO G RSKO

MARJAN DROBEZ

Morda je na vrhu poč it
niškega obdobja, v avgustu, 
optimizem vlade pričakovan 
|n razumljiv. Javnost ga spre
jema, ali pa ima do raznih 
napovedi in prepričevanj kri
tičen odnos. V Sloveniji so 
se, denimo, v začetku avgu
sta dvignile cene električne 
energije, železniških prevo
zov, pogovorov po mobilnih 
telefonih, nekaterih poštnih 
storitev in tudi novih potnih 
listov. Vzajem na, največja 
slovenska zavarovalnica pro
stovoljnega zdravstvenega 
zavarovanja, pa je ceno za
varovalne police dvignila za 
skoraj deset odstotkov. Toda 
medtem ko so finančni in go
spodarski strokovnjaki zaskr
bljeni zaradi omenjenih ce
novnih gibanj, ki da bodo po
vzročili vnovično rast in fla 
cije, prem ier dr. Janez Dr
novšek, fin a n čn i m in is te r 
Anton Rop in celotna vlada 
javnosti ponujajo svoje raz
lage in optim izem. Zatrju je
jo, da je  in flac ija  prv ič  po 
letu 1999 na letni ravni spet 
nižja od osmih odstotkov, ob 
koncu leta pa naj bi k ljub 
zadnjim podražitvam znaša
la slabih sedem odstotkov. 
N apoveduje jo  in zagotav
ljajo celo, da se bo inflacija 
v S loven iji do konca le ta 
2003 znižala na pet odstot
kov, s čimer bi uresničili me
rila in zahteve EU.

Število možnih kandida
tov za novega predsednika 
države se je v zadnjih dneh 
povečalo na deset. Kandida
tu ro  je  namreč napovedal 
tudi dr. Anton Bebler, nek
danji dip lom at, vojaški izve
denec in predsednik zdru
ženja A tlantsk i svet Slove
nije. Želi b iti nadstrankarski 
kandidat, vendar bo zaradi 
tega moral zbrati pet tisoč 
glasov podpore. Seznam t i
stih, ki napovedujejo kandi-

¥

daturo za najvišji položaj v 
državi, pa gotovo še ni zak
ljučen. Svoja kandidata, de
nimo, še iščeta dve parlamen
ta rn i stranki, DESUS (De- 
rpokratična stranka upoko
jencev, ki jih  je v Sloveniji več 
ke t pol m ilijo n a ) in SMS 
(Stranka mladih Slovenije). 
Manj znani posamezniki bo
do za svojo kandidaturo le 
stežka zbrali potrebnih pet 
tisoč glasov podpore. Vse
kakor bo najpozneje do 22. 
oktobra dokončno jasno, kdo 
bo izpolnil pogoje za kandi
daturo in kdo ne. Predsed
niške kand ida tu re  m ora jo  
b iti sicer vložene do 16. ok
tobra, vendar lahko kandidat 
še dvajset dni pred volitva
mi odstopi od kandidature.

Kampanja za predsedni
ške volitve v Sloveniji se je de
jansko že začela. Zelo aktiv
na je pri tem možna neodvi
sna kandidatka, vrhovna dr
žavna tožilka Barbara Brezi
gar (na sliki). V in terv ju ju za

mariborski časnik 
Večer, ki je bil ob
javljen 3. t.m., je 
opozorila, "da se 
organiz irani k ri
minal in korupci
ja  v Sloveniji po
skušata razširiti 
tja , k je r je moč 
odločanja. Ta pa 
je v po litik i."

Javnom nen j
ske raziskave o 
tem, kdo ima naj
več možnosti za 
izvo litev  na po
ložaj novega dr
žavnega p o g la 
varja, dajejo pred
nost premierju dr. 
Janezu Drnovšku 
in dr. Francetu 
A rharju , nekda
njemu guverner
ju centralne ban
ke. Toda slednji 
se je  znašel v te
žavah, ki lahko 

ogrozijo njegovo verodostoj
nost. Je namreč predsednik 
uprave Vzajemne, največje, 
malodane monopolne, zava
ro va ln ice  p ro s to vo ljn e g a  
zdravstvenega zavarovanja. 
U gotovili so, da Vzajemna 
deluje na vprašljivih pravnih 
in moralnih osnovah. Zamu
jeni so b ili vsi zakoniti roki 
za delovanje skupščine te za
varovalnice, pa ta organ še 
vedno deluje. Kljub temu da 
očitno nima več mandata, je 
skupščina članom nadzorne
ga sveta dodelila 7,5 m ilijo 
na tolarjev nagrad. Za tako 
delitev v zakonu o zavaroval
ništvu ni podlage. Dobiček 
Vzajemne bi lahko razdelili 
le zavarovancem ali ga pre
nesli v naslednje leto. Ob tem 
navajamo, da je  Vzajemna 
lani od zavarovancev pobra
la okoli 48 m ilijard tolarjev. 
To je  zaradi lažje primerjave 
prib ližno toliko denarja, kot 
ga je lani bilo na voljo za grad
njo avtocest v Sloveniji.

NOVI POTNI LISTI
Mesec avgust je pretežno 

počitniški in turistični; veči
na Slovencev bo vsaj nekaj dni 
na poč itn icah . N a jbo lj jih  
privlačujejo hrvaška Istra in 
Dalmacija z otoki. Toda na
povedi za letošnjo turistično 
sezono v Sloveniji so slabe. 
Sezona naj bi bila slabša od 
lanske, razen če se ne bo v tem 
mesecu, avgustu, občutno 
povečalo število gostov. Še 
najbolj zadovoljni so v zdra
v ilišč ih , ki so kot zm erom  
dobro obiskana.

Stari potni listi, ki so Slo
vence spremljali vse od osa
mosvojitve države, so v po
nedeljek, 5. avgusta, prene
hali veljati. Le hrvaški obmej
ni organi jih  bodo upoštevali 
do 31. oktobra tega leta. Prej
šnje potne liste so zamenjali 
novi potovalni dokumenti s 
platnicam i temno rdeče bar
ve, ki po obliki in po zaščitnih 
elementih ustrezajo zahte
vam EU. Za nov potni lis t je  
doslej zaprosilo  in ga tud i 
dobilo  okoli 700 tisoč držav
ljanov. M nogi pa se ga bodo 
odrekli, saj osebna izkaznica 
zadošča za potovanje v vse 
sosednje države (Ita lijo, Av
s trijo , Madžarsko in H rva
ško), Švico, Francijo in Li- 
chtenstein, med tu ris tično  
sezono pa tudi v Črno goro. 
Zdaj je  še okoli 1.390.000 
ljudi brez potnega lista, pri
bližno 650 tisoč upravičen
cev pa nima osebne izkazni
ce. Kar okoli 40 tisoč držav
ljanov pa nima nobenega o- 
sebnega dokumenta, kar po
meni, da so v prekršku. Novi 
potni listi so dražji od prej
šnjih. Po novem je treba za 
potni list z 32 stranmi odšteti 
6.000 tolarjev (prej 5.300), za 
tistega z 48 stranmi pa 6.500 
tolarjev (prej 5.800). Za mno
ge gre za velik izdatek in zato 
so se novemu potnemu listu 
vsaj za zdaj odrekli.

BILO JE PRVO V SLOVENIJI

PETDESET LET TURISTIČNEGA  
DRUŠTVA V NOVI GORICI

Pobudniki in prvi funkcio
narji novega društva so bili dr. 
Franc Marušič, dr. Ciril Žižek 
'n Ludvik Gabrijelčič, ki so bili 
znani po svoji požrtvovalno
sti in prizadevanjih za razvoj 
Solkana in Nove Gorice, a so 
zal že pokojni.

Ob 50-letnici ustanovitve 
Je upravni odbor turističnega 
društva izdal obsežno bro
šuro, v kateri sta opisana na
predek turistične dejavnosti v 
omenjenem obdobju, pa tudi 
Pojasnjena nadaljnja usmeri
tev turizma. O tem so objavi
li svoja razm išljanja župan 
Testne občine Nova Gorica 
Č rtom ir Špacapan, sedanji 
Predsednik turističnega dru
štva G orazd M a ffi, ta jn ik  
društva Rajmund Kolenc in

Po virih in podatkih, ki so na voljo, je bilo prvo Turi
stično društvo v Sloveniji ustanovljeno v Novi Gorici. To 
se je zgodilo 24. avgusta leta 1952 v takratni kinodvora
ni v Solkanu.

drugi strokovnjaki ozirom a 
ljubite lji turizma. Župan Čr
tom ir Špacapan v uvodniku 
poudarja, "da ima Mestna 
občina Nova Gorica kot ob
mejno območje velike mož
nosti za razvoj turizma, ki že 
sedaj predstavlja pomembno 
gospodarsko panogo, saj se 
s turizmom ukvarja 38 pod
jetij in 90 samostojnih podjet
nikov. Glede na velike razvoj
ne možnosti so v občini v letu 
2001 izdela li S trategijo za 
razvoj turizma v prihodnje". 
Predsednik društva Gorazd 
M affi je tudi zapisal, "da tu

rizem prispeva k ekonomski 
učinkovitosti območja in po
staja tržna kategorija. Zato je 
včasih težko razumeti, da pri 
doseženem rezultatu turistič
ne ponudbe društva niso ude
ležena in svojo de javnost 
opravljajo v neprimernih raz
merah. To pa za Turistično 
društvo v Novi Gorici skoraj 
ne velja, saj smo z delom 
naših predhodnikov, in tudi 
nas samih, ustvarili take po
goje, da smo s pomočjo me
stne občine pri našem delu 
dokaj samostojni in neodvi
sni". Posamezne dogodke v 
petdesetletni zgodovini Turi

stičnega društva je podrobno 
opisal in obrazložil Rajmund 
Kolenc. V drugem prispevku, 
ko je opisal razvoj in značil
nosti Nove Gorice, je tajnik 
Turističnega društva opozoril, 
"da je mesto zasnovano kot 
park, s številnimi nasadi vrt
nic in redkih dreves. Nova 
Gorica je sicer znano kot me
sto cvetja, toda ne smemo 
pozabiti, da je naše mesto 
leta 1972 imelo posajenih kar 
6.200 teh cvetlic, sedaj pa jih 
ima le še okoli 4.500".

V brošuri, ki so jo  izdali ob 
petdesetletnici ustanovitve 
turističnega društva v Novi 
G orici, je  navedenih veliko 
podatkov o uspešnem raz
voju turistične dejavnosti. Ob 
izvirni barvni fotografiji Sve
te Gore je zapisano, "da to 
Marijino svetišče in božjo pot 
obišče vsako leto do 120 ti
soč ljudi".
— —  M .

R A ZO Č A R A N I IN  
O G O RČENI

Predstavniki krajevnih skup
nosti Volčja draga, Renče in 
Vogrsko, so na časnikarski kon
ferenci 31. julija poudarili, da 
so razočarani in ogorčeni, ker 
sta Ustavno sodišče in Držav
ni zbor zavrnila njihovo pobu
do za ustanovitev občine Ren- 
če-Vogrsko. Po njihovem mne
nju izpolnjujejo vse pogoje, ki 
jih za oblikovanje novih občin 
določajo Ustava in zakoni. U- 
stavno sodišče naj bi pri obrav
navi zahteve o novi občini do
kazalo, "da je le podaljšek ob
lasti, ker da upošteva stališča 
političnih strank, zlasti LDS in 
ZLSD", kot je na časnikarski 
konferenci v kulturnem domu 
v Bukovici dejal Boris Pregelj, 
predsednik krajevne skupnosti

Renče. Med politiki, ki naj bi 
bili najbolj krivi in odgovorni, 
da pobuda za ustanovitev ob
čine Renče-Vogrsko ni bila ure
sničena, je Boris Pregelj pose
bej omenil Boruta Pahorja, pred
sednika parlamenta, sicer do
mačina iz Šempetra pri Gorici.

Predstavniki treh krajevnih 
skupnosti so v pogovoru s ča
snikarji zatrdili, da si bodo, 
kljub temu da pobuda ni uspe
la, tudi v prihodnje prizadevali 
za ustanovitev občine Renče- 
Vogrsko. Že čez nekaj dni bo
do ustavnemu sodišču poslali 
novo pobudo za ustanovitev 
občine, če bo potrebno pa bo
do primer tudi internacionali
zirali.

' M .

ZAVZETOST ZD R AVN IKO V IZ NOVE GORICE

Z A  K A K O V O S T  
ŽIVLJENJA

Predstavniki Zdravstvenega 
doma v Novi Gorici, pod vod
stvom direktorja dr. Mihaela 
Demšarja in splošne zdravstve
ne službe v Novi Gorici, raz
pravljajo in odločajo o skupnih 
pobudah za zdravo oz. kako
vostno življenje v obeh sose
dnjih in obmejnih mestih. Pri 
tem je zelo dejaven tudi zdrav
nik specialist dr. Bernard Špa
capan iz Gorice. Med pobuda
mi je tudi tista o zdravstvenih 
pregledih osebja v zdravstve
nih ambulantah, ustanovah in 
v bolnišnicah, da bi ugotovili 
in skupaj preučili zdravstveno

stanje oseb, ki delajo v zdrav
stvu. Postopno bi preglede, la
boratorijske analize in druge 
preiskave razširili tudi med pre
bivalce Nove Gorice in Gorice, 
da bi ugotovili njihovo zdrav
stveno stanje in s tem tudi ka
kovost njihovega življenja.

V okviru omenjenih pobud 
za zdravo oz. kakovostno življe
nje v obeh mestih, razmišljajo 
tudi o restavraciji z zdravo pre
hrano, predvsem tisto, ki izhaja 
iz t.i. sredozemske (mediteran
ske) kuhinje. Morda jo bodo 
kmalu odprli v Novi Gorici.
— —  M .

NOVOSTI Z N O V O G O R IŠ K IM  GLEDALIŠČEM

PDG BO PREŠLO OD 
OBČINE NA DRŽAVO
Morda se bo v kratkem do

končno odmotal zamotan f i
nančni klobčič, ki je bil vzrok 
večkra tn ih  "k re g a n j" med 
mestno občino Nova Gorica 
in centralno državno upravo 
Slovenije glede financiranja 
osrednje prim orske gleda
liške hiše, Primorskega dram
skega gledališča. Slovenija bo 
namreč sprejela vse finančne 
obveznosti PDG, pod pogo
jem, da bo postala lastnica 
vseh nepremičnin, ki jih  upo
rablja gledališče. V novogori
ški občinski upravi so ta po
goj že sprejeli, morajo pa o 
njem razpravljati oz. ga potr
d iti še v ostalih občinah usta
noviteljicah na območju nek
danje novogoriške občine. Dr
žava bo torej poskrbela za fi
nančno stran le pod pogojem, 
da se Nova Gorica in omenje
ne občine odpovejo ustano
viteljskim in lastninskim pra
vicam nepremičnin PDG, t.j. 
centralne gledališke stavbe z 
rotundo, razen poslovnih pro
storov v lasti zasebnikov, pri
padajočega zemljišča, dveh 
stanovanj v Novi Gorici ter 
skladišča in štirih stanovanj v

Solkanu (Vila Lenassi), vključ
no z zemljiščem. Galerijo v ro
tundi bo država dala novogo
riški občini v brezplačni na
jem. Za kritje stroškov gale
rijskih dejavnosti pa bo mo
rala poskrbeti občina sama.

Večino stroškov pri gradnji 
gledališča je namreč krila dr
žava, občina le manjši del, če
prav je bila nato vpisana kot 
lastnica stavb.

Mestna občina Nova Go
rica se z ministrstvom za kul
turo pogaja tudi za amfitea
ter, ki naj bi ga začeli graditi 
prihodnje leto; zanj bi denar 
prispevala občina, za uredi
tev prostora za mali oder pa 
bi poskrbela država.

Finančni problemi naj bi se 
tako za PDG rešili, vendar bo 
morala "Ljubljana" res očetov
sko skrbeti za primorsko gleda
liško hišo in ji odmerjati pravi
čno mero prispevkov, ki bodo 
zagotavljali nemoten, pred
vsem pa kakovosten potek gle
dališke sezone in drugih po
nudb, ki jih vsako leto uresniču
je Primorsko dramsko gleda
lišče.

' IK
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S O D O B N A  VEG ETAR IJAN SKA K U H IN JA  IN  
D O BR O TE IZ  V O K A

ZA OKUSNO, 
SODOBNO, ZDRAVO 

PREHRANO
Vse bolj se tudi pri nas uve

ljavlja prepričanje, da je po
trebno živeti zdravo in seveda 
se vse začne pri zdravem nači
nu življenja, ne nazadnje tudi 
pri zdravi prehrani.

Prav gotovo bo zato zanimi
vo vzeti v roke dve knjigi, pra
vzaprav kuharska priročnika, ki 
ju je pred kratkim izdala Založ
ba Mladinska knjiga. Predvsem 
zato, ker gre za nevsakdanji 
kuharski knjigi in predvsem za
to, ker gre za sodobna kuhar
ska pripomočka, pravzaprav 
knjigi z nasveti, kako bolj zdra
vo živimo. Nobena skrivnost 
namreč ni, da je vegetarijanska 
prehrana in sočna, sveže pri
pravljena hrana iz zelenjav in 
sadja veliko bolj zdrava kot pa 
klasično pripravljena hrana, ki 
vsebuje veliko maščob in me
sa, vsega tistega, kar lahko ško
duje organizmu. Sami sicer ni
smo privrženci t.i. "totalitari
stičnih kuharskih šol", kakor bi 
lahko poimenovali nekatere 
preveč zavzete zagovornike ve
getarijanstva, ampak smo mne
nja, da je še najboljša pot tista, 
o kateri so stari Latinci rekli: 
"Via media, via aurea!", sred-

‘& t

nja pot je zlata pot. Prav zato 
pa je dobro pogledati tudi to, 
česa vse se ne da skuhati samo 
z zelenjavami in vsem tistim 
sočivjem, ki ne potrebuje za 
okusno jed tudi živalske ma
ščobe in seveda ne mesa.

Sodobna vegetarijanska ku
hinja je velik priročnik, boga
to ilustriran in sodoben, ki ga 
je napisal Nicola Graimes, v 
slovenščino sta ga prevedli Ma
rija Brezigar in Nada Pantič Sta
rič, medtem ko je priročnik ob
likovala in ga grafično uredila 
Petra Korenjak. Urednica zbir
ke, v kateri je pri Mladinski knji
gi Sodobna vegetarijanska ku
hinja izšla, je Breda Konte. Knji
go so natisnili v Nemčiji; slikov
no je zelo bogata, saj so vse 
jedi, predvsem pa sestavine je
di, pretežno zelenjava, pred
stavljene v barvnih fotogra
fijah. Če bi skušali preprosto 
povedati, za kaj pri vegetarijan
ski kuhinji sploh gre, bi lahko 
zapisali, da je to kuhinja s pol
novrednimi živili, ki so že po de
finiciji živila, ki jim  ne dodaja
mo in ne odvzemamo ničesar.

Sodobna vegetarijanska ku
hinja, za katero v izvirnem, an
gleškem naslovu zvemo, da je 
to največja vegetarijanska ku
hinja doslej, je "izčrpen vodnik 
po polnovrednih sestavinah 
vegetarijanske prehrane z več 
kot 300 tradicionalnimi in izvir
nimi recepti z vsega sveta", kot 
piše na hrbtni strani knjige. 
Kuharski priročnik je razdeljen

na več poglavij, v katerih bo 
bralec sam našel jed, ki mu bo 
pri pripravi vegetarijanskih ob
rokov najbolj ustrezala, saj je 
avtor v priročnik zbral navodi
la za pripravo zajtrkov, za juhe, 
poceni in hitro pripravljene ob
roke, za začetne jedi, kot tudi 
jedi za posebne priložnosti, za 
zelo zdrave solate, sladice, ko
lače in pecivo in še kaj se bo 
našlo. Prav tako bo lahko vsak
do v priročniku za pripravo o- 
kusnih vegetarijanskih jedi na
šel navodila za nabavo vseh 
vrst sadja, semen, žit, zelenjav, 
riža, stročnic, mlečnih izdel
kov, vseh sestavin torej, na ka
terih temelji vsaka vegetarijan
ska kuhinja. V knjigi so seveda 
navedene tudi hranilne vred
nosti posameznih sestavin in 
jedi, kot so tu tudi nasveti za 
hrambo živil in za uravnoteže
no ter seveda zdravo prehrano, 
ki krepi vitalnost, zdravo poču
tje in zdrav videz človeka. Pri
ročnik zaključuje stvarno kaza
lo, ki bo v hitro pomoč vsako
mur, tudi tistim, ki sicer ne pri
segajo na vegetarijansko hra
no, a se dobremu v življenju ne 
odrekajo. Sodobna vegetarijan

ska kuhinja 
je priročnik 
za naš čas 
in še pose
bej za raz
viti zahod- 
bi svet, ki je 
iz t.i. "hitre 
hrane"- a- 
meriškega 
"fast food" 
naredil se
bi medve
djo uslugo, 
saj se h ra 
nim o sla
bo, z od

večnimi maščobami, s pre
večkrat prevelikimi odmerki 
mesa. Zato naj vas ne čudi, če 
je knjiga na Slovenskem že 
postala uspešnica.

Prav gotovo bo vedno na
smejani orientalski kuhar Ken 
Hom, ki ga poznamo z ekranov 
slovenske televizije, požel veli
ko uspeha s svojo knjigo Do
brote iz voka. Njegove recepte 
in navodila je v slovenski jezik 
prevedla Nada Pantič Starič, ob
likovala je knjigo Petra Kore
njak, uredila Tatjana Žener, 
tehnično pa jo je uredila Metka 
Juvančič. Prav je, da tistim, ki 
vedo, kaj je vok, povemo, da je 
to neke vrste ponev orientalske
ga izvora, v katerem se lahko 
na preprost in predvsem pa hi
ter način kuhajo zelenjava in 
vse druge jedi, ki med kuho oh
ranijo veliko hranilno vrednost 
in tudi prvinski okus. Knjiga je 
jasno napisana, vsebuje pre
prosta in razumljiva navodila za 
pripravo več kot 150 klasičnih 
in izvirnih vzhodnjaških jedi, pe
ster izbor vegetarijanskih recep
tov, kot tudi splošna navodila 
za kuhanje v voku. Vok je ki
tajskega izvora, saj ga Kitajci 
uporabljajo že več kot 2 tisoč let, 
pri nas pa smo ga nekateri ku
pili šele pred kratkim in po pr
vih poizkusih navadno neverno 

| več, kaj bi z njim počeli. Ken 
Hom vam bo pomagal, da bo- 

( ste z vokom v nekaj minutah 
pripravili zdrav in okusen obrok. 
 ..........  JUP

S S L A D O L E D O M  P O V E ZA N I E K O N O M S K I INTERESI

SLADK/TPOLETNA
SKUŠNJAVA

MARA PETAROS

V poletnih mesecih se moč
no poveča povpraševanje po 
sladoledih vseh vrst in okusov. 
Približno 50% potrošnikov v 
Italiji ima raje sveže pripravljen 
sladoled, ki ga dobiš v sladole- 
darni, saj menijo, da je ta sla
doled bolj kakovosten. Ta od
stotek se še bolj veča med žen
skami in mladimi do 25 let. 
Marsikateri italijanski potroš
nik se v poletnih mesecih od
loči, da bo s kupo sladoleda na
domestil enega od treh glav
nih obrokov. Izračunali so, da 
znaša obseg prodaj sladole- 
darn, ki prodajajo sveže pri
pravljen sladoled, 3,2 milijarde 
evrov. V Italiji pojemo približ
no 330.000 ton sladoleda, ki 
jih  pripravi 32.000 sladole- 
darn, v katerih je zaposlenih 
več kot 100.000 uslužbencev. 
Obrtniške sladoledarne proiz
vedejo približno 56% vsega 
sladoleda, ki se prodaja v Ita
liji. V povprečju poje italijan
ski potrošnik 12 kg sladoleda 
letno, s čimer se ita lijanski 
potrošnik uvršča nekam na rep 
lestvice po porabi sladoleda

letno. V marsikateri evropski 
državi porabijo letno tudi pre
ko 20 kg sladoleda na prebival
ca. Največ sladoleda pojejo v 
severozahodni Italiji (31% ce
lotne proizvodnje), sledimo 
prebivalci severovzhodne Ita
lije (26%), v srednji Italiji pojejo

21% celotne italijanske proiz
vodnje, na jugu Italije pa samo 
21% celotne proizvodnje. V 
zadnjih letih pa se ni samo po
večalo povpraševanje po obrt
niškem sladoledu, pač pa tudi 
ponudba okusov. Poleg zelo 
tradicionalnih okusov lahko v

marsikateri sladoledarni dobi
mo sladoled z okusom koren
čka, bučk, parmezana, radiča, 
vina, jurčkov in še marsičesa. 
Neka sladoledarna v Padovi 
npr. ponuja svojim gostom 
dnevno 273 različnih okusov 
sladoleda. Analiza, ki so jo v 
teh dneh izvedli pri združenju 
obrtnikov, saj je proizvodnja 
dobrega sladoleda zelo po
membna obrt, se nanaša tudi 
na okuse italijanskih potroš
nikov: največje povpraševanje 
je še vedno po zelo tradicional
nih okusih, kot so vanilija, čo
kolada, lešnik in jagoda.

Ker so z dobrim sladoledom 
povezani tudi precejšnji eko
nomski interesi, se združenje 
obrtnikov Confartigianato za
vzema za pridobitev posebne
ga evropskega znaka STG, ki 
jamči kakovost proizvoda. Ta 
znak jamči, da so bile za izde
lavo sladoleda uporabljene sa
mo surovine prve kakovosti. Is
točasno pa se zavzema, da bi 
postavili neka vsesplošna pra
vila proizvodnje, kar bi še bolj 
povečalo kvaliteto italijanske
ga sladoleda. Po mnenju pred
stavnikov združenja obrtnikov 
pa bi bilo potrebno uvesti za 
vse tiste, ki bi radi začeli s tako 
dejavnostjo, strokovni izpit ali 
obvezno nekajletno prakso, saj 
je to poklic, ki se ga ne moreš 
naučiti iz knjige, pač pa samo 
s prakso.

SLOVENIJA

POLITEHNIKA RAZVIJA RAZISKO VALNO IN PEDAGOŠKO DEJAVNOST

PRI OTLICI TEMELJNI KAMEN CENTRA 
ZA RAZISKAVE OZRAČJA

V kraju, imenovanem Sibi
rija pri O tlic i, ob robu Trnov
skega gozda, so 25. julija slo
vesno položili kamen Centra 
za raziskavo ozračja oz. at
mosfere, ki bo deloval v okvi
ru visokošolske znanstvene in 
izobraževalne ustanove Poli
tehnika v Novi Gorici. Zem
ljišče v skupni izmeri 3.600 
m 2 je  P o litehn ik i darovala 
občina Ajdovščina.

Omenjeni center bo v za
četku vključeval observatorij

in tako imenovane naprave 
LIDAR (Light Detection and 
Ranging). Naprave bodo o- 
mogočile sprejem podatkov 
o stanju ozračja do razdalje 
60 km.

Docent dr. Marko Zavrta
nik iz Politehnike je pomen 
Centra za raziskave ozračja 
utemeljil s spoznanji razisko
valcev na področjih fizike, ke
mije, klimatologije in ekolo
g ije , ki so prob lem  em isij 
odpadnih snovi v okolje po

stavili v povsem drugačno 
luč. Dokazano je namreč, da 
je potrebno vpliv kemičnih 
snovi, ki v ozračje prihajajo 
zarad i raz ličn ih  č loveških 
dejavnosti, obravnavati mno
go bolj celovito, kot je  bilo 
dosle j v navadi. N ekatere 
med njim i namreč preko zap
letenih kem ijsko fiz ika ln ih  
povratnih vezav povzročajo 
učinek, ki ga poznamo pod 
imenom globalno segreva
nje.

Kljub intenzivnim  napo
rom raziskovalnih skupin iz 
vsega sveta znanost še ni spo
sobna zanesljivo predvideti 
poteka segrevanja n iti napo
vedati učinka na g lobalno 
ozračje. Politehnikin Center 
za raziskave ozračja v Sibiriji 
pri O tlic i bo služil za preuče
vanje nadaljnjih procesov na 
omenjenih področjih in s tem 
bo prispeval tudi k razvoju 
slovenske znanosti.

Objekt z najmodernejšimi 
napravami in aparati že gra
d ijo , končan bo do konca 
tega leta, stroški gradnje in 
opreme pa bodo znašali ok
rog štirideset m ilijonov to 
larjev.

' M.

SLOVENIJA CESTE TEHNIKA

USPEŠNO TUDI 
V TUJINI

Slovenija ceste tehn ika  
(SCT), ki je največje gradbe
no podjetje v državi, je uspe
šno tudi pri pridobivanju na
ročil oz. del v tu jin i. Za veliko 
trgovsko središče, ki ga bodo 
naslednje leto odprli v Tržiču,

je omenjeno podjetje projek
tiralo, izdelalo, pripeljalo in 
montiralo celotno armirano 
betonsko konstrukcijo. Dele 
za konstrukcijo so izdelali v 
Industriji betonskih konstruk
cij v Stožicah in Črnučah pri

Ljubljani. Montažni elementi 
vsebujejo 560 ton armature, 
160 ton jeklenih pramenov in 
6.040 kubičnih metrov spe
cialnega betona B45.

Pri gradnji novega špedi- 
cijskega skladišča v carinski 
luki v Trstu pa SCT uspešno 
sodeluje z italijanskim pod
jetjem Pacorini. Za to gradnjo 
v Indus triji betonskih kon
strukcij v Črnučah pri Ljublja
ni izdelujejo zahtevne armi
rano betonske montažne ste
bre, dolge 22,5 metra, sestav
ljene iz dveh delov. Skupno 
jih  bodo naredili 71 in jih  tudi 
p re p e lja li na g radb išče  v 
tržaški luki. Montaža naj bi 
bila končana ob koncu leto
šnjega avgusta. Vrednost del 
bo znašala 470 tisoč evrov ter 
še 165 tisoč evrov za 3.200 m2 
fasadnih elementov, name
njenih za spodnji del 2,65 
metra visoke in 1.800 metrov 
dolge fasade novega špedi- 
cijskega skladišča v tržaškem 
pristanišču.

M.

RAHEL PORAST ŠTEVILA 
PREBIVALCEV SLOVENIJE

Državni statistični urad je ob
javil nove podatke o gibanju šte
vila prebivalcev Slovenije, ki so 
jih zbrale službe notranjega mi
nistrstva. Po teh podatkih se je 
število prebivalcev Slovenije tu
di v prvih treh mesecih tega leta 
rahlo povečalo. Ob koncu mar
ca je v Sloveniji živelo skupaj 
1.994.793 ljudi. Od tega števi
la je bilo 975.532 moških in 
1.019.261 žensk. Skupno števi
lo je bilo za 767 večje od tistega 
ob koncu lanskega leta. Od kon
ca meseca marca lani pa do 
konca marca v tem letu pa se 
je število prebivalcev Slovenije 
povečalo za 4.053 oseb. Iz sta
tistike tudi izhaja, da je v prvih 
treh mesecih letošnjega leta 
186 oseb dob ilo  slovensko
državljanstvo. Politologi in de
mografi ugotavljajo, da se je 
število kandidatov, ki bi radi 
dobili slovensko državljanstvo, 
zelo povečalo. V glavnem so to 
ljudje, ki že prebivajo v državi, 
a bi si radi dokončno uredil' 
državljanski status, m
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NA POMOČ, NOGOMET 
UMIRA! (2)

ANDREJ ČERNIČ

Prejšnjo soboto seje v sonč
nem sistemu italijanskega no
gometa u trn ila  ena izmed 
najsvetlejših (in nekdaj najbo
gatejših) zvezd: Cecchi Go- 
rijeva Fiorentina je sedaj le del 
■talijanske nogometne zgodo- 
vine. Kljub temu da je treba 
razloge propada florentinske
ga društva iskati predvsem v 
upraviteljski nesposobnosti 
predsednika Cecchi Gorija, 
primer Fiorentina jasno kaže 
na slabo zdravstveno stanje 
nogometnega sistema. Nogo
metna društva so v hudi f i
nančni stiski: to se še kako od
raža v letošnji poletni kupopro
dajni borzi. Slednja je namreč 
za društva s finančnega vidika 
zelo hudo breme. Predsedniki 
društev letos močno stiskajo 
pas, nobena italijanska ekipa si 
se ni privoščila pomembnejše 
okrepitve. Izjemo predstavlja 
Milan, ki si je zagotovil Rival- 
da (na sliki, ko podpisuje). Kljub 
temu pa blagajna črno-rdečih 
zaradi nakupa brazilskega asa 
ne bo revnejša niti za evro, ker 
je Rivalda Barcelona, njegova 
bivša ekipa, predčasno odslo
vila. Zaradi tega ji Berlusco
nijevo moštvo ni bilo dolžno 
odšteti nikakršne odškodnine.

Iz tega bi lahko sklenili, da 
so se italijanska društva letos 
odločila za varčevalno politiko, 
saj kljub temu da je že napočil 
avgust, ni na obzorju italijan
skih društev nobenega od
mevnejšega nakupa ali troše
nja bajnih cen. Zakaj pa se no
gometne ekipe niso prej zave
dale bližajoče se krize?

Televizijske hiše se upirajo
Nogometni klubi se že ne

kaj sezon ubadajo z negativ
nim predznakom v poslovnem 
obračunu ob sklepu sezone. 
Primanjkljaj ni bil nikoli preti
pan: leta 1998 je znašal 37 mi
lijonov evrov, leta 1999 11 mi
lijonov evrov. Sezono 1999/ 
2000 so društva A-lige zaključi
la celo z dobičkom (35 m ilijo
nov evrov). Prvi očitnejši korak 
nazaj je bil storjen v sezoni 
2000/2001. Primanjkljaj je ju 
nija 2001 znašal 133 milijonov

evrov. Izdatki so se v sezoni, ki 
se je zaključila junija letošnje
ga leta, še dodatno povečali. 
Ce se omejimo samo na plače 
nogometašev, ugotovimo, da 
so slednji svoje predsednike 
stali 660 milijonov evrov leta 
2000,870 milijonov evrov leta 
2001, leta 2002 pa 890 m ilijo
nov evrov.

Doslej so iz leta v leto, če
prav v manjši meri kot izdatki, 
rastli tudi prihodki. Leta 1998 
so znašali 650 milijonov evrov, 
leta 1999 713 milijonov evrov, 
leta 2000 1.060 m ilijonov  
evrov, leta 2001 1.150 m ilijo
nov evrov. Zveza nogometnih 
klubov Lega calcio je zaskrb
ljena, da se bo dosedanja 
težnja rasti prihodkov kmalu 
ustavila. Ob stalni rasti izdat
kov bi bilo za italijanski nogo
met to usodno. Strah pred
stavnikov zveze Lega calcio je 
utemeljen.

V odstotkih največji delež 
prihodkov nogometnih klubov 
predstavljajo pogodbe za pre
nos tekem s televizijskimi hi
šami, predvsem Stream in Te- 
lepiu, ki v živo prenašata vse 
tekme italijanske A-lige. Cena 
pravic televizijskega prenosa 
italijanskega nogometnega 
prvenstva je v zadnjih sezonah 
skokovito narasla. Leta 1999 so

nogometni klubi od televizij
skih hiš iztržili 248 milijonov 
evrov, leta 2000 595 milijonov 
evrov, leta 2001 618 milijonov 
evrov. Ta znesek predstavlja 
53% delež vseh prihodkov, ki 
so jih nogometni klubi zabe
ležili lani. Naraščanje cen po
staja za televizijske hiše preve
liko breme. Predstavniki Tele- 
piu' in Stream skušajo pri Ad
rianu Gallianiju, predsedniku 
zveze Lega calcio, doseči zni
žanje cen predvsem za prenos 
tekem manjših oz. manj boga
tih klubov. Predsedniki teh 
društev pod vodstvom Gina 
Corionija (prvega moža Bre
scie) so se odločili, da se ne 
bodo kar tako vdali medijskim 
mogotcem in pravic za prenos 
svojih ekip niso še prodali no
beni televizijski hiši. Poleg tega 
so zagrozili, da bodo, če ne bo 
dosežen "pravičen" kompro
mis, povzročili enomesečno 
zakasnitev začetka prvenstva. 
Tako so spravili v škripce tudi 
Gallianija, saj bi tak ukrep pri
zadel blagajne vseh društev. 
Prepotrebni denar televizijskih 
hiš bi bil namreč društvom 
nakazan kasneje od predvide
nega, dolgoročnejše negativ
ne posledice pa bi nastale za
radi zmanjšanja dohodkov, ki 
jih  zagotavlja jo pogodbe s

sponzorji. Društva bi namreč 
zaradi manjše televizijske vid
ljivosti postala za oglaševalce 
manj zanimiva.

Brez oglaševalcev ne gre
Sponzorstvo in oglaševanje 

po podatkih italijanske revije II 
mondo prinaša v blagajne no
gometnih društev nezanemar
ljiv delež (18%) vseh prihodkov. 
Osebki, zanimivi za oglaševal
ce, se morajo ponašati vsaj z 
dvema lastnostima: z vidnostjo 
in uspešnostjo.

Italijanski nogomet izgublja 
verodostojnost na obeh pod
ročjih. V začetku devetdesetih 
so bila društva z Apeninskega 
polotoka nesporno najmoč
nejša v Evropi in na svetu. Raz
merje moči je sedaj močno 
spremenjeno. Na klubski rav
ni prevladuje danes v Evropi 
Španija (Real Madrid, Barcelo
na, Valencia, Alaves). Iberske
mu polotoku sledita Nemčija 
(Bayern Munchen, Borussia 
Dortmund, Bayer Leverkusen) 
in Anglija (Manchester United 
in Liverpool). Italija se mora za
dovoljiti s četrtim mestom. Ita
lijanske ekipe že dalj časa ne 
dosegajo pomembnejših uspe
hov na mednarodni ravni. Par
ma je kot zadnji predstavnik 
italijankega nogometa osvojil 
pokal UEFA leta 1999, pokal pr
vakov (Champions league) pa 
je v Italijo zadnjič romal dalj
nega leta 1996 (Juventus).

Mednarodna uspešnost je 
neposredno povezana z vidno
stjo. O vidnosti nogometnih 
društev na državni ravni nima 
smisla govoriti. Nogomet v Ita
liji monopolizira medijsko po
krivanje športa. V današnjih 
pogojih tega monopola ne mo
re ogroziti nobena športna pa
noga, pa naj bo nogomet še v 
tako globoki krizi. Nekoliko 
globlje se je treba zamisliti o 
mednarodni vidnosti italijan
skih klubov, ki je v zadnjih se
zonah nedvomno padla. Popu
larnost po svetu si nogometna 
društva lahko priigrajo samo z 
mednarodnimi uspehi: slednji 
prinašajo zanimanje tujega 
tiska in medijev. Navsezadnje 
lahko s poslovnega vidika be
remo te uspehe kot odlično 
promoviranje društva-podjetja 
in dober način pritegovanja 
novih sponzorjev. Pomanjka
nje uspehov se s tega vidika da
nes v italijanskem nogometu 
še kako pozna.
— —  DALJE

KRALJICA ŠPORTOV BLESTI!
V torek, 6. t.m., se je na Ba

varskem pričelo evropsko pr
venstvo v kraljici športov, za kar 
še vedno imamo atletiko. Prvi 
dan tekmovanja je najbolj oz
načeval dež, saj je na tekmoval
ce in gledalce lilo kot iz škafa.

Pa vendar so tu že izjemni re
zultati, med njimi zlato odličje 
za odlično britansko tekačico na 
dolge proge Paulo Radcliffe (na 
sliki), ki je v dežju dobesedno 
pometla s konkurenco in v teku 
na 10.000 m postavila tudi nov 
evropski rekord. Zlato medaljo 
v hoji na 20 km je prejel Španec 
Francisco Fernandez, medtem 
ko je kroglo sunil najbolj daleč 
Ukrajinec Jurij Bilonog.

Ko pišemo te vrstice, so to 
edina tri podeljena odličja. Slo
venski atleti so odlično začeli in 
največje pričakovanje vlada za 
Velenjčanko Jolando Čeplak, ki 
tokrat hoče in tudi more osvojiti 
zlato medaljo v teku na 800 m.

BASEBALL /  POK A L  BREZ MEJA

USPEL TURNIR ALPINE
BREDA SUSIC

Pred kratkim je na baseball- 
skih igriščih ob športnem cen
tru Ervatti pri Proseku mrgolelo 
otrok. V glavnem so to bili dečki 
stari od 8 do 12 let, saj je bil njim 
namenjen baseballski deški tur
nir, ki ga je pripravil openski 
klub Alpina. Turnir za pokal 
"Brez meja" je eden izmed naj
pomembnejših turnirjev za ba- 
seballske klube na evropski rav
ni. Seveda to pomeni, da ima 
turnir mednarodni značaj.

Letos se ga je udeležilo 12 
ekip iz Slovenije, Italije in Hr
vaške. Štiri ekipe so zadnji tre
nutek odpovedale svojo prisot
nost, med temi je bila tudi ena 
češka. Kljub temu pa je turnir 
lepo stekel in dosegel res viso
ko raven: vsak dan so bile na 
sporedu tekme, ki od otrok zah
tevajo poleg fizične agilnosti 
tudi veliko natančnosti, koncen
tracije in taktike. Ta šport je go
tovo najbolj priljubljen v Zdru
ženih državah Amerike, pri nas 
pa se z njim ukvarja bolj malo 
klubov. Sploh pa malo ljudi poz
na pravila igre in njen smisel. 
Da bi nam ponazoril, za kakšno 
vrsto igre gre, jo  je predsednik 
kluba Alpina, Igor Dolenc, pri
merjal s šahom.

V nedeljo, 28. avgusta, seje 
turnir po finalnih tekmah za
ključil. Prvo mesto so si po spo-
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padu z "Gusarji - Pirati" iz Rimi
nija prislužili "Levi - Lyonsi" iz 
Nettuna. Tretje mesto pa so za
sedli dečki iz kluba Ježica pri 
Ljubljani. 190 dečkov se je po 
slovesnem nagrajevanju poslo
vilo.

Openski klub Alpina ima si
cer več vrhunskih ekip. Prva 
moška postava letos nastopa v 
A-1 ligi. Ekipa, ki je igrala v C 
ligi, je ob koncu leta pristala na 
dobrem 9 mestu v svojem kro
gu. Tudi na področju softballa 
(ženska različica baseballa) je 
klub doživel svojevrstno priz
nanje, saj sta bili dve članici Al
pine Tergeste izbrani za držav
ni mladinski reprezentanci ka
detinj in deklet.

V klubu nastopa tudi nekaj 
slovenskih fantov: Matjaž Kod
rič bo igral v klubu Ježica, saj 
študira v Ljubljani, v zameno pa 
bo openski klub dobil okrepitev 
iz Ljubljane. Matija Dolenc je bil 
skupaj z drugim soigralcem v 
posebni selekciji izbran za na
stop v italijanski reprezentanci 
na mednarodnem turnirju v O- 
saki na Japonskem avgusta me
seca.

Kdor bi želel dodatne infor
macije o klubu Alpina, lahko 
obišče lepo urejeno in ažurni- 
rano spletno stran - ki je sicer 
samo v italijanskem jeziku - na 
naslovu www.alpinabaseball.it.

ODPRTO PISMO 
MINISTRU
D im i t r i j u
Ruplu

Spoštovani g. minister!
Z ogorčenostjo opazujemo 

nasilje, ki ga nad našimi rojaki 
v Italiji izvajajo tamkajšnje lo
kalne in državne oblasti, zlasti 
tiste desno usmerjene. Ena zad
njih takih oblik (pravnega) na
silja je tudi imenovanje poseb- 
ni komisarjev v občinah Doli- 
na, Repentabor in Zgonik, ki bi 
paj s svojo prisotnostjo izsilili 
izdajanje tudi enojezičnih iz
kaznic. S tem se v navedenih 
°t>činah zmanjšuje oz. krši ra- 
Ven zaščite, ki je bila zakoliče- 
na s Posebnim statutom lon
donske Spomenice o soglasju 
*1954) ter naknadno s podpi
som in ratifikacijo Osimskega 
sporazuma (1975) postala se
stavni del notranjega prava 
obeh držav.

PREJELI SMO

Sklicevanje avtorjev tega 
nasilnega dejanja na določbe 
novosprejetega globalnega 
zaščitnega zakona, ki naj bi po 
njihovem mnenju javno sank
cionirale to njihovo početje, je 
v pravi posmeh ne samo ita
lijanskemu pravnemu redu, 
ampak tudi samemu zaščit
nemu zakonu, saj ga s tem 
oblasti zlorabljajo za zmanj
ševanje ravni zaščite, ne pa za 
njeno dograjevanje. Zato vas 
pozivamo, da najostreje obso
dite to dejanje in da z vsemi 
razpoložljivimi sredstvi, vključ
no mednarodnimi, zavarujete 
doseženo raven zaščite naših 
rojakov v Italiji.

S spoštovanjem!
Z A  DRUŠTVO ZA NEGOVANJE 
R O D O LJU B N IH  TRADICIJ TICR 

PRIMORSKE: CIRIL PELICON 
IN KARLO KOCJANČIČ 

TER ZA MNENJSKO GIBANJE 
Z A  SLOVENSKO ISTRO: 

M IL A N  GREGORIČ 
IN LUCIJAN PELICON

ODPRTO PISMO
PREDSEDNIKU
MILANU
KUČANU

Spoštovani gospod predsed
nik!

Iz dnevnega tiska smo bili 
seznanjeni, da ste ob priložno
sti zadnjega srečanja s predsed
nikom Italije Ciampijem obrav
navali tudi pobudo, da bi se na 
simbolnih krajih skupaj pokloni
la žrtvam nasilja iz druge svetov
ne vojne ter da bodo vajini so
delavci preučili, katere točke bi 
imele najmočnejše simbolno 
sporočilo. Ob tej priložnosti 
vam želimo posredovati sledeča 
naša stališča. Spodobilo bi se, da 
bi več kot pol stoletja po konča
ni vojni obe državi zmogli, po 
vzoru nemško-češke sprave, za
vezujoče in globlje spravno de
janje, ki bi ga nadgradili na u- 
gotovitve poročila mešane zgo

dovinske komisije, ki sta jo drža
vi s tem namenom tudi oblikova
li. Menimo, da je Slovenija zrela 
za tako spravno dejanje in bi ga 
kazalo predlagati sosednji re
publiki. V kolikor pa bi ugotovi
li, da na italijanski strani za kaj 
takega še niso dozoreli pogoji 
ter bi se potem omejili zgolj na 
poklonitev žrtvam nasilja na po
sameznih simbolnih mestih, 
vas želimo opozoriti na sledeče 
okoliščine. Mislimo, da bi eno 
prvih takih simbolnih mest mo
ral biti tudi spomenik štirim žrt
vam na bazovski gmajni, ven
dar s tem, da Italija pred tem 
tudi de iure razveljavi proces, 
na katerem jih je posebno fa
šistično sodišče obsodilo na 
smrt. Oni so namreč v sodnih 
aktih še vedno evidentirani kot 
teroristi, kljub temu da je itali
janska Republika že davno pro
glasila obsodbe posebnih so
dišč za nične. Enako vas želimo 
opozoriti na nekaj okoliščin ok
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rog spomenika žrtvam fojb, prav 
tako na bazovski gmajni, ki bi 
ga druga stran utegnila predla
gati kot mesto spomina. Po šte
vilnih ugotovitvah iz preteklosti 
naj bi v tem breznu ne bilo no

benih posebnih italijanskih žrtev 
ter je bila postavitev tega spo
menika ter njegova proglasitev 
za nacionalni spomenik politi
čno izsiljena ter žali čustva okoli
škega slovenskega prebivalstva. 
Slednji so namreč že ničkoliko- 
krat predlagali italijanskim obla
stem odprtje brezna in prever
janje njegove vsebine, vendar se 
nihče ni zmenil za to. S tem ne 
želimo zanikati zločinov fojb, 
vendar ne bi smeli dovoliti, da 
bi se s simbolno spravo legitimi
ralo dejanje, ki sloni na nepre
verjenih zgodovinskih dejstvih 
ali celo potvorbah. Taka sprava 
bi ne dosegla svojega učinka, 
ampak bi, nasprotno, izzvala re
volt prizadetih prebivalcev.

ZA DRUŠTVO ZA NEGOVANJE 
R O D O LJU B N IH  TRADICIJ TICR 

PRIMORSKE: CIRIL PELICON 
IN KARLO KOCJANČIČ 

TER ZA MNENJSKO GIBANJE 
ZA SLOVENSKO ISTRO: 

M ILA N  GREGORIČ 
IN  LUCIJAN PELICON
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AKTUALNO

VERSKI ,  P O L I T I Č N I  ALI  K UL T U RN I  SPOPAD?

RELIGIJA PO ENAJSTEM 
SEPTEMBRU 2001

Časopisi prinašajo zanimive 
novice o zasliševanjih, ki se vr
stijo v ameriškem kongresu gle
de krivde, ki naj bi jo  imele ob
veščevalne službe, ker niso pre
prečile napada 11. septembra 
2001.

Ni najvažnejši problem delo 
obveščevalnih služb; mnogo 
važnejši problem je, komu se 
lahko naprti krivda za to de
janje. Ali se je svet znova razde
lil? Analitiki in komentatorji po
gosto povezujejo morebitne 
storilce z njihovo versko pripad
nostjo in tako ves dogodek še 
bolj zapletejo.

Zastavlja se vprašanje: "Kak
šno vlogo ima pri 11. septem
bru 2001 religija?" General Phi- 
lippe Morillon nam izpove svo
je izkustvo, ki ga je doživel v 
Bosni leta 1992. Ta meni, da se 
po padcu komunizma v tej de
želi ni odvijal verski, ampak 
politični in tudi kulturni spopad, 
ki je bil v bistvu spopad identi
tete. Čeprav se danes zelo pou
darja globalizacija, kljub temu 
identiteta še vedno ostaja vred
nota. Današnje populacije se 
prepoznajo prav po identiteti, 
ker hočejo vedeti, kdo so, kaj 
so in po čem se razlikujejo od 
drugih.

General Philippe Morillon 
tudi poudarja važnost medver
skega dialoga, pri katerem se 
uveljavljata univerzalni vredno
ti, to sta spoštovanje človeko
vega življenja in mir na svetu. 
To dvoje pa lahko doseže svet 
samo z ljubeznijo! "Ali se je v

dobi televizije in potrošništva, 
brezposelnosti in vseh oblik 
zavarovanj še potrebno obrača
ti k religiji?" se sprašuje gene
ral. "Nebo, dodaja general, se 
vedno znova vrača na zemljo, 
vpleta v politiko, socialo in med
narodne odnose, istočasno pa 
tudi pretresa njihove načrte". 
Ob tem spoznamo vsaj tri po
membne razsežnosti:
1. Vzpon islama kot politične 
moči je zadnja desetletja moč
no spremenil odnos med reli
gijo in politiko. To se opaža v 
Iranu, Libiji, Afganistanu in še 
kje. Nastala je nova mednarod
na danost, z novimi kriteriji in 
zametki novih nasprotovanj kot 
tudi z gradnjo novih barikad, ki 
bodo tako masivne in trdne, kot 
je bil berlinski zid. O tem se 
lahko prepričamo na severnem 
Irskem, pa tudi v Bosni.
2. V dobi brez splošne etike in 
v času propadlih ideologij se 
religija krepi kot prostor smisla. 
Ta prostor smisla postane člo
veku zadnje zatočišče pred 
družbo in tudi politiko, če ga le
ta zatira.
3. Dnevno smo priče medijske
mu vzbujanju strahu in konflik
tov. Če kaka religija vzbuja 
strah, je ta detonator, saj je prav 
religija človekovemu srcu naj
bližja, zato se z lahkoto uporab
lja za zastraševanje. Neko reli
gijsko stanje ali sporočilo je del 
kulture, ki tudi samo predpisuje 
identiteto nekega naroda in is
točasno določa njegovo poli
tiko. Važno je spoznanje, da v

geopolitičnih vprašanjih niso 
več odločilni samo gospodarski 
ali vojaški, ampak tudi kulturni 
in verski dejavniki.

Ob koncu hladne vojne je na 
svetu zavladala neka multipo- 
larnost, ki je pod okriljem ame
riške nadvlade. V religiozne 
spore se vedno bolj vmešavajo 
nacionalna in kulturna naspro
tja, pri katerih ima religija ved
no večji pomen. Zato se religija 
mora upoštevati kot poseben 
dejavnik v politični analizi pa 
tudi kot prvina geopolitične 
konstelacije. Religija si prizade
va za mir samo tedaj, ko vred
noti in spoštuje človekove pravi
ce. Postaja pa dejavnik vojne, 
ki pozablja na svoj izvor (ali iz
vore), zanika svobodo, zavrača 
razlike in predvsem išče oblast.

Religije ne govorijo samo o 
človekovem odnosu do Boga ali 
onstrastvu, temveč urejajo tudi 
odnose in življenje med ljudmi 
in celo določajo organizacijo 
določenim družbam. Integrali-

stični model religije gospoduje 
političnemu življenju, v sekula- 
riziranem modelu pa politika 
ohranja svojo avtonomijo, ne 
da bi posegala na versko po
dročje in ne da bi bila od njega 
odvisna.

Ko se neko ljudstvo (narod, 
pleme) želi uveljaviti, mora naj
prej imeti svojo avtonomijo in 
neodvisnost. Tako se oblikuje 
narodna identiteta z izvorom 
dostojanstva naroda in posa
meznika na temelju svobode in 
kolektivne odgovornosti.

Religije ostajajo del nekega 
ljudstva ali naroda. Obenem 
ostajajo eden od činiteljev pri
padnosti ali eno od gibal indi
vidualnega in kolektivnega živ
ljenja. "Nacije ne konstituirajo 
samo pravni državni sistem, 
ozemlje ali vlada, ampak pred
vsem ljudstvo, ki si deli določe
ne vrednote, dediščino, rodove, 
jezik in velikokrat tudi vero," 
meni general Morillon.
  AK

DUHOVNI
KROG

Kotje pozornejšemu 
bralcu bilo že tedaj jasno, 
so med tedanjimi 
uredniki in sodelavci 
obstajale razlike, ki pa 
vendar niso bile ovira za 
sodelovanje pri skupnem 
projektu. Ob 20-letnici 
revije pa so se javnosti 
razkrile razlike, ki danes 
menda ne dovoljujejo več 
objavljanja vsem v reviji.
Če poenostavim, gre za 
razlike med Hribarjevima 
na eni strani in vami ter 
Jančarjem, Šeligom, 
Urbančičem, Snojem in 
morda še kom na drugi. 
Tudi v javnosti pa je 
znano, da razlike občasno 
blažite vi.
Razlike med nami tako v na

zorskem kot v estetskem pogle
du obstajajo že vseskozi. To je 
neogibno, saj je revija živ orga
nizem in nikoli ni bila kakršen
koli monolit istomišljenikov, am
pak notranje razgibana tvorba 
različno mislečih, ki interesno 
sodelujejo, zato tudi ni prihaja
lo do medsebojnih blokad ali de
litev na ene in druge, čeprav 
Spomenka Hribar v svojem jubi
lejnem prispevku v že omenjeni 
zadnji številki Ampaka, kjer go
vori tudi o vzroku za Hribarjev 
izstop iz uredništva Nove revije, 
zatrjuje, da se dogaja tudi to.

Dejstvo pa je, da Hribar še 
naprej s svojimi filozofskimi spi
si sodeluje v reviji, v Ampaku pa 
je objavil tudi jubilejni prispevek 
ob 70-letnici Jožeta Pučnika, ki 
je, kot navaja v svoji izstopni iz
javi, povzročil, da se je umaknil 
iz uredništva.

Kar pa je zame najpomemb
nejše, je to, da imam kot glavni 
urednik Nove revije in tudi same 
založbe Nova revija pred očmi 
celoto, v kateri je mesečnik njen 
sestavni del in bo prav zaradi te
ga treba v prihodnje konstelativ- 
no še bolj izostriti koncept revi
je in ga prilagoditi novim pogo
jem ter ji dodeliti tisto kulturno 
vlogo, ki se je z nastopom Am
paka - ta izhaja že dve leti - moč
no spremenila; še posebej pa v 
primerjavi s položajem, ki ga je 
imela v bivšem režimu kot opo- 
zicionalna oziroma disidentska 
revija.

Z drugimi besedami rečeno: 
Nova revija se bo morala z vso 
razpoložljivo duhovno energijo 
posvetiti temu, kar nas kot svet 
postavlja v razpoznavnost spri
čo integracijskih procesov, v ka
terih se brišejo kulturne razlike, 
kar pomeni vitalno sodelovati v 
vsem tistem, kar Evropo edino 
lahko utemeljuje kot raznoliko, 
a vendarle skupno kulturno ob
čestvo.

Pri Novi reviji izhaja tudi 
mesečnik Ampak, ki je  
nastal iz istonaslovne 
priloge revije. Je eno 
redkih opozicijskih glasil 
v Sloveniji, sicer s 
poudarkom na kulturnih 
fenomenih, toda objavlja 
tudi politične čla nke in 
razprave. Kako mesečnik 
kot opozicijsko glasilo 
(lahko) danes 
funkcionira v 
demokratični družbi? 
Težko, kot vsako opozicional- 

no glasilo, ki nima ustreznega fi
nančnega zaledja. Pri tem naj 
posebej poudarim, da Ampak 
ni politično vezan na nobeno 
stranko, pač pa si prizadeva z 
vsemi močmi zagotavljati tisti 
avtonomni položaj, ki pripada

verodostojnemu kritičnemu mi
šljenju. Kot kulturno-politični 
magazin je Ampak, ki v svoji re
dakciji nima niti enega uslužbe- 
nega urednika, pač pa zunanje 
uredniške sodelavce, nedvomno 
zelo pomembna mesečna pub
likacija, saj piše o vseh aktual
nih temah in pojavih, s katerimi 
se v slovenskem tranzicijskem 
času srečujemo na področju kul
ture, politike, gospodarstva, šol
stva in tako naprej. Za moje poj
me je to časopis , ki v svojem 
konceptualnem okviru daleč 
presega običajni žurnalizem, saj 
se loteva obravnave vseh žgo
čih problemov v današnjem slo
venskem dogajanju na ravni, ki 
pripada tvornemu kritičnemu 
premisleku različnih avtorjev in 
osvetljavam, kakršne lahko, zla
sti v intervjujih, prispevajo tudi 
neposredni udeleženci v aktual
nem dogajanju - od predsedni
ka države, vlade, parlamenta, 
ministrov, bančnikov, predsed
nikov strank ter drugih predstav
nikov oblasti in političnih funk
cionarjev do najrazličnejših o- 
sebnosti iz kulture in umetnosti. 

Kako gledate na kulturno 
in politično/nacionalno 
sedanjost ter aktivnost 
zamejskih Slovencev v 
današnjih razmerah? 
Koliko se njihovi pisci 
vključujejo v skupni 
slovenski kulturni prostor 
in kakšno skrb ali 
pozornostjim namenjata 
slovenska javnost in 
politika?
Mislim, daje premalo prave 

volje za to z obeh strani. Najbrž 
pa je poglavitni vzrok za to mla
havost odnos matične države 
do zamejstva, ki je nad njo razo
čarano, saj se vse preveč šent
florjansko ukvarja sama s sabo, 
spred oči pa zgublja slovenski 
etnični prostor, ki, kot vemo, se
ga preko meja, kakršne si domo
vinski Slovenci postavljamo v 
svoji samoomejenosti. Kako 
važno je vprašanje naših kultur
nih, gospodarskih, političnih in 
drugih povezav z zamejstvom 
in izseljenstvom, ni treba pose
bej poudarjati. Tu je s strani slo
venske države storjenega zelo 
malo - v italijanske roke preha
jajo nekdanje slovenske banke, 
kulturne ustanove životarijo, 
gledališča si mukoma iščejo svoj 
prostor pod soncem... Govorim 
na splošno, lahko pa bi vse na
šteto podkrepil s stvarnimi pri
meri, vendar bi nama to vzelo 
preveč prostora, saj tu ne mislim 
le na goriško in tržaško, ampak 
tudi koroško zamejsko prizori
šče. O tem bo vsekakor treba 
obširneje spregovoriti tudi v 
Ampaku, v katerem že doslej ne 
manjkajo prispevki, ki sojih pod
pisali Boris Pahor, dr. Jože Pi
rjevec, Sergij Pahor, Karel Smol- 
le, Gustav Januš, Valentin Oman, 
Vinko Ošlak, Janez Povše in še 
kdo. Kako torej gledam na slo
vensko zamejstvo v današnjih 
razmerah? Bistveno je, da se 
poglobi in razširi sodelovanje 
na vseh konstitutivnih ravneh, 
ki nas povezujejo kot Slovence 
in s tem krepijo etnično odpor
nost zamejstva zoper iredenti- 

j stične apetite, ki so čedalje bolj 
živi in nezaustavljivi. V tem smi
slu je dragocen prispevek k to
vrstnemu kritičnemu razpozna
vanju razmerja med slovenski
mi manjšinami in matične drza- 
ve pa tudi političnih dilem, ki jih 
občutijo manjšine same v sebi, 
program letošnje Drage. Ce se 
v državi Sloveniji ne bomo za- 

I vedali eksistenčne ogroženosti 
slovenskih manjšin, bomo tut i
sami kaj kmalu zgodovinsko 
končali v lastnem zamejstvu.

so zares 
nebesa bližja! Svete 

Vis a rje.
Odkrijte čarobni svet, 
kjer se narava in duh 

stapljata v čudovito doživetje.
Spoznajte, kako enostavno 

je priti semkaj, dovolj je stopiti 
v kabino žičnice.

NOVAZICNICAVZABNICAH (CAMP0R0SS0)
Ob državni  cest i

Vsak dan od 2 2 . ju n ija  do IS .  sep tem bra  
Urnik:
Delavniki 9 .00 ■ 1P.15 •  Prazniki 8.30 - 1 8 . IS  
Sobote in nedelje 1 .-2 ., 8 .-9 ., 15 .-1 6 . junij 

21.-22., 28.-29. september 
5.-6. oktober

a
PROMOTUR

JUBILEJNA CER
ROMARSKO SVETISCE SVETE VISARJE
Urnik Svetih Maš: '
Delavniki 11.00- 12.00 ... , 'C'””
Nedelje in prazniki 9.15- 10.00 - 11.00

12.00-15.00

V - !  1L. •- ->

yj 7 \ .  - 1

ZA INFORMACIJE POKLIČITE: TEL./FAX 0 4 2 8  6 5 3 9 1 5

V S P IL IM B E R G U

RAZSTAVA
MOZAIKOV

V poletni pripeki, ko počit
niški čas kliče na morje, v hlad
no višavje ali na poučen izlet, 
postane izbira prava skušnja
va, ki ji je treba na primeren na
čin odgovoriti. Širok spekter 
poletne ponudbe bo do 18. av
gusta bogatila tudi razstava 
mozaikov, ki so jih v preteklem 
šolskem letu izdelali učenci

mozaične šole iz Spilimberga. 
Razstava bo v šolskih prostorih, 
poglobila pa se bo tudi v zgo
dovino umetnosti mozaika in 
slavne oglejske šole.


